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به وضع موجود عادت نکنیم!
رئیس خانه معدن در نشست خبری »کان مین«:

سرمقاله

گفتوگو

گزارشویژه

خودروهای فرسوده 
آلاینده و پرخطر
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حبس کالا در انبارهای ارزان 
کارشناسان از پشت پرده رسوب کالا در گمرکات می گویند 

س��ریال رس��وب کالا در گمرک ه��زاران بار تکرار ش��ده و تم��ام تذکرات و 
ضرب الاجل های ترخیص نیز تا امروز راه به جایی نبرده اس��ت. عده ای معتقدند 
در موضوع رس��وب کالا، مش��کل اصلی به تخصیص ارز و ع��دم همکاری بانک 
مرکزی با تجار و گمرک بازمی گردد، اما برخی س��ناریو را از نگاهی دیگر دنبال 

و دلیل را در عملکرد مافیایی جس��ت وجو می کنند که برای کس��ب سود بالاتر، 
ترجی��ح را در ماندگاری کالا در انبار و توزی��ع قطره چکانی به بازار می داند.  در 
هر حال با س��فر اخیر معاون اول رئیس جمهوری به هرمزگان، آخرین وضعیت 
کالاهای رس��وبی در بنادر و گمرکات ش��هید رجایی و شهید باهنر موردبررسی 

قرار گرفت و دوباره مجادله  ترخیص و ضرب الاجل آزادس��ازی کالا از بنادر تیتر 
خبرها ش��د. این بار لوازم یدکی خودرو،  کالاهای بهداشتی، درمانی و تجهیزات 
پزش��کی و خودروهای وارداتی مانده در گمرکات، بالاترین حجم رسوبی ها را به 

خود اختصاص داده اند. 

نرخ خرید تضمینی گندم متناسب با تورم باشد
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وای اگر باران نبارد
 آبی نیست
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دوره  هفدهمی��ن 
بین الملل��ی  نمایش��گاه 
ای��ران کان می��ن ۲۰۲۳، 
نمایش��گاه  بزرگ تری��ن 
ماش��ین آلات و صنع��ت 
مع��دن از 1۳ آب��ان ب��ه 
م��دت ۴ روز در مح��ل 
بین المللی  نمایشگاه های 

ته��ران برگزار خواهد ش��د. م��رور تاریخچه ای��ن رویداد 
نش��ان می دهد این رویداد س��الانه که با ه��دف عرضه و 
ارائه توانمندی های کشور و همچنین ایجاد فرصت برای 
جذب س��رمایه گذاران داخلی و خارجی در بخش معدن و 
صنایع وابسته شکل گرفته بود، با مشارکت شرکت آلمانی 
IMAG راه اندازی ش��د و تداوم یافت، اما پس از 1۶دوره 
برگزاری در س��ال ۹۹ دچار توقف ش��د. با این حال پس از 
بازنگری اهداف و تغییر برگزارکنندگان رویداد کان مین، 
این نمایش��گاه از زمستان امس��ال حیات مجدد خود را از 
سر می گیرد.  محمدرضا بهرامن،  رئیس خانه معدن ایران 
در نشست خبری این رویداد با تاکید براینکه اگر خودمان 
را به وضع موجود و موانع و محدودیت های کش��ور عادت 
بدهیم، هرگز پیشرفت نخواهیم کرد، گفت: یکی از اهداف 
این نمایش��گاه، ظرفیت سنجی است تا بدانیم چقدر و در 
کجا ظرفیت جذب سرمایه گذار داریم و در حاشیه چنین 
رویدادهای��ی، مطالبه گری هم بالا م��ی رود و زمینه برای 

تغییر ایجاد می شود.

درخواست گندمکاران برای تعیین قیمت خرید تضمینی در سال زراعی پیش رو: 
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دونرخی شدن خودرو غیرکارشناسی بود
وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه طبق قانون و حاکمیت ش��رکتی، وزارت صمت مس��ئول 

مس��تقیم خودروس��ازان نیس��ت، گفت: این وزارتخانه تنه��ا نقش سیاس��ت گذار  را دارد و تلاش 
می کند سیاس��ت ها به درس��تی تدوین ش��وند. عباس علی آبادی در گفت وگو با ایس��نا، 

پیرام��ون موض��وع قیمت گذاری خودروها، تصریح کرد: ش��ورای رقابت متش��کل از 
جمع��ی از خبرگان دس��تگاه های مختلف، طبق قانون مس��تقل عمل می کند؛ ما 
باید گفتمانی با آنها داش��ته باش��یم، اما ماموریتی که رئیس جمهوری در بررسی 
ن��رخ خودروه��ای مونتاژی ب��ه وزارت صمت و اقتصاد محول ک��رد، بدان معنا 

 نیس��ت ک��ه بخواهی��م نظر ش��ورای رقابت را تغیی��ر دهیم و حاک��م بر آنها 
باشیم.



وای اگر، باران نبارد آبی نیست
وای اگر، آبی نباشد جانی نیست

وای اگر، جانی نباشد این جهان را جایی نیست
خیلی س��ال است که زنگ خطر کم آبی، در کش��ور ما به صدا درآمده 
و سال هاس��ت ک��ه گویی، صدای ای��ن زنگ � که ح��الا، تبدیل به زنگ 
خطر بی آبی ش��ده است � فقط به گوش مردم می رسد و مردم را، نگران 
از آینده ای نه چندان دور کرده اس��ت ک��ه آب، به جای اینکه مایه حیات 
باشد، تبدیل به وس��یله ای برای بروز تنش ها و کشاکش ها شود. زمانی 
که کارشناسان می گویند ۷۰ درصد از ظرفیت ۵ سدی که آب تهران را 
تامین می کند، خالی است یا زاینده رودی که بیش از ۲۰ سال است، آبی 
در آن جاری نش��ده و آینده اصفهان نصف جهان با فرونشست گسترده 
تصویر می ش��ود؛ وقت آن است که مس��ئولان، از صدای این زنگ خطر، 
به وحش��ت بیفتند و بر خود بلرزند که چرا، این همه سال کوتاهی شده 

است؟! 
فقط، یک لحظه تصور کنید در گوش��ه وکنار شهرها، تابلوهای »آب، 
تمام شد! « نصب کنند و در تمام رسانه ها، حرف از این باشد که دیگر، آبی 
برای خوردن نداریم. تصور چش��م های متعجب و ترس��یده و دهان های 
خش��ک کودک و پی��ر و جوان، به یقین تصویری ترس��ناک اس��ت که 
امیدواریم هیچ گاه، شاهد چنین روزی نباشیم،اما چه باید کرد زمانی که 
به هش��دارهای کارشناسان توجه جدی نمی شود. چندی پیش، رئیس 
مرکز ملی خشکس��الی و مدیریت بحران س��ازمان هواشناسی، بااشاره 
ب��ه اینکه میزان بارندگی در کل کش��ور، ۴۱ درص��د پایین تر از میزان 
طبیعی اس��ت، گفت: مطالعه ای که توسط برخی پژوهشگران ایرانی در 
مجله »نیچر« منتشر شده است، نشان می دهد حجم غیرقابل تصوری از 
آب های زیرزمینی کش��ور، در طول سال های ۲۰۰۲ تا ۲۰۱۵ میلادی، 
تخلیه و مصرف ش��ده اس��ت. به عبارتی باید بپذیریم تقریبا آبی در زیر 
زمین های ایران نیس��ت. باتوجه به همین نشانه هاست که کارشناسان 
عقیده دارند، گاهی میزان توجه مس��ئولان به هش��دارها، کافی نیست. 
کارشناسان عقیده دارند هر منطقه از کشور، از لحاظ توسعه کشاورزی، 
صنعت��ی و جمعیتی، ظرفیت خاص خودش را دارد و اگر باری بیش��تر 
از ای��ن ظرفی��ت، بر دوش آن منطقه قرار داده ش��ود، اث��رات نامطلوبی 
خواهد داشت؛ محیط برای زیست، نامتعادل می شود و تنش آبی ایجاد 
خواهد ش��د. مثال مش��خص، مناطق کم بارش مرکزی کشور است که 
توسعه کش��اورزی، فراتر از توان اقلیمی آن منطقه صورت گرفته است 
و برای مثال، اگر تصمیم گرفته ش��ود در استان سمنان، آب به وضعیت 
پایدار برس��د دس��ت کم، باید نصف باغ های آن منطقه تعطیل ش��وند. 
به تعبیری، می بایست در عرصه کشاورزی، ضمن استفاده از روش های 
نوین، پای م��ان را به اندازه گلیم مان دراز کنیم و کش��اورزی را تا جایی 

توسعه دهیم که از نظر علمی اجازه داریم.
عوامل�بروز�بحران�آب��

ویکی پدی��ا، عوامل بروز بح��ران آب در ایران را، 3 عامل اصلی رش��د 
جمعیت، کشاورزی ناموثر، مدیریت بد و عطش توسعه ذکر کرده است. 
ویکی پدی��ا، جمعیت ایران در قرن نوزده��م میلادی را، زیر ۱۰ میلیون 
نف��ر تخمین زده اس��ت، در حالی که در س��ال ۱۹۷۹ میلادی ) ۱3۵۷ 
شمس��ی( جمعی��ت ایران ب��ه 3۵ میلیون نفر و در ۲ ده��ه بعد از آن، به 
۲براب��ر افزایش پی��دا می کند. نکته قابل ذکر اینکه، م��ردم ایران، نقش 
چندانی در بروز و ش��دت گرفتن بحران آب نداشته و ندارند. تنها حدود 
۷ درصد آب موجود در کل کش��ور به مصرف خانگی می رس��د که رقم 
بالایی محس��وب نمی شود. بیشترین میزان مصرف آب ایران، در بخش 
کشاورزی است. کشاورزی، در حالی ۹۲درصد آب کشور را می بلعد که 
تنها ۱۲درصد مس��احت ایران زیرکش��ت می رود. تنها ۱۰ درصد تولید 
ناخالص ملی کش��ور، از راه کش��اورزی به دست می آید و فقط ۱۷درصد 
نیروی کار کشور، در این بخش مشغول هستند. جالب است که سازمان 
محیط زیس��ت، سرعت اس��تفاده از منابع آب زیرزمینی در ایران را، در 
مقایس��ه با استانداردهای جهانی، 3برابر بیشتر تخمین می زند و همین 
برداش��ت بی رویه، عامل خشکیدن ۲۹۷ دشت از ۶۰۰ دشت ایران شده 
اس��ت.  همچنین، به خاطر عدم رسیدگی و نوس��ازی شبکه انتقال آب، 
بی��ش از 3۵ میلیارد مترمکعب آب، در مس��یر انتق��ال هدر می رود. در 
گزارش ش��رکت آب و فاضلاب و دانشکده محیط زیست دانشگاه تهران 
آمده تا ش��هریور س��ال ۹۴، ۴۰ درصد از کل هدررفت آب کش��ور تا آن 

تاریخ، به دلیل همین فرسودگی بوده است.
بحران�آب�در�جهان��

شاید برای توجه بیشتر به ابعاد بحران آب، بی مناسبت نباشد اشاره ای 
به پیام چند سال پیش دبیرکل وقت سازمان ملل متحد، به مناسبت ۲۲ 
مارس ) روز جهانی آب ( داشته باشیم که سعی می کرد با تشریح وضعیت 
وخیمی که پیش روی دنیا قرار دارد، افکار عمومی را روشن کند. در این 
پیام آمده است: کمبود ذخایر آب، هر روز جدی تر می شود و زنگ خطر 
آلودگی آب ها هم به صدا درآمده است. طبق آمارها، بیش از یک میلیارد 
نفر از مردم دنیا، از دسترس��ی به آب آش��امیدنی سالم محروم هستند و 
هر س��ال، بیش از ۵ میلیون نفر، بر اثر بیماری های ناشی از آلودگی آب 
آش��امیدنی جان می سپارند. نبرد سرسختانه ای که میان ذی نفعان آب 
ش��کل گرفته، به حدی جدی اس��ت که می توان گفت تعداد کسانی که 
در س��ال های آتی، به دلیل استفاده از آب ناسالم از بین می روند، بیش از 
تلفات جنگ یا س��ایر خشونت ها خواهد بود. این را هم بد نیست، بدانیم 
منابع آب ش��یرین، در س��طح کره زمین به طوریکنواخت توزیع نشده 
است. ۹ کشور کانادا، چین، کلمبیا، پرو، برزیل، روسیه، امریکا، اندونزی 
و هن��د ۶۰ درص��د کل منابع آب ش��یرین جهان را به خ��ود اختصاص 
داده اند، در حالی که بیش از ۸۰ کشور دنیا، با کمبود آب شیرین روبه رو 
هس��تند. در ایران هم، همین طور که می بینیم، بحران خشکس��الی هر 
روز، بیش��تر از روز قبل می ش��ود. در حالی که هی��چ اقدام قابل توجهی 
در رابطه با حل این بحران، از س��وی مس��ئولان انجام نمی گیرد؛ نه در 
دیپلماس��ی آب و گرفتن حقابه از کشورهای همسایه و نه، در مدیریت 
آب داخل کشور. تعجب برانگیزتر از تمامی این حرف ها و نکته ها، تداوم 
بی توجهی به بحران آب در برنامه هفتم توس��عه اس��ت. باوجود پذیرش 
بحران آب در کش��ور، اما در سیاس��ت گذاری ها و تدوی��ن برنامه هفتم 
توس��عه، باز هم این مشکل بزرگ، جدی گرفته نشده و در ماده 3۲ آن، 
تنها »۵ درصد افزایش بهره وری آب کشاورزی تا پایان برنامه« به عنوان 
هدف تعیین ش��ده است ؛ به عبارتی، سالی یک درصد؛ آن هم اگر بشود!  
تالاب ها، دریاچه ها و رودخانه های زیادی، در این سال ها خشک شده اند 
و همین امر موجب ش��ده است براس��اس گزارش موسسه منابع جهان، 
ایران در کنار قطر، اس��رائیل و لبنان در صدر کش��ورهایی قرار گیرد که 

با بحران شدید آب روبه رو هستند و در لبه »روز آخر« قرار گرفته اند.
راهکارهای برون رفت از بحران آب را هم، به یقین آن قدر کارشناسان 
گفته اند که مس��ئولان و تصمیم گیران نیز می دانند. فقط می ماند اراده 
و همت و نگاهی درس��ت به آینده و فردای این مرزوبوم، تا با بازنگری در 

سیاست های کنونی، نگذاریم آب هم، زمینه ای برای بروز تنش شود.

ترجیع بن��د برخ��ی رس��انه های امریکای��ی، این ادعا اس��ت ک��ه منابع 
آزادش��ده ای��ران از کره جنوب��ی صرف تراکنش ه��ا یا خریده��ای محدود 
ب��ه غذا یا دارو خواهد ش��د. هرچن��د این ادعاها در راس��تای حفظ وجهه 
امری��کا ص��ورت می گیرد، ام��ا مقام های ایران��ی بارها تاکی��د کرده اند که 
اختی��ار کام��ل هزینه کرد ای��ن پول ها را دارن��د و آن را براس��اس منافع 
مل��ی و صلاح دی��د دولت هزینه خواهند کرد. این همان نکته ای اس��ت که 
 رئیس جمهور در گفت وگو با ش��بکه امریکایی ان بی س��ی نیوز مطرح کرد.

آیت الله رئیسی در گفت وگویی اختصاصی با شبکه امریکایی ان بی سی نیوز 
اظهارکرد: دولت جمهوری اس��لامی ای��ران درباره چگونگی هزینه کردن ۶ 
میلیارد دلار از پول های آزادش��ده ایران از کره جنوبی تصمیم گیری خواهد 

کرد.
به گزارش ایس��نا، رئیسی در بخش دیگری از این گفت وگو بیان کرد که 
ای��ران برای چگونگی هزینه کردن این پول ها مختار خواهد بود. این مبالغ 

هرکجا که نیاز باشد، هزینه خواهد شد.
وی اف��زود: این پول متعلق به ملت ایران و متعلق به دولت ایران اس��ت، 
بنابرای��ن، جمهوری اس��لامی ایران درباره اینکه با این پ��ول چه کار کند، 
تصمیم گیری خواهد کرد. آیت الله رئیس��ی همچنین در پاس��خ به اینکه آیا 
این پول ها برای موارد دیگری به جز امور بشردوس��تانه هزینه خواهد ش��د، 
گفت: بشردوس��تانه یعنی هر چیزی که ملت ایران احتیاج داش��ته باش��د، 
بنابرای��ن این پول به نیازهای آن ها اختص��اص خواهد یافت و دولت ایران 

درباره نیازهای ملت ایران تصمیم گیری و آن را تعیین خواهد کرد.
رئیس جمهوری با بیان اینکه از همان ابتدا دنبال این بودیم که پول های 
ایران که در بانک های دیگر کش��ورها به شکل ظالمانه از طرف امریکایی ها 
مس��دود شده، به ایران بازگردد، افزود: معتقدیم که این کار امریکایی ها، از 

ابتدا اقدام ظالمانه ای بوده که باعث فشار بر مردم ایران شد.

م��ا تحریم را حربه و ابزاری مثل اب��زار نظامی می دانیم که 
علیه ملت ها به کار برده می شود. هر نوع تحریم و جلوگیری از 
دسترسی به پول هایی که متعلق به ایران است نیز نوعی ظلم 

به مردم و نوعی جنگ اقتصادی محسوب می شود.
رئیسی بیان کرد: ما از همان ابتدا دنبال آزاد کردن پول های 
بلوکه ش��ده و مسدود ش��ده ایران بودیم تا این پول ها هر چه 
س��ریع تر به حس��اب ایران برگردد. طبیعتا این حق جمهوری 
اس��لامی بوده و هس��ت و این رفع ظلم باید با س��رعت انجام 

بگی��رد. ب��ه نظر ما امریکا بای��د از اقدامات خصمانه و ظالمانه خود دس��ت 
ب��ردارد و پول متعلق به جمهوری اس��لامی و مردم ای��ران را هر چه زودتر 
آزاد کند. آزاد کردن این پول ها از مس��ائلی است که خیلی زودتر از این ها 

باید انجام می گرفت.
ای��ن پول متعلق به جمهوری اس��لامی ایران اس��ت و طبیعتا بر اس��اس 
تشخیص، در مورد نیازهایی که وجود دارد به مصرف خواهد رسید. اینکه از 
پول هایمان چگونه استفاده کنیم، طبیعتا در اختیار خودِ جمهوری اسلامی 
خواه��د بود. این پ��ول متعلق به مردم و دولت ایران اس��ت، تعیین تکلیف 

کردن برای این پول با دولت جمهوری اسلامی ایران خواهد بود.
رئیس جمهور با بیان اینکه درباره وضعیت جاسوسان امریکایی آزاد شده 
از زن��دان که اکنون در حبس خانگی به س��ر می برن��د، نیز گفت که توافق 
تب��ادل زندانیان در زمان خودش اجرایی خواهد ش��د و این افراد کاملا در 

سلامت هستند.
درباره مس��ئله زندانیان هم عرض کردم که این ها اتهام قطعی دارند. یک 
وقت، رس��یدگی ها در مراحل مقدماتی اس��ت و اتهام��ات باید برای قضات 
اثبات ش��ود؛ ام��ا درباره این اف��راد مراحل مختلف دادس��را و دادگاه طبق 

گزارشاتی که داریم، طی شده و اتهامات قطعی شده است.

گفتنی است افراد مطلع در روند مذاکرات، به خبرگزاری 
امریکایی آسوش��یتدپرس گفته اند ک��ه انتظار دارند تبادل 
زندانیان اوایل هفته آینده انجام شود، تبادلی که طی آن ۵ 
جاس��وس امریکایی در زندان های ایرانی و ۵ ایرانی زندانی 
در زندان ه��ای امریکا، آزاد خواهند ش��د. در راس��تای یک 
اقدام بشردوس��تانه با امریکا زندانیان را تبادل کردیم، چرا 
ک��ه معتقدیم ایرانیانی که در امریکا در بازداش��ت به س��ر 
می برند، ناعادلانه بازداشت شده اند و سریعا باید آزاد شوند 
و ل��ذا برای آزاد کردن آن ها اق��دام کردیم. تبادل زندانیان امریکایی که در 
ایران هس��تند با ایرانیانی که در آنجا در حبس هستند، طی یک حرکت و 
اقدام بشردوستانه بین ما صورت می گیرد و درباره زمان آن هم مقدمات در 

حال انجام شدن است.
رئیسی خاطرنش��ان کرد: این زندانیان در سلامت کامل هستند. آخرین 
گزارش ها، س��لامتی کامل آن ها را گواهی می کند. اساسا شرایط نگهداری 
زندان��ی در اینجا از ش��رایطی که در امریکا برای نگه��داری زندانیان وجود 
دارد، بس��یار مس��اعدتر اس��ت. طبق گزارش هایی که داری��م، زندانیان در 
امریکا در شرایط خوبی به سر نمی برند، ولی اینجا شرایط زندانیان، شرایط 
مناسبی است و آخرین وضعیتشان هم سلامتی این افراد را گواهی می کند.

وی گفت: بر اس��اس پیگیری هایی که کردیم، این ه��ا دارای پرونده های 
کیفری هس��تند و مراحل قضای��ی را گذرانده اند؛ یعن��ی مراحل تحقیقات 
دادسرایی و مرحله دادگاه را طی کرده اند و بعضی از آنان محکومیت قطعی 
دارند که در مراحل عالی در محاکم قضایی هم این احکام مورد تایید قرار 
گرفت��ه و آنچه که امریکایی ها می گویند مبنی ب��ر اینکه اتهامات این افراد 
واهی است، هرگز مورد قبول نیست؛ اتهامات این افراد در مرحله رسیدگی 

برای دادگاه صالح اثبات شده است.

محمدباقر قالیباف در نشس��ت هم اندیشی نخبگانی چالش های فرهنگی، 
اجتماعی و گسس��ت بین نس��لی که با حضور اس��اتید دانش��گاه و اعضای 
اندیشکده های حکمرانی اس��تان های خراسان رضوی، شمالی و جنوبی در 
دانش��گاه فردوسی مش��هد برگزار ش��د، با بیان اینکه واقعیت این است که 
امروز کارنامه ما در برخی مس��ائل نظیر مس��ائل اقتصادی و معیشتی قابل 
دفاع نیس��ت، اظهار کرد: باید ببینیم ریش��ه این ناکارآمدی در کجاست و 
چگونه باید آن را حل کنیم. تش��خیص این مس��ئله و حل ناکارآمدی جز 
از نهاد علم بر نمی آید؛ لذا لازم اس��ت نخبگان و دانش��گاه های ما به میدان 

بیایند. 
به گزارش ایس��نا رئیس مجلس با انتقاد از اینکه گاهی دیده می شود که 
دانش��گاه ها در بطن موضوعات و مسائل اساسی کشور نیستند، افزود: البته 
در جاهایی اقدامات بزرگی هم در دانش��گاه ها انجام ش��ده و ارتباطاتی هم 
میان صنعت و دانش��گاه برقرار ش��ده، اما متاس��فانه این ارتباط به صورت 
ساختاری نبوده است. وی ادامه داد: ما مدیران سیاسی کشور هم باید این 
را متوجه شویم که وقتی حرف از حکمرانی می زنیم، این حکم از دو بخش 
تشکیل شده که شامل تشخیص علمی و تصمیم سیاسی است و به هر دو 
نیاز داریم. اگر ملاحظات ما در تصمیم گیری ها مبتنی بر دو اصل تشخیص 

علمی و تصمیم سیاس��ی به صورت توأمان باشد، می توانیم 
گام های جدی به جلو برداریم.

قالیب��اف با اش��اره به اهمیت مرک��ز پژوهش های مجلس 
شورای اسلامی، خاطرنش��ان کرد: مرکز پژوهش ها یکی از 
بهترین مراکز دارای اطلاعات و آمار، دسترسی های خوب و 
نیروهای جوان خلاقی اس��ت که نگاه سیاسی چندان بر آن 

سایه نیانداخته است.
وی همچنین با تاکی��د بر اینکه باید گام های جدی برای 

مردمی س��ازی برداشته ش��ود، عنوان کرد: همه نخبگان کش��ور باید برای 
مردمی س��ازی کم��ک کنن��د و در این زمین��ه، راهبری ما بای��د مبتنی بر 
تش��خیص علمی باشد. باید همه دس��ت به دست هم دهیم تا مردمی سازی 
اتفاق بیفتد و پیش برود و در این بین صاحبان قلم و اندیشه پیش قراولان 

آن هستند و باید این موضوع را دنبال کنند.
رئیس مجلس با تاکید بر اینکه در کشور با انبوهی از مشکلات مواجهیم، 
اما در دید مسئولان مسئله نداریم، گفت: علت حل نشدن مسائل و چالش ها 
هم این است که ما می خواهیم فقط همان مشکلی که با آن مواجه شده ایم 
را ح��ل کنیم، در حالی که باید ابتدا مش��کل را به مس��ئله تبدیل کنیم تا 

سپس با حل مسائل، مشکلات نیز در بخش های مختلف حل 
ش��وند. قالیباف با بیان اینکه ناترازی مشکل بزرگی در کشور 
است که در بخش هایی همچون بانکداری، انرژی و آب وجود 
دارد، گفت: باید این ناترازی ها را حل کنیم. البته حتما وقتی 
می توانی��م ناترازی را حل کنیم که ما به عنوان دولتمردان و 
نخبگان نخس��تین تصمیم مان این باش��د که انتفاع اصلی را 
باید مردم ببرند نه دولت ها. وی با بیان اینکه یکی از مس��ائل 
جدی که در حکمرانی کش��ور باید حل ش��ود این اس��ت که 
تقس��یم کار ملی و محلی انجام ش��ده و امور تصدی گری از امور تولی گری 
جدا گردد، اظهار کرد: متاسفانه اجازه نمی دهیم مردم با ظرفیتشان پای کار 
بیاین��د تا بتوانیم مس��ائل را ح��ل کنیم، لذا با انبوهی از مش��کلات مواجه 
می ش��ویم و حتی در این ش��رایط نیز بر حل یک مس��ئله مشخص تمرکز 

نمی کنیم، زیرا به دنبال حل مشکلات به روش مسئله محوری نیستیم.
رئی��س مجلس تاکید کرد: یک مدیر هم باید مس��ئله و هم راه حل آن را 
تش��خیص دهد تا از گرداب حل ظاهری مش��کلات رها شود، در حالی که 
گاهی اوقات مش��کلاتی را حل می کنیم، ام��ا به این فکر نمی کنیم که این 
تصمیم دو ماه یا دو سال یا ۵ سال بعد، مشکلات دیگر سر راه ما می گذارد.

منابع�آزادشده�ایران�هر�کجا�نیاز�باشد،�هزینه�خواهد�شد

باید�گام�های�جدی�برای�مردمی�سازی�برداشته�شود

وای اگر باران نبارد
 آبی نیست

 منوچهر محمدشمیرانی 
کارشناس ارتباطات 

آتش زدن کاه، مرگ تدریجی کشتزارها

ویژه تر از خبرعکس روز

غلامرضا مرحبا، عضو کمیسیون اقتصادی مجلس درباره 
ظرفیت بانک های روسی برای شبکه بانکی ایران در شرایط 
تحریمی هر دو کش��ور و اینکه ایران تا چه میزانی توانسته 
از این ظرفیت اس��تفاده کند، اظه��ار کرد: درباره همکاری 
بانک��ی روس��یه و ایران هنوز آن اتفاقی ک��ه باید می افتاد، 
نیفتاده  و نتوانس��تیم از فرصت های شبکه بانکی روسیه به 
خوبی اس��تفاده کنیم. مرحبا در گفت وگو ب��ا ایلنا با بیان 
اینکه هرچند همکاری هایی انجام شد، اما در سطح ظرفیت 
ش��بکه بانکی ۲ کشور نبوده  است، تاکید کرد: هم ایران و 
هم روسیه، عضو پیمان های شانگهای و بریکس هستند و 
در زمینه هردو این پیمان ها، مبادلات بانکی و مالی تعریف 
و در نظر گرفته ش��ده است. ما می توانستیم بیشتر از آنچه 
الان در جریان اس��ت، از این ش��رایط و موقعیت استفاده 
کنیم، اما متاس��فانه از این ظرفیت استفاده نکردیم.  عضو 
ش��ورای پول و اعتبار درباره اینکه گفته می ش��ود یکی از 
دلایل همکاری ضعیف بانکی بین ایران و س��ایر کش��ورها 
به دلی��ل عدم عضوی��ت ایران در FZTF اس��ت، گفت: در 
حال  حاضر روس��یه هم در ش��رایط تحریمی ق��رار دارد و 
موض��وع FATF بحث جداگانه ای اس��ت که نمی تواند به 
همکاری های بانکی ۲ کشور ایران و روسیه ارتباطی داشته 
باش��د. مرحبا ادامه داد: ایران و روس��یه با واحد پولی ملی 
خ��ود ارتباط برقرار می کنند و از همین ظرفیت اس��تفاده 
می کنیم، در حال  حاضر س��ایر کش��ورها با پول ملی خود 

تجارت و همکاری ها ی اقتصادی دارند و امروز تجارت بین 
هند و روس��یه، چین و عربستان، آرژانتین و برزیل با واحد 
پولی این کش��ورها است و این ظرفیت بین ایران و روسیه 
نیز وجود دارد و این نوع از همکاری ها ارتباطی به مس��ئله 
اف آی ت��ی اف ندارد. وی افزود: بای��د روابط بانک های بین 
ایران و روس��یه را تقویت و سازکاری شبیه به سوئیفت را 
بین ۲ کش��ور ایجاد کنیم. این موضوع همواره مطرح بوده  
و قابلیت اجرا را دارد.  در همین حال، احس��ان خاندوزی، 
س��خنگوی اقتص��ادی دولت نیز در نشس��ت هفتگی خود 
اعلام کرد که فرآیند آزادس��ازی اموال بلوکه شده در حال 
اج��را اس��ت و امیدوارم ب��ه زودی بانک مرک��زی و وزارت 
خارجه جزئیات دقیق از اجرای توافقات آزادس��ازی اموال 
بلوکه شده کشور اعلام کنند. اکنون باتوجه به پیگیری های 
فنی و دیپلماسی موفق که باعث آزادسازی این منابع )که 
حدود ۷ میلیارد دلار بود و طی س��ال های پایانی دهه ۹۰ 
به ص��ورت وون )واحد پول مل��ی کره جنوبی( به بانک های 
کره جنوبی واریز ش��ده بود و به آن هم، هیچ سودی تعلق 
نمی گرفت( شده است، هزینه های تبدیل ارز آن از وون به 
یورو نیز توسط کشور ثالت پذیرفته شده است و تمامی این 
منابع یورویی به حس��اب های ۶ بانک ایرانی در قطر واریز 
می شود.  لازم به تاکید اس��ت؛ سایر منابع ارزی ایران نیز 
به زودی در دس��ترس قرار می گیرد که اخبار و آثار آن در 

بازار و مبادلات تجاری مشاهده خواهد شد. 

گشایش پولی و توسعه تجاری در راه است

عکس: ایرنا

وزیر�صنعت،�معدن�و�تجارت:

دونرخی�شدن�خودرو�غیرکارشناسی�بود
وزی��ر صنعت، مع��دن و تجارت با بی��ان اینکه طبق قان��ون و حاکمیت 
ش��رکتی، وزارت صمت مسئول مستقیم خودروسازان نیست، گفت که این 
وزارتخان��ه تنها نقش سیاس��ت گذاری دارد و تلاش می کند تا سیاس��ت ها 

به درستی تدوین شوند.
عباس علی آبادی در گفت وگو با ایس��نا، پیرام��ون موضوع قیمت گذاری 
خودروه��ا، تصری��ح کرد: ش��ورای رقابت متش��کل از جمع��ی از خبرگان 
دس��تگاه های مختلف، طبق قانون مس��تقل عمل می کند؛ ما باید گفتمانی 
با آنها داش��ته باش��یم، اما در ماموریتی که رئیس جمهوری در بررسی نرخ 
خودروه��ای مونت��اژی به وزارت صم��ت و اقتصاد محول ک��رد، بدان معنا 
 نیس��ت که بخواهیم نظر ش��ورای رقاب��ت را تغییر دهی��م و حاکم بر آنها 

باشیم.
وزی��ر صنع��ت، معدن و تجارت اف��زود: اینکه تصور کنیم مس��یر کنترل 
ب��ازار یا مهار تورم، قیمت گذاری اس��ت، تعبیر دقیقی نیس��ت؛ چراکه اگر 
قیمت گذاری به درس��تی انجام نش��ود و تولیدکننده به زیان برس��د، تولید 
متوقف خواهد شد. به محض آنکه، تولید متوقف شود، مجدد تورم و بیکاری 

افزایش پیدا می کند و بسیاری مشکلات دیگر هم به بار می آید.
انقباض�بازار،�سرمایه�گذار�را�فراری�می�دهد��

به اعتقاد او، همه سیاست ها و دستورالعمل ها باید عادلانه و عقلایی باشد 

تا توان لازم برای تولید وجود داش��ته و تولیدکننده مشتاق به تولید باشد؛ 
اما زمانی که در بازار انقباض ایجاد می کنیم، در عمل س��رمایه گذاری را از 

این بازار مهاجرت می دهیم.
از جمله اتفاقات غیرکارشناسانه که در این صنعت رخ داد، دونرخی شدن 
نرخ خودروها بود که خودرو را به کالایی سرمایه ای تبدیل کرد. علی آبادی 
تصریح کرد: از جمله اتفاقات غیرکارشناس��انه ک��ه در این صنعت رخ داد، 

دونرخی ش��دن نرخ خودروها بود که خودرو را به کالایی سرمایه ای تبدیل 
کرد. 

باید به سمت تعادل حرکت کرد و مردم بتوانند، خودرو خریداری می کنند، 
باید تنها مصرف کننده باشند، نه اینکه بخواهند به امید کسب سود بیشتر، 
 در بازار بفروشند که این خود ممکن است، زمینه سفته بازی ها را هم فراهم 

کند.
بازار�خودرو�باید�به�نرخ�متعادل�برسد��

وزیر صنعت، معدن و تجارت در پاس��خ به اینکه نرخ واقعی خودروها چه 
میزان باید باشد، گفت: به لحاظ کارشناسی، بنده معتقدم که بازار باید خود 
را به یک نرخ متعادل برس��اند و به س��مت رقابتی شدن حرکت کند؛ زمانی 
ک��ه بازار، انحصاری و غیررقابتی می ش��ود، تعادل بازار هم، بر هم می ریزد. 
باید تولید را در وضعیت مناس��ب قرار دهیم، امکان واردات را فراهم کنیم 
و تعرفه ها را به نحوی وضع کنیم که در عمل نرخ به نقطه ای برسد که نرخ 
واقعی، نقطه سربه سر به علاوه سود قابل قبول تولیدکننده/واردکننده باشد. 
اگر نتوانیم تنظیم درس��تی داش��ته باشیم، ابهام در س��وداگری بازار وجود 
دارد. وی افزود: اما اگر افزایش نرخ ناشی از ناهنجاری ها در بازار باشد، باید 
سیاس��ت ها را اصلاح کرد؛ به شخصه معتقدم همواره باید سیاست های پویا 

متناسب با شرایط داشته باشیم.

له
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تامین قطعات مصرفی و نگهداری خودروهای وارداتی تبدیل به چالش�ی برای دارندگان این خودروها ش�ده است. این در وضعیتی است 
که بخش قابل توجهی از این خودروها که پیش از ممنوعیت ورود خودرو به کش�ور وارد ش�ده اند همچنان در دوره گارانتی قرار دارند و 

شرکت های نمایندگی موظف اند خدمات دوره گارانتی را در اختیار این خودروها قرار دهند.
 آنچ�ه معلوم اس�ت ش�رکت های نمایندگی ب�ا اعمال تحریم ه�ا و به دنب�ال آن ممنوعیت واردات خ�ودرو به کش�ور و همچنین قوانین 
دس�ت وپا گیر، خدمات را با قیمت های بالا و صرف زمان زیاد در اختیار مش�تریان قرار می دهند که این نحوه خدمات رس�انی تنها موجب 

افزایش میزان نارضایتی از این شرکت ها شده است.

ضرورت تامین قطعات و ارائه خدمات پس از فروشهنوز شیوه نامه تامین قطعات خودروهای وارداتی تدوین نشده است

سرنوشتی که خارج از مرزها تعیین می شود

ابهام در تامین قطعات خودروهای وارداتی 

رئی��س انجمن صنایع همگن قطعه س��ازی گفت: با توجه به عدم تدوین 
ش��یوه نامه تامی��ن قطعات خودروه��ای وارداتی، واردات خ��ودرو و قطعه 

خواهیم داشت.
محمدرض��ا نجفی منش درب��اره هماهنگی با قطعه س��ازان برای تولید، 
تامی��ن و خدمات پس از ف��روش قطعات خودروه��ای وارداتی اظهارکرد: 
با قطعه س��ازان هیچ گونه هماهنگی در زمینه تامی��ن قطعات خودروهای 
وارداتی صورت نگرفته، اما قطعه س��ازان بخش هایی را که می توانند تامین 

می کنند.
رئیس انجمن صنایع همگن قطعه سازی خودرو در مورد شیوه نامه تامین 
قطع��ات خودروهای وارداتی که آیا قرار اس��ت قطعات به طور مس��تقیم 
از واردات تامین ش��ود یا اینکه از ظرفیت قطعه س��ازی بر اس��اس اس��ناد 
بالادس��تی در این زمینه استفاده شود، گفت: هیچ شیوه نامه ای )پروتکل( 
در این زمینه تهیه نشده و منطقا به سمت واردات مجدد می رود یعنی ما 

هم واردات خودرو و هم قطعات خواهیم داشت.
نجفی منش در پاس��خ به پرسشی در خصوص چالش میان تولیدکننده 
ب��رای تولید محصول با کیفیت A و خواس��ت کارفرما برای تحویل کالا با 
نرخ تعیین شده که منتج به کیفیت B می شود، گفت: قطعه خودرو کالایی 

اس��ت که اصلا نمی توان��د بدون کیفیت 
تولید ش��ود و در صورت نب��ود کیفیت 
خودرو در ش��روع حرکت )اس��تارت( از 

حرکت بازمی ایستد.
همگ��ن  صنای��ع  انجم��ن  رئی��س 
قطعه س��ازی تفکر موج��ود در خصوص 

قطعات بی کیفیت داخلی را کاملا اشتباه دانست و گفت: همه استاندارد ها 
در تولید قطعات رعایت می شود.

رئی��س انجمن صنایع همگن قطعه س��ازی گفت: با توجه به عدم تدوین 
ش��یوه نامه تامی��ن قطعات خودروه��ای وارداتی، واردات خ��ودرو و قطعه 

خواهیم داشت.
رئیس انجمن صنایع همگن قطعه سازی خودرو در مورد شیوه نامه تامین 
قطع��ات خودروهای وارداتی که آیا قرار اس��ت قطعات به طور مس��تقیم 
از واردات تامین ش��ود یا اینکه از ظرفیت قطعه س��ازی بر اس��اس اس��ناد 
بالادس��تی در این زمینه استفاده شود، گفت: هیچ شیوه نامه ای )پروتکل( 
در این زمینه تهیه نشده و منطقا به سمت واردات مجدد می رود یعنی ما 

هم واردات خودرو و هم قطعات خواهیم داشت.

مهدی دادفر، دبیر انجمن واردکنندگان خودرو نیز با اش��اره به ضرورت 
تامی��ن قطعات و ارائ��ه خدمات پس از فروش خودروه��ای وارداتی گفت: 
در س��ال های تحریم ش��رکت های نمایندگی در زمینه ارائه خدمات پس 
از ف��روش، تامین قطعات و همچنین خدم��ات تعمیرگاهی با چالش های 

فراوانی مواجه هستند.
 این مقام مس��ئول ادامه داد: در بخش خدم��ات پس از فروش، تامین 
قطعات به نوعی اصلی ترین چالش نمایندگی ها محس��وب می شود. دادفر 
با اش��اره به محدودیت های ناش��ی از تحریم در س��ال های گذشته گفت: 
درحالی که واردات قطعات خودرو به کشور ممنوع نیست، اما شرکت های 
نمایندگی برای تامین قطعات با مش��کل مواجه هس��تند و مدیران ارشد 
ش��رکت های نمایندگی برای اینکه بتوانند پاس��خ مشتریان خود را به هر 
نح��وی بدهند مجبورند قطعات را به صورت مس��افری ی��ا در بخش های 

کوچک و از مسیرهای مختلف وارد کنند.
این فعال صنعت خودرو در پاس��خ به این س��وال که چرا ش��رکت های 
نمایندگ��ی ب��ا وجود آزاد بودن واردات قطعات در س��ال های گذش��ته با 
مش��کلاتی مواجه بوده اند، گفت: در این س��ال ها به ظاهر واردات قطعات 
خودرو آزاد بود و ممنوعیتی در این زمینه وجود نداش��ت و نمایندگی ها 

می توانس��تند ثبت س��فارش خود را در 
زمین��ه واردات قطعات در س��امانه های 
تعریف ش��ده انج��ام دهند، ام��ا زمانی 
که برای تخصی��ص ارز به بانک مرکزی 
مراجعه می ش��د، ارزی به آنها تخصیص 

پیدا نمی کرد.
 دبیر انجمن واردکنندگان تاکید می کرد: در این وضعیت تنها ارزی که 
می توانست در اختیار شرکت های نمایندگی برای واردات قطعه قرار گیرد 
ارز حاصل از صادرات بود که صادرکنندگان موظف بودند آن را به حساب 
بانک مرکزی واریز کنند و این ارز بنا به تشخیص مسئولان بانک مرکزی 

در اختیار واردکنندگان قرار می گرفت.
دادفر با اش��اره به بعضی توافقات میان دارندگان ارز صادراتی و مدیران 
شرکت های نمایندگی گفت: شرکت های نمایندگی برای حل این معضل 
قراردادی را با ش��رکت های صادرکننده به امضا می رساندند و به نوعی ارز 
حاص��ل از صادرات آنها را پیش خری��د می کردند؛ اما از نظر بانک مرکزی 
این نوع توافق ها و قراردادها رس��میت نداش��ت و مشکل از همین جا آغاز 

می شد.

واردات اتومبیل ه��ای خارجی به داخل کش��ور، پیش��ینه دراز مدتی دارد و 
س��ال ها اس��ت که خودرو های خارجی با برند های مختلف ب��ه صورت انبوه و 
سیس��تماتیک وارد بازار خودروی ایران می شوند. قطعا در سال های اخیر یکی 
از اصلی تری��ن دغدغه ه��ای صاحبان اتومبیل واردات��ی، تامین قطعات و لوازم 
یدکی خودرو های ش��ان بوده است. متاسفانه در یک دهه اخیر با وضع قوانین 
محدودکننده در خصوص واردات اتومبیل های خارجی، بس��یاری از شرکت ها 
که خ��ود را نماینده رس��می و واردکنن��ده اصلی می نامیدن��د، ارائه خدمات 
تعمیرگاهی و همچنین تامین قطعات خودرو های وارد شده را متوقف کردند؛ 

از همین رو با توجه به مصوبات اخیر واردات خودرو باید نس��بت به واردات و 
عرضه لوازم یدکی و قطعات انواع خودرو های وارداتی تدابیر جدی اندیشید.

بر اساس قانون حمایت از حقوق مصرف کنندگان خودرو تا ۱۰ سال پس از 
فروش آخرین دس��تگاه خودروی وارداتی، خدمات پس از فروش به دارندگان 
این خودروها ارائه خواهد ش��د. اما ماجرای تامین قطعات خودروهای وارداتی 
ط��رف دیگری دارد که سرنوش��ت آن خارج از مرزها تعیین می ش��ود. به این 
صورت که ممکن اس��ت عوام��ل خارجی مانند تحریم ه��ا در واردات قطعات 
مشکل س��ازی کنند و نمایندگان برندهای خارج��ی در تأمین برخی قطعات 

دچار مش��کل شوند. البته باید اش��اره کرد که به دنبال طرح ساماندهی بازار 
وارداتی ها که دو س��ال پیش انجام شد، نمایندگی های داخل کشور متعهد به 
گرفتن تعهدنامه )LOC( از شرکت مادر می شدند. این تعهدنامه شرکت مادر 
را متعهد به تامین موارد موردنیاز برای خدمات دهی شرکت های داخل کشور 

به مشتریان این خودروها می کرد.
با وجود این تعهدنامه هنوز ممکن اس��ت نماین��دگان برندهای خارجی در 
تامین قطعات دچار مش��کل شوند و این مس��ئله باعث ایجاد ناهنجاری هایی 

در بازار شود.

سخن پایانی
با توج��ه به جمعیت نزدیک ب��ه ۹۰ میلیون نفری 
در ای��ران و وج��ود ده ه��ا میلیون خودرو در کش��ور، 
ب��ازار قطع��ات خودرو در ای��ران بس��یار داغ و بزرگ 
اس��ت. انواع قطعات خودرو ش��امل قطعات مکانیکی، 
الکترونیکی، الکتریکی و لوازم جانبی خودرو که مورد 
نیاز بازار مصرفی در ایران شامل شرکت های تولیدی 
 خودرو و مصرف کنندگان نهایی اس��ت، وارد کش��ور

 می شود. 

س: 
عک
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خودروهای فرسوده آلاینده و پرخطر
 در گفت وگو با   دبیر انجمن مراکز اسقاط و بازیافت خودرو کشور مطرح شد:

اسقاط فرسوده ها، نیازمند نگاه ویژه
ش�هناز صفایی: خودروهای فرس�وده باید متناس�ب با تولید و واردات خودرو در کشور، در 
یک س�ازکار مش�خص از رده خارج شوند، زیرا باتوجه به افزایش روزافزون استفاده از خودرو 
هرگونه بی توجهی و بی برنامگی در این زمینه از جنبه های گوناگون به ضرر جامعه خواهد بود. 
طرح اس�قاط خودرو باید هماهنگ با تولید خودرو انجام ش�ود تا توازن برقرار ش�ود و چالشی 
ایجاد نشود. متاسفانه در یکی دو سال گذشته از رده خارج کردن خودروهای فرسوده به تقدیر 

س�پرده ش�د و در نهایت شاهدیم که صحبت از سونامی فرسوده ها می شود و تردد خودروهای 
فرس�وده در کش�ور به بحرانی جدی تبدیل شده اس�ت. افزایش تردد خودروهای فرسوده در 
کش�ور علاوه بر مشکلاتی مانند آلودگی هوا، و افزایش خسارات  و تلفات تصادفات، به واسطه 
مصرف سوخت بالایی که دارند، سالانه افزون بر ۵۰ هزار میلیارد تومان از جهت مصرف مازاد 
س�وخت و ۲۳۰ هزار میلیارد تومان هزینه برای کشور ایجاد می کنند. باتوجه به معضل کمبود 

س�وخت در کنار مصرف بالای س�وخت در کش�ور باید نهادهای متولی جدی تر ورود کنند و از 
این زاویه راهکاری برای حل این بحران بیندیشند. کار به جای حساسی رسیده و دولت برای 
مدیریت این وضعیت بحرانی باید به روند از رده خارج کردن خودروهای فرسوده نگاه ویژه ای 
داش�ته باش�د. در همین راستا با سید امیر احمدی، دبیر انجمن مراکز اسقاط و بازیافت خودرو 

گفت وگویی داشته ایم که در ادامه می خوانید. با صمت همراه باشید. 

 کارشناس�ان هم�واره از ابربحران تردد خودروهای فرس�وده  �
می گویند و درباره پیامدهای آن هشدار می دهند، اما متاسفانه در 
کش�ور این موضوع چندان در اولویت نیست و شاهد اقدام جدی 

در این باره نبوده ایم؟
 در زمینه اسقاط و بازیافت خودروهای فرسوده، یک رکود حدود ۸ساله 
را شاهد بود ه ایم. دوران طلایی از رده خارج کردن خودروهای فرسوده در 
دولت نهم و دهم بود که ش��اهد تلاش های جدی قوه مجریه برای خروج 
خودروهای فرس��وده از چرخه مصرف بودیم. در سال های ۹۱ و ۹۳ حدود 
۳۵۰ هزار خودرو از رده خارج ش��د که دیگر چنین موفقیتی در اس��قاط 
خودروهای از رده خارج تکرار نشد. در حال  حاضر با تردد ۸ تا ۱۰ میلیون 
خودرو فرسوده در کش��ور به معنای واقعی با سونامی خودروهای فرسوده 
روب��ه رو و به تب��ع آن، درگیر پیامدهایی مانند تصادفات، مصرف س��وخت 
بالا و آلودگی بس��یار زیاد هوا به ویژه در کلانش��هرها هس��تیم. همان طور 
که می دانید کش��ور با بحران کمبود س��وخت روبه رو اس��ت و خودروها و 
موتورس��یکلت های فرس��وده از مصرف کنندگان اصلی و عمده سوخت در 
کش��ور هس��تند. از یک س��و در این زمینه اقدام خاصی را شاهد نیستیم 
و از س��وی دیگر، بیش��تر دارندگان خودروهای فرس��وده از قشر محروم و 
کم درآمد جامعه هس��تند. البته در زمین��ه از رده خارج کردن خودروهای 
فرس��وده قوانین، برنامه ه��ا و مصوبات زیادی داریم که اجرای درس��ت و 
به موقع آنها می تواند بسیار راهگش��ا باشد، اما متاسفانه شاهد اجرای آنها 
نیستیم. باوجود اینکه روند از رده  خارج کردن خودروهای فرسوده براساس 
تولید و عرضه خودرو در بازار باید مداوم انجام شود، از سال ۱۳۹۶ اسقاط 
خودروهای فرسوده به طور کلی کنار گذاشته شد و به محاق رفت. سازمان 
محیط زیس��ت به عنوان یکی از نهادهایی که می تواند نقش  پررنگی در این 
زمینه داش��ته باشد، باید ورود و روند اسقاط خودروهای فرسوده را به طور 
جدی پیگیری می کرد، اما متاس��فانه این نهاد هم مدت هاست کار خاصی 
در این حوزه انجام نداده و وظایف خود در این بخش را به فراموشی سپرده 
اس��ت. یکی از موضوعات اصلی و کلی در بحث مصرف سوخت و حوادث 
جاد ه ای در کشور مربوط به تردد خودروهای فرسوده آلاینده پرخطر است.

در حال  حاضر مهم ترین موضوع در بحث اسقاط و از رده خارج  �
کردن خودروهای فرسوده چیست؟ 

 رویکرد دولت سیزدهم ایجاد فضا برای خروج خودروهای 
فرسوده بود؛ از این رو بعد از ۸ سال در قانون بودجه ۱۴۰۱ 
طرح جایگزینی خودروهای فرس��وده م��د نظر قرار گرفت. 
هرچند این روند بس��یار کند پی��ش می رود، اما به هر حال 
اجرایی ش��د. ناگفته نماند که این قانون باید از ابتدای سال 
اجرایی می ش��د، اما در فرازونش��یب های فراوان در نهایت 
ش��اهد شروع اجرای آن از ۶ ماه دوم سال بودیم. در اجرای 
این طرح حدود ۸هزار نفر از حدود ۲۰ هزار نفری که برنده 
طرح جایگزینی ش��ده بودند، توانستند خودرو فرسوده شان 
را تبدی��ل به خودرو نو کنند، ام��ا ۱۲هزار نفر باقیمانده که 
ثبت نام کرده و برنده شده و خودروی خود را تحویل  مراکز 
اس��قاط داده بودن��د، همچنان بعد از ح��دود ۷ ماه منتظر 
ارس��ال خودرو جایگزین ش��ان ازس��وی خودروساز هستند 
و به نوعی در بلاتکلیفی به س��ر می برن��د. همین بلاتکلیفی 
خود اثرات منفی زی��ادی دارد و منجر به بی رغبتی مالکان 

خودروهای فرسوده برای شرکت در طرح های جایگزینی می شود. 
بعد از تصویب قانون س��اماندهی صنعت خودرو، یکی از موضوعاتی که 
مصوب ش��د این بود که خودروس��ازان داخلی یا واردکنندگان خودرو در 
صورت کمبود گواهی اس��قاط یا اختلال در سیستم آن، به جای ارائه برگه 
اسقاط برای ش��ماره گذاری می توانند ۱.۵درصد نرخ خودرو را به صندوق 
توس��عه و تحقیقات وزارت صنعت، معدن و تجارت واریز کنند. همچنین 
این گونه مقرر ش��ده بود که این ۱.۵ درصد برای خودروهای س��واری و ۵ 
درصد برای خودروهای سنگین صرف پرداخت وام های کم بهره، بدون بهره 

یا ارزان قیمت ش��ود. یعنی به مالک خودرو فرس��وده تسهیلات کم بهره یا 
بدون بهره داده ش��ود تا او بتواند خودرو خود را با یک خودرو نو جایگزین 
کند. باوجود اینکه از دی سال گذشته واریز ۱.۵ درصد یادشده به صندوق 
توس��عه و تحقیقات وزارت صمت ش��روع شده، تا امروز در این راستا هیچ 
تسهیلاتی پرداخت نشده و وزارتخانه نیز طرح و برنامه ای برای این موضوع 
ندارد، این در حالی است که ارائه تسهیلات کم بهره هم برای مالک خودرو 
و هم کاهش تردد خودروهای فرسوده بسیار کمک کننده و راهگشا است. 

شما از سال های ۹۱ و ۹۳ به عنوان دوران خوش و طلایی اسقاط  �
ی�اد کردید. در دوران طلایی اس�قاط خودرو، طرح های تش�ویقی 

چگونه بود؟
در س��ال های ۹۱ و ۹۳ و حتی قبل از آن طرح های ویژه ای در کش��ور 
اجرا  ش��د که بعضا طرح ه��ای خوبی هم بود. یکی از ای��ن طرح ها، خرید 
نقدی خودرو از مالک خودرو فرسوده بود. در اجرای این طرح اگر به عنوان 
نمون��ه نرخ خ��ودرو در بازار یک ونیم میلیون تومان ب��ود، دولت ۲میلیون 
تومان به مالک خودرو فرس��وده ای که ازس��وی مراک��ز معاینه فنی برگه 
عدم ت��ردد دریافت کرده ب��ود، برای از رده خارج ک��ردن خودرو پرداخت 
می کرد. این مابه التفاوت ۵۰۰ هزار تومانی نرخ خودرو و پول پرداخت شده 
ازسوی دولت خود محرکی شده بود برای اینکه تعداد زیادی برای اسقاط 
خودروهای فرس��وده خود اقدام کنند و شاهد استقبال مردم از این طرح 
بودیم. این طرح انقلابی در خروج خودروهای فرسوده بود؛ از این  رو انتطار 
می رود دولت با اقدامات تشویقی مناسب مالکان خودروهای فرسوده را به 

از رده خارج کردن خودروهای شان ترغیب کند. 
در این میان، عد ه ای پیش��نهاد حذف کارت سوخت خودروهای فرسوده 
را می دهند. نباید به سرعت فقط به یک راهکار برسیم، چون اغلب مالکان 
خودروهای فرس��وده از قشر پایین هس��تند؛ پس بهتر است مشوق هایی 
تعیی��ن کنیم که به نفع این افراد نیز باش��د. یعن��ی در برنامه ریزی برای 

اسقاط خودروهای فرسوده باید تمام ابعاد و جنبه ها را در نظر بگیریم.
باتوج�ه به م�واردی که مطرح کردید، به نظر ش�ما در ش�رایط  �

کنونی چه رویکردی باید بیشتر موردتوجه باشد؟
یک��ی از م��واردی ک��ه می تواند در ای��ن زمینه به ما کم��ک کند، ورود 
س��ازمان حفاظت محیط  زیس��ت به روند از رده خ��ارج کردن خودروهای 
فرس��وده اس��ت. نهادهای گوناگون متولی این امر در نشست ها 
به این معضل اش��اره دارند. یکی از ای��ن نهادها وزارت صنعت، 
معدن و تجارت اس��ت ک��ه در حال  حاضر ه��م اقدامات خوبی 
برای اس��قاط خودروهای فرس��وده در دس��ت اق��دام دارد، اما 
ازسوی محیط زیست تاکنون شاهد پیگیری جدی در این زمینه 
نبوده ایم. سازمان محیط زیست بودجه  خوبی دارد و می تواند در 
این موضوع به طور جدی ورود کند و اقدامات خوبی انجام دهد. 
حتی می تواند هماهنگ کننده برنامه های مربوط به از رده خارج 
کردن خودروهای فرسوده باشد.  وزارت صمت می تواند از منابع 
حاصل از ۱.۵ درصدی که بابت برگه اسقاط برای شماره گذاری 
خودروهای س��نگین و خودروهای س��واری به حساب صندوق 
ریخته ش��ده که حدود ۴ هزار میلیارد تومان اس��ت، تسهیلات 
ارزان قیم��ت و وام های بدون بهره در اختیار مالکان خودروهای 
فرس��وده در ازای از رده خارج کردن خودروهای شان قرار دهد. 
اگر چنین طرح ها اجرایی شود، خروج خودروهای فرسوده شکل 

تازه ای به خود می گیرد.
باتوجه به اینکه تردد خودروهای فرسوده به وضعیت بحرانی رسیده،  �

انتظار این است که از هر فرصتی برای کمک به حل این مشکل استفاده 
شود. یکی از این فرصت ها ازس�رگیری دوباره واردات خودرو است. چرا 
برای واردات هر خودرو فقط نصف یک گواهی اس�قاط خواسته شده، در 
حالی که در گذش�ته تعداد گواهی های اسقاط از یک تا بعضا ۴ گواهی به 

ازای هر خودرو وارداتی بود. دلیل این عقب نشینی چیست؟
واردات خودرو در ازای ارائه گواهی اس��قاط، محرک بسیار خوبی برای 
خروج خودروهای فرس��وده بود. در گذش��ته به ازای واردات یک خودرو 

۲۵۰۰ سی س��ی ۴ خودرو فرس��وده از رده خارج می شد که همین رویه 
تاثیر زیادی در آمار اسقاط خودرو داشت. 

در آیین نامه جدید که هنوز تصویب نشده و فقط در حد پیشنهاد ارائه 
ش��ده نیز مقرر شد تعداد گواهی اس��قاط به ازای واردات خودرو یا دو به 
یک باش��د یا یک به یک؛ یعنی در ازای واردات هر یک خودرو تا مخزن 
۶ لیتر یک گواهی و از ۶ لیتر به بالا دو گواهی ارائه شود یا با ملاک قرار 
دادن ارزش، بای��د خودروه��ای تا ۲۰ هزار دلار یک گواهی و از ۲۰ هزار 

دلار به بالا دو گواهی اسقاط ارائه کنند. 
در بخش�ی از صحبت ه�ا از مخالف�ت با ابطال کارت س�وخت  �

خودروهای فرسوده گفتید. به هر حال همان طور که اشاره کردید 
تع�داد زی�ادی از صاحبان خودروهای فرس�وده از قش�ر ضعیف 

هستند. چه باید کرد؟ 
منظ��ور م��ن این بود که ب��ه راهکارها ب��ه دقت بیندیش��یم، نه اینکه 
صرفا ابطال کارت س��وخت راهکار خوب یا بدی باش��د. وقتی صحبت از 
ابط��ال کارت می کنیم، باید کل جوان��ب را در نظر بگیرم. در این زمینه 
موضوعات گوناگونی مطرح می ش��ود. یک خودرو فرسوده باید حق بیمه 
و عوارض ش��هرداری بیش��تری هم پرداخت کند. این موارد هم می تواند 
تا حدودی تاثیرگذار باش��د، اما به اعتقاد من محرک های تشویقی در این 
زمینه همان طور که قبلا هم تجربه ش��ده، می توانند تاثیرات بیش��تری 
داش��ته باش��ند و به روند از رده خارج شدن خودروهای فرسوده سرعت 
بخش��ند. صاحب خودرو فرس��وده قطعا برای نو کردن خودرو خو رغبت 
دارد تا دغدغه کمتری داش��ته باشد، اما قطعا بضاعت اندک مالی عمده 
دلیلی اس��ت که در این زمینه اق��دام نمی کند. دولت می تواند از این راه 
وارد شود و با حمایت مالی و دادن تسهیلات ارزان، مسیر را هموار کند. 
این راهکار ش��دنی اس��ت و در بلندمدت منافع آن بیشتر از هزینه هایی 

است که دولت در این راه صرف کرده است. 
در طرح های قبلی وام های قابل توجهی به مالک خودرو داده می ش��د، 
به طوری ک��ه مالک خ��ودرو برای خرید خ��ودرو نو، نیاز ب��ه آورده مالی 
قابل توجهی نداشت، اما در حال حاضر باید خودرو خود را با مبلغ بسیار 
کم اس��قاط کند و در نهایت فاصله قیمتی زیادی برای خرید خودرو نو 
دارد. در سازکار کنونی، وامی به مالک خودرو فرسوده برای اسقاط تعلق 

نمی گیرد.
پیشنهاد شما چیست؟ �

پیشنهاد من این است که دولت براساس قوانین موجود به طور 
جدی ارائه تسهیلات کم بهره و ارزان قیمت را در دستور کار قرار 
دهد و بیش��تر از سیاست های تش��ویقی در این مسیر استفاده 
کند، چراکه تجربه ثابت کرده این رویکرد عملی تر و تاثیرگذارتر 

است. 
وضعیت اس�قاط خودروهای فرسوده در نیمه نخست  �

سال را چگونه ارزیابی می کنید؟
باتوج��ه به قوانی��ن موجود در این زمینه و قانون س��اماندهی 
صنعت خودرو فعلا ش��اهد اسقاط تعداد بسیار محدودی خودرو 
در قالب طرح های جایگزینی هس��تیم و تعداد بس��یار کمی هم 
خودروه��ای خود را به صورت نقدی با مبلغ بس��یار اندک ۳۵ تا 

۴۲میلیون تومان در اختیار مراکز اسقاط قرار می دهند. پس عملا اتفاق 
خاص و چشمگیری را در این مدت شاهد نبود ه ایم. 

براس�اس برنامه هفتم توس�عه س�الانه باید ۵۰۰ هزار خودرو  �
فرس�وده از رده خ�ارج ش�وند. آیا با ای�ن حرکت بس�یار کند و 
لاک پش�تی در مقابل تعداد بی شمار خودرو فرسوده می توان این 

هدف را محقق کرد؟
تا افق ۱۴۰۴ حدود ۸ میلیون خودرو فرس��وده در کشور داریم؛ یعنی 
به نوعی با س��ونامی خودروهای فرس��وده در حال تردد در کشور مواجه 
خواهیم بود که تهدید جدی برای کشور است و به ناچار باید حرکت انقلابی 
و جدی در حوزه خروج خودروهای فرس��وده انجام ش��ود و متولیان امر 

همه باید ورود 
یک��ی  کنن��د. 
از اصلی تری��ن 

معضلاتی که در حال  حاضر با آن مواجهیم، کمبود س��وخت و در مقابل 
مصرف بالای س��وخت در کش��ور اس��ت. ما دچار بحران کمبود سوخت 
ش��د ه ایم و تنها راهکاری که در ش��رایط کنونی به ما در حل این بحران 
کمک می کند، کاهش مصرف سوخت است. از آنجایی که که خودروهای 
فرسوده سوخت بسیار زیادی مصرف می کنند، با از رده خارج کردن آ نها 
مصرف سوخت کاهش پیدا خواهد کرد که در کنار ایجاد ایمنی و کاهش 
آلایندگی می تواند موضوع مهمی برای حرکت جدی در راس��تای از رده 
خارج کردن منظم و با برنامه خودروهای اسقاطی باشد؛ بنابراین پیشنهاد 
می ش��ود طرح های بهینه س��ازی ب��رای مصرف س��وخت از خودروهای 
فرس��وده شروع شود. سازمان بهینه سازی و وزارت نفت می توانند معادل 
سوختی که خودروهای فرسود ه  هدر می دهند را به صورت وام بلندمدت 
یا کم بهره به مالک خودرو فرس��وده پرداخت کنند تا آنها مایل به از رده 
خارج کردن خودرو فرس��وده خود ش��وند و بتوانند خودرو نو خریداری 
کنند. این تس��هیلات در کنار مبلغی که صاحب خودرو از مراکز اسقاط 
دریاف��ت می کند، به علاوه بهای خودرو فرس��وده می تواند تا حدی برای 
مالک خودرو فرسوده صرفه اقتصادی ایجاد کند. طرح های زیادی وجود 
دارند که اگر در دست اجرا قرار بگیرند و البته به درستی هم اجرا شوند، 
می توانند کش��ور را تا حدودی از چالش های بسیاری که به واسطه تردد 

خودروهای فرسوده با آنها مواجه است، دور کنند. 
اگ��ر س��ازمان بهینه س��ازی مصرف س��وخت، وزارت نفت و س��ازمان  
محیط زیس��ت، وزارت صمت و... که برای از رده خارج کردن خودروهای 
فرس��وده هم وظیفه دارند و هم بودجه، به طور جدی پای کار باشند و با 
هم هماهنگ عمل کنند هیچ فشاری به هیچ  کدام از این نهادها نخواهد 
آم��د و به راحت��ی طرح های مربوط ب��ه از رده خارج ش��دن خودروهای 

فرسوده اجرایی می شود. 
تعدد متولیان چقدر روند اس�قاط خودروهای فرسوده را کند  �

کرده است؟ 
اگر سازمان ها و نهادهایی که سال هاست متولی و تصمیم گیرنده اصلی 
درباره وضعیت خودروهای فرس��وده هستند، به طور جدی 
و هماهنگ پیگیر باش��ند، راح��ت می توانند آن را اجرایی 
کنند. در نشس��تی با رئیس جمهوری بر این موضوع تاکید 
کردیم و در ادامه ش��اهد تلاش های دولت س��یزدهم برای 
اج��رای طرح های جایگزین��ی بوده ایم که جای تش��کر و 

قدردانی دارد. 
به عقیده من، در حال  حاضر یکی از موضوعاتی که باعث 
کاهش عرض��ه خودرو ش��ده، بحث اس��قاط و جایگزینی 
خودرو است. در این میان، یکی دیگر از موضوعات اساسی 
که به اس��قاط خودروهای فرس��وده کمک کرده رسیدگی 
ویژه کمیسیون اصل ۹۰ در بحث جایگزینی خودروهاست 

که جای قدردانی دارد.
در پایان اگر در زمینه خودروهای فرسوده  �

صحبتی دارید، بفرمایید.
باتوج��ه به وضعیت تولید خودرو در کش��ور باید در زمینه  خودروهای 
فرس��وده نی��ز برنامه ریزی ویژه ای داش��ته باش��یم. ما نتیج��ه مطلوب 
جایگزینی خودروهای فرس��وده را در مدت ۸ س��ال شاهد بوده ایم و اگر 
دولت و خودروس��از به س��اماندهی و جایگزینی خودروهای فرسوده بها 
بدهند، نرخ بازار کاهش پیدا می کند و از دس��ت دلال ها خارج می شود؛ 
یعنی با جایگزینی خودرو خود با یک خودرو نو هم مالک خودرو فرسوده 
رضایت خواهد داش��ت و هم اینکه بازار حاش��یه ای در این زمینه درست 
نخواهد شد. طرح های ویژه  برای جایگزینی و ثبت نام خودرو می تواند تا 

حدی کمک کننده باشد. 

دولت باید 
با اقدامات 
تشویقی 

مناسب مالکان 
خودروهای 

فرسوده را به از 
رده خارج کردن 
خودروهای شان 

ترغیب کند

دولت باید 
به رفع 

بحران تردد 
خودروهای 
فرسوده 

نگاه ویژه ای 
داشته باشد

4
یکشنبه 

۲6 شهریور ۱۴۰۲  
اول ربیع الاول ۱۴۴۵
۱7 سپتامبر ۲۰۲۳

 شماره ۲۴۰۵
پیاپی۳7۲۳

تجارت صنعت
خودرو و قطعه



معدن از حوزه های اس�تراتژیک کش�ور ما اس�ت که علاوه بر تامین بخش�ی از نیازهای ارزی، مواد اولیه بس�یاری از صنایع کشور، از سنگ های 
ساختمانی، سیمان و گچ گرفته تا فولاد و سرب و روی و مس و مانند آن را تامین می کند. بنابراین ضروری است که تجهیزات مورد نیاز این بخش 
به موقع تامین و ماشین آلات نوسازی شود تا کشور در زمینه تولید مواد اولیه مورد نیاز دچار مشکل نشود و چرخ تولید کشور از حرکت نایستد. 

بنابراین باید اقدامات لازم برای تامین ماشین آلات مورد نیاز بخش معدن با سرعت بیشتری انجام گیرد. 
در گزارش امروز  نگاهی داریم به آخرین تغییرات و اظهاراتی که در این حوزه اتفاق افتاده است.

مدیر صن��دوق بیمه س��رمایه گذاری فعالیت ه��ای معدنی اعلام ک��رد: تامین 
ماش��ین آلات معدنی با توجه ب��ه افزایش تولید و بهره برداری از معادن کش��ور در 
امسال و همچنین با توجه به برنامه های توسعه ای برای سال های آینده از اهمیت 
بس��یار بالایی برخوردار اس��ت. به گزارش دنیای معدن، صنعت ایران به واس��طه 
زیرس��اخت های فراوان در حوزه تولید، توانایی س��اخت بس��یاری از ماشین آلات 
مورد نیاز معدن را دارد. شرکت های مختلفی ازجمله هپکو می توانند در این زمینه 
بس��یار کارآمد باش��ند به ش��رط اینکه حمایت های لازم در این بخش عملی شود 
و ب��رای تحریک تقاضا در این صنعت که طی س��الیان اخیر ب��ه دلایل مختلف در 
اغما فرو رفته، برنامه و سیاس��تگذاری صحیحی وجود داش��ته باشد. سال گذشته 
صندوق بیمه فعالیت های معدنی با همکاری معاونت معادن و فرآوری مواد معدنی 
وزارت صمت و سازمان ایمیدرو و در راستای توسعه معدنکاری و نوسازی و تامین 
ماش��ین آلات معدنی، فراخوانی را منتش��ر کردند. بر اساس این فراخوان، خرید ۳ 
مدل بیل مکانیکی، ۳ مدل لودر چرخ لاستیکی، یک مدل بولدوزر و دو مدل تراک 
معدنی تولید داخل در دستور کار قرار گرفت. این فراخوان با تسهیلات ۱۲درصدی 
و همچنی��ن ۶ماه تنفس و ۴۲ماه باز پرداخت همراه بود. نتیجه این فراخوان تقاضا 
برای ۶۰۰ دس��تگاه انواع محصولات و ماش��ین آلات معدنی ش��ده که قرار است با 

پرداخت هزینه به هپکو، تولید دوباره در این شرکت قدیمی رونق بگیرد.
جذب�نقدینگی�برای�احیای�هپکو��

س��رمایه گذاری  بیم��ه  صن��دوق  مدی��ر 
فعالیت ه��ای معدنی با اش��اره ب��ه توافقات 
انجام ش��ده برای فعال کردن دوباره تولید در 
یکی از قدیمی ترین شرکت های تولیدکننده 
ماش��ین آلات معدنی ای��ران گفت: از دی ماه 
پارس��ال برای ایجاد تقاضای ۶۰۰ دستگاه از 
هپکو شروع به بستن تفاهمنامه کردیم و قرار 
بر این بود که یک هزار میلیارد تومان از محل 
حقوق دولتی به صندوق بیمه سرمایه گذاری 
 فعالیت ه��ای معدن��ی اختصاص پی��دا کند که آن را ب��ا انعقاد ق��راردادی با بانک 
صنع��ت و معدن به میزان ۲ه��زار و ۴۰۰میلیارد تومان خل��ق اعتبار کنیم. فرید 
دهقانی گفت: با فراخوانی که در سه نوبت ارائه شد، از ۶۰۰ دستگاه، ۱۷۰ دستگاه 

از طریق متقاضیان معدنی درخواس��ت موثر ش��ده که بعد از بازرسی کارشناسی 
توانس��تیم ۵۰۰میلیارد را جذب کنیم و تاکنون ۱۵۰میلیارد تومان از این منابع، 
پرداخت شده است. دهقانی با بیان این که قرار شد از مردادماه ۱۰۰میلیارد تومان 
در ماه به هپکو تزریق ش��ود تا حمایت موثری از بخش داخلی داشته باشیم، تاکید 
کرد: برای ۶۰۰ دس��تگاه ثبت نام شد که حدود ۲۴۰ دستگاه را توانستیم پالایش 

کنیم و از این ۲۴۰ دستگاه، مدارک ۱۷۰ دستگاه تایید شده است.
یک�تیر�و�دو�نشان���

خرید ماشین آلات معادن به دلیل هزینه بر بودن اغلب باعث انصراف خریداران 
می ش��ود. این روند سبب می ش��ود تا ش��رکت هایی مانند هپکو نیز با چالش های 
بس��یاری مواجه ش��وند. بنابراین باید سیاست گزاری به س��متی حرکت می کرد 
که هم ش��رکت های معدنی بتوانند محصولات موردنی��از خود را خریداری و روند 
بهره ب��رداری خود را توس��عه دهند و هم رون��ق بار دیگر به ش��رکتی مانند هپکو 
بازگ��ردد. بنابراین ارائه تس��هیلات مناس��ب در این بخش هر دو ط��رف را راضی 
نگه خواهد داش��ت. مدیر صن��دوق بیمه س��رمایه گذاری فعالیت های معدنی در 
خصوص نحوه سیاس��ت گزاری و حمایت از صنعت و معدن اظهار کرد: ۷۰ درصد 
نرخ ماش��ین آلات به صورت تسهیلات از طرف بانک عامل پرداخت خواهد شد که 
۳۰درص��د آورده متقاضی خواهد بود و ما ۶ درصد یارانه س��ود تس��هیلات درنظر 
گرفتیم و ۱۷درصد س��ود تسهیلات پرداخت می ش��ود.  معادن بسیاری در کشور 
وجود دارد. بر اس��اس برنامه ریزی ها سرمایه گذاری بسیاری نیز در راستای کشف 
معادن جدید انجام ش��ده اس��ت. همچنین طی س��ال های اخیر سیاست احیای 
معادن و همچنین توس��عه برخی معادن در دس��تور کار قرار گرفته است. این روند 
نیازمند ماش��ین آلات بسیاری اس��ت که بخشی از آن توسط هپکو می تواند تامین 

شود و بخش بزرگی از آن از طریق واردات قابل تامین خواهد بود.
تامین�۲۰درصد�نیاز�کشور�با�هپکو��

درصورتی که تس��هیلات مناسبی برای خرید ماشین آلات معدنی وجود داشته 
باش��د، هپکو می تواند سالیانه بخشی از این نیاز را پوشش دهد. مدیرعامل شرکت 
هپکو درباره تولید ماشین آلات در این شرکت گفت: شرکت هپکو با تولید و تحویل 
۲۲۰۰ دستگاه توانایی خود را ثابت کرده و هم اکنون ظرفیت اسمی شرکت، بالای 
۳هزار دس��تگاه است. اما براساس شرایطی که داریم، هنوز با ظرفیت اسمی فاصله 
داریم که برنامه ریزی کردیم امسال حداقل ۴۴۰ دستگاه تولید شود و تا پایان سال 

به ۸۸۰ دستگاه برسد.
 حس��ین قربانی افزود: برای ۴ماهه امسال 
۲۸۰دس��تگاه س��فارش و عقد ق��رارداد 
داشتیم که ۱۵دستگاه از این سفارش ها به 
زودی آماده تحویل خواهد بود. وی درباره 
تامی��ن منابع مال��ی نیز گفت: براس��اس 
پیش بینی و توافقاتی که در گذش��ته شد، 
قرار بود ۱۲۰۰میلیارد تومان تامین اعتبار 
شود که از این بودجه تاکنون ۱۵۰میلیارد 
تومان دریافت ش��ده و این مبلغ برای ۳۹ دستگاه است. متقاضیان باید آورده مالی 
داش��ته باش��ند و مدارکی را تحویل دهند که این تحویل مدارک در مرحله پایانی 

است و امیدواریم با پایان این مرحله، باقی اعتبارات پرداخت شود.
�۱۸هزار�ماشین�معدنی�فرسوده��

۱۸ هزار ماشین معدنی فرسوده با عمر بالای 
۲۰ س��ال در کشور وجود دارد. سجاد غرقی، 
نای��ب رئیس کمیس��یون مع��دن و صنایع 
معدن��ی اتاق بازرگانی ایران گفت: از ۳۷ هزار 
دس��تگاهی که در سامانه کاداستر ثبت شده 
بیش از ۱۸ هزار دس��تگاه بیشتر از ۲۰ سال 
عمر کرده ان��د.  به گزارش ایراس��ین، غرقی 
گفت: قطعا بخش��نامه هایی نظیر بخشنامه 
ماش��ین آلات،  واردات  آزادس��ازی 

تسهیل کننده است اما همچنان با محدودیت هایی در این حوزه روبه رو هستیم.
ضرورت�هوشمند�سازی��

ای��ن فعال ح��وزه معدن پیرام��ون هوشمندس��ازی معادن اظهارک��رد: درباره 
هوشمندس��ازی مع��ادن دو مقوله وج��ود دارد. بحث اول مربوط ب��ه فرآیندهای 
مدیریتی یکپارچه و بخش دیگر مربوط به ماش��ین آلات هوش��مند در زمینه های 
تولید، اس��تخراج و... است. امروز هوشمندسازی انتخاب نیست؛ بلکه در دهه های 
اخیر اگر نتوانیم سیستم های یکپارچه AI را پیاده سازی کنیم تفاوتی با معدنکاری 
ش��دادی گذشته نداریم. در واقع ماش��ین آلات جدید امکان غیرهوشمند بودن را 

به معدن��کار نمی دهند. اکنون تامین کنندگان ماش��ین آلات معدنی  بس��ته های 
هوشمندس��ازی نیز ارائه می دهند. در ش��رایط کنونی کش��ور در معادن بزرگ تا 

حدی هوشمندسازی صورت گرفته است.
وی افزود: در زمینه تامین ماشین آلات نیز با دو مسئله روبه رو هستیم؛ بحث اول 
قوانین معدنی و موضوع دیگر دسترسی به نقدینگی و ارز صادراتی در حوزه معادن 
است. معتقدم با توجه به اینکه ماشین آلات از یک سو ابزار تولید هستند و از سوی 
دیگر دچار فرس��ودگی ش��ده اند فرآیند واردات ماش��ین های جدید باید آزادانه تر 
انجام ش��ود. قطعا بخشنامه هایی نظیر بخشنامه آزادس��ازی واردات ماشین آلات 

تسهیل کننده است اما همچنان با محدودیت هایی در این حوزه روبه رو هستیم.
ناترازی�تولید�و�تقاضا��

وی ادامه داد: از ۳۷ هزار دس��تگاهی که در س��امانه کاداس��تر ثبت شده بیش از 
۱۸ هزار دستگاه بیش از ۲۰ سال عمر کرده اند. بنابراین نیاز کشور به ماشین آلات 
معدنی بیش��تر است، اما نحوه و امکان تامین آن تناسب ندارند؛ در واقع عدم توازن 
می��ان تولید داخ��ل و موانع صادراتی، معدنکار را با مش��کل مواجه می کند. غرقی 
افزود: از جمله مس��ائل اصلی کنونی، تامین ارز اس��ت. به رغم آنکه امکان واردات 
فراهم ش��ده اما ارز مش��خصی به آن تخصیص داده نش��ده و حتی اگر معدنکاری 
بخواهد با ارز ش��خصی ماش��ین آلات معدنی را وارد کش��ور کند با مشکل در نحوه 
اظهار و مباحث قانونی مربوط به ارز از سوی بانک مرکزی روبه رو است. دسترسی به 
نقدینگی برای معادن به ویژه معادن متوسط و کوچک که دسترسی به ارز صادراتی 

ندارند؛ مشکل زا است.

توسعه معدن از مسیرترمیم ناوگان

سخن�پایانی
به نظر می رس��د برای حل ریش��ه ای این مش��کل باید ابتدا نیاز سنجی دقیقی 
از بخ��ش صنعت و معدن انجام ش��ود تا با توجه به تعداد درخواس��ت معدنکاران 
و برنامه ای که برای رونق یا توس��عه معادن وجود دارد برنامه ریزی س��الانه انجام 
شود و ماشین آلات با نرخ مناسب حتی بدون عوارض گمرکی یا با حداقل عوارض 
وارد کش��ور بش��ود تا ناوگان داخلی بازسازی ش��ود و قوتی بگیرد. در عین حال 
تولید کنن��ده داخل��ی هم می تواند با توجه به این برنامه ب��رای تولید و تامین نیاز 

صنایع برنامه ریزی کند.
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تجارت صنعت
معدن

نام صنعت: صنایع شیمیایی شهدای اصفهان
موضوع مناقصه: تامین دس��تگاه کش��ش یونیورسال 

میلگرد و شیکر برقی الک و چکش تراکم برقی
الف- ضمانت ش��رکت در مناقصه: ضمانت یاد شده به 

یکی از روش های زیر قابل ارائه می باشد:
ضمانت نام��ه بانکی یا چک تضمین ش��ده بانکی معادل 
۵% مبلغ کل پیش��نهادی؛ چک صیادی و سفته هر کدام 
معادل ۵% مبلغ پیش��نهادی)جمعا ب��ه میزان ۱۰% مبلغ 

پیشنهادی(

ب- مهلت دریافت اس��ناد: تا پایان وق��ت اداری مورخ 
۱۴۰۲/۰۶/۳۰

ج- مهلت ارس��ال اس��ناد:  تا پایان وق��ت اداری مورخ 
۱۴۰۲/۰۷/۰۳

مح��ل دریاف��ت و تحوی��ل اس��تاد مناقص��ه: اصفهان- 
زرین شهر- صنایع ش��یمیایی ش��هدای اصفهان، معاونت 

بازرگانی
شماره تماس:۵۲۳۲۲۶۰۰-۰۳۱  داخلی ۸۳۸۱۳
هزینه آگهی بر عهده برنده مناقصه می باشد.

مناقصه عمومی دو مرحله ای
)آگهی شماره 100/72  -  1402(

شناسه 1567680

نام صنعت: صنایع شیمیایی شهدای اصفهان
موضوع مناقصه: بازس��ازی دوبلوک مسکونی به مقدار 
ش��ش هزار متر مربع)ابنیه، تاسیس��ات برقی، تاسیس��ات 

مکانیکی(
الف- ضمانت ش��رکت در مناقصه: ضمانت یاد ش��ده به 

یکی از روش های زیر قابل ارائه می باشد:
ضمانت نامه بانکی یا چک تضمین ش��ده بانکی معادل %۵ 
مبلغ کل پیشنهادی؛ چک صیادی و سفته هر کدام معادل 
۵% مبلغ پیشنهادی)جمعا به میزان ۱۰% مبلغ پیشنهادی(

ب- مهل��ت دریافت اس��ناد: تا پایان وق��ت اداری مورخ 
۱۴۰۲/۰۶/۳۰

ج- مهلت ارس��ال اس��ناد:  تا پایان وق��ت اداری مورخ 
۱۴۰۲/۰۷/۰۳

مح��ل دریاف��ت و تحوی��ل اس��تاد مناقص��ه: اصفهان- 
زرین ش��هر- صنایع ش��یمیایی ش��هدای اصفهان، معاونت 

بازرگانی
شماره تماس:۵۲۳۲۲۶۰۰-۰۳۱  داخلی ۸۳۸۲۱
هزینه آگهی بر عهده برنده مناقصه می باشد.

مناقصه عمومی دو مرحله ای
)آگهی شماره 100/73  -  1402(

شناسه 1567688
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محمدرض��ا بهرام��ن، رئی��س خانه معدن ایران گف��ت: معدن جزو 
مهم ترین بخش های توس��عه ای و مزیتی کش��ور اس��ت و در برنامه 
هفتم توس��عه، رش��دی ۲۳ درصدی برای این بخش در نظر گرفته 
شده اس��ت و اگر قرار باشد به اهداف ازپیش تعیین شده برسیم، باید 
س��اختارها و زیرساخت ها را مهیا کنیم. بنابراین، باید تلاش کنیم تا 

همه ظرفیت ها از قوه به فعل درآیند.
، بهرام��ن گف��ت: در ۲ س��ال گذش��ته به دلیل  به گ��زارش 
سیاست های سازمان توسعه تجارت، نمایشگاه کان مین برگزار نشد، 
زی��را قرار بر این ش��د که دیگر انجمن ها متولی برگزاری نمایش��گاه 
نباش��ند. بنابراین، در این دوره خانه معدن در کنار متولیان برگزاری 

قرار گرفته است تا نمایشگاهی موفق تر از پیش برگزار شود.
نایب رئیس اتاق ایران در ادامه افزود: اگر خودمان را به وضع موجود 
و موانع و محدودیت های کشور عادت بدهیم، هرگز پیشرفت نخواهیم 
کرد. وی ادامه داد: یکی از اهداف این نمایشگاه، ظرفیت سنجی است 
ت��ا بدانیم چقدر و در کج��ا ظرفیت جذب س��رمایه گذار داریم و در 
حاشیه چنین رویدادهایی، مطالبه گری هم بالا می رود و زمینه برای 

تغییر ایجاد می شود.
به گفته بهرامن، ابزار رش��د در صنعت، از ابتدای زنجیره که بخش 
معدن است تا پایان آن، نیازمند بازار است و تولیدات همه بخش های 
زنجیره، پس از تغذیه بازار داخلی، باید صادر ش��وند. بنابراین، باید از 

فرصت نمایشگاه برای بازاریابی استفاده کرد.
وی اف��زود: از س��وی دیگر، منابع و ذخایر کاف��ی برای تامین مواد 
اولیه برخی صنایع، از جمله فولاد، در کشور رو به کاهش است و باز 
از این فرصت می توان برای ش��ناخت فرصت های س��رمایه گذاری در 

کشورهای صاحب ذخایر معدنی استفاده کرد.
رئی��س خانه معدن ایران با ابرازامیدواری نس��بت ب��ه رفع موانع و 
محدودیت های ناشی از تحریم ها گفت: به زودی و پس از گره گشایی 
از مش��کل تحریم ها، می توانیم برای اهداف چندده ساله برای رشد و 

توسعه معدن بسترسازی کنیم.
وی در پاس��خ به اینکه در شرایط موجود و معضل تحریم ها چگونه 

می توان س��رمایه گذاری خارجی جذب کرد، گفت: باید توجه داشت 
که حضور در نمایشگاه به معنی سرمایه گذاری نیست. سرمایه گذاران 
و ش��رکت های خارجی در قدم اول باید ب��ا ظرفیت های معدنی یک 
کش��ور آشنا شوند. بخش معدن کش��ور ما هم که در نمایشگاه های 
معدنی ونزوئلا و کوبا شرکت داشت، بلافاصله اقدام به سرمایه گذاری 

نکرده است.
معادن�کوچک�و�متوسط��

رئیس خانه مع��دن درباره وضعیت رکود در بخ��ش معدن، به ویژه 
معادن کوچک مقیاس گفت: همان طور که بارها اش��اره ش��ده است، 
معدن جزو دارایی های تجدیدناپذیر کشور است و به همه مردم ایران 
تعل��ق دارد. اما تا امروز نتوانس��ته ایم از ای��ن دارایی خدادادی به نفع 
توس��عه اس��تفاده کنیم. وی ادامه داد: از ابت��دای پا گرفتن معدن تا 
ام��روز، چیزی حدود ۴۵ میلیارد دلار در این بخش س��رمایه گذاری 

شده است.
وی ادامه داد: رشد سال گذشته این بخش، حدود ۳ درصد بوده و 
اگر بنا بر این اس��ت که تا پایان برنامه هفتم این رش��د به ۱۳ درصد 
برسد و س��هم بخش معدن در GDP افزایش یابد، راهی جز جذب 

سرمایه گذاری در این بخش نداریم.
بهرامن گفت: برآوردها نشان می دهد که برای اینکه بتوانیم میزان 
رشد ۳ درصدی سال گذشته را به ۷ تا ۸ درصد برسانیم، باید حداقل 

۱۵میلیارد دلار دیگر در این بخش سرمایه گذاری کنیم.
تکنولوژی�و�ماشین�آلات��

معضل کمبود ماشین آلات در بخش معدن موضوع دیگری بود که 
در جلس��ه موردتوجه قرار گرفت. به گفته رئیس خانه معدن ایران در 
تمام نشست هایی که با موضوع معدن برگزار می شود، همواره درباره 
این موضوع صحبت ش��ده اس��ت که باید به زودی تکلیف نوس��ازی 
ناوگان ماشین آلات معدنی کشور روشن شود. ذخایر معدنی، دارایی 
ملی هر کش��وری اس��ت و اگر نتوانیم از آن به بهترین شکل ممکن 

استفاده کنیم، به امانت مردم خیانت کرده ایم.
بهرامن گفت: هوشمندس��ازی، آینده ناگزیر معدنکاری است و در 

صورتی که م��ا موفق به اجرای آن 
در کش��ور ش��ویم، نرخ تمام ش��ده 
به طورتقریبی بین ۲۰ تا ۲۵ درصد 
کاه��ش پیدا می کند و تنها در این 
صورت است که تولیدات ما مزیت 
رقابت��ی پی��دا خواهند ک��رد و در 

غیراین صورت از گردونه حذف خواهند شد.
مناسب�سازی�سوخت��

بهرام��ن در ادامه جلس��ه بااش��اره به اینک��ه وقتی قرار باش��د از 
ماشین آلات جدید و روزآمد اس��تفاده کنیم، به ناچار باید سوخت را 
ه��م با آن تطبیق دهیم، گفت: آنچه امروز به عنوان مزیت رقابتی در 
بخش صنعت و معدن ما به ش��مار می رود، برمبنای نرخ سوخت ۱۰ 
س��نتی است و اگر این نرخ به ۶۰ سنت افزایش یابد، تمام معادلات 
فعلی تغییر خواهند کرد و در نمایش��گاه فرصتی میس��ر می شود که 

درباره این چالش ها بحث و تبادل نظر داشته باشیم.
وی ادامه داد: مزیت خاص در بخش معدن در اختیار کش��ورهایی 
است که از ذخایر معدنی به علاوه نفت و گاز برخوردارند و کشورهای 
معدودی از جمله ایران، امریکا، روسیه و... از این مزیت بهره می برند 
و بای��د باز تاکید کرد که اگر ما تا امروز نتوانس��ته ایم به خوبی از این 
مزیت ها استفاده کنیم، باید سیاست های خود را در این بخش اصلاح 

کنیم.
بهرامن با اعلام این خبر که قرار اس��ت امسال رهبر معظم انقلاب 
س��ند توسعه معدن را ابلاغ کند، گفت: برای تهیه و تنظیم این سند 
بیش از یک سال زمان صرف شده و خانه معدن ایران هم به عنوان یکی 
از طرف های مش��اوره در جلسات مربوط در مجمع تشخیص مصلحت 

شرکت داشته است.
 وی گفت: در این جلسات، این پیشنهاد مطرح شد که وقتی معدن 
یکی از مزایای اقتصادی مهم کش��ور اس��ت، چرا نباید وزارتخانه ای 
مستقل داشته باشد تا بتواند به مطالبات موجود در این حوزه پاسخ 

دهد.

ظرفیت�سنجی�در�بخش�معدن

ش��هنام سپاس��دار، رئیس هیات مدی��ره ش��رکت بانیان امید که 
برگزارکننده نمایش��گاه است، گفت: نمایش��گاه مهم ترین ویترین 
توس��عه اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی کش��ورها اس��ت و یکی از 
محورهای مهم توس��عه اقتصادی و اش��تغالزایی اس��ت و به جرات 
می توان گفت تا امروز هیچ رس��انه ای مانند نمایشگاه، ارزش افزوده 
 ایج��اد نک��رده و هی��چ اب��زار تبلیغات��ی، اثرگ��ذاری آن را نیافته

 است.
 وی ادامه داد: از آنجایی که معادن وسعت زیادی دارند و گستره 
زیادی از کش��ور را در بر گرفته اند، نمایشگاه فرصتی ایجاد خواهد 
کرد تا فرصت های س��رمایه گذاری در این بخش معرفی ش��ود و از 

س��وی دیگر، فرصت مناس��ب برای بسترسازی توسعه فعالیت های 
معدنی ایجاد می کند. 

سپاس��دار گفت: برگزاری نمایش��گاه کان مین به مدت ۲س��ال 
)از س��ال ۹۹ تا امروز( متوقف ش��ده بود، اما پ��س از این وقفه، با 
اس��تقبال بسیار خوبی روبه رو شده است. وی افزود: از نظر من که 
برگزارکننده نمایش��گاه هستم، تجمیع نمایش��گاه ها بهتر از تعدد 
آنها است؛ مشکل این است که مدیریت کلانی در این زمینه وجود 
ن��دارد. وی افزود: دیدگاه ها همواره متعدد و متفاوت اس��ت و باید 
به این نکته توجه داش��ت ک��ه اگر بر فرض نمایش��گاه ها همه در 
قال��ب یک ی��ا ۲ رویداد تجمیع ش��ود، باز گروهی زب��ان به انتقاد 

باز می کنند که برگزاری نمایشگاه 
به ش��کل مافیایی درآمده است و 
برخی متولی ش��ده  و راه دیگران 
را بسته اند. بنابراین، باوجود اینکه 
تجمیع  م��ن،  به عقیده ش��خصی 
نمایش��گاه ها بهتر اس��ت، اما باید 

انتخ��اب را برعه��ده ش��رکت کنندگان گذاش��ت. وی گفت: وقتی 
نمایش��گاهی موفق ش��د، به طبع اس��تقبال از آن بیشتر می شود و 
 متقاضیان بیش��تری برای ش��رکت در آن اع��لام آمادگی خواهند

 کرد.

تعدد�بهتر�است�یا�تجمع؟

در ادامه، حسام گودرزی، قائم مقام مدیرعامل شرکت بانیان امید درباره 
ویژگی های این دوره از نمایشگاه کان مین گفت: در دوره پیش رو، ۳۰۰ 
ش��رکت داخلی و خارجی در نمایش��گاه شرکت خواهند داشت که ۴۷ 
شرکت کننده خارجی هستند. وی افزود: فضای سرپوشیده نمایشگاهی 
ما ۱۶هزار مترمربع اس��ت و فضای خارجی ۲هزار مترمربع پیش بینی 
شده است که احتمال افزایش آن وجود دارد. گودرزی گفت: کشورهای 
ش��رکت کننده در نمایش��گاه عبارتند از: روس��یه، چین، ترکیه، هند، 
امارات، افغانستان، کانادا، بلاروس، اسپانیا و آلمان و چند هیات تجاری 
با هماهنگی مرکز همکاری های تحول و پیش��رفت ریاست جمهوری به 
ای��ن رویداد دعوت ش��ده اند. وی ادامه داد: در این دوره، از ۳ کش��ور 
چین، ترکیه و هندوستان پنل داریم و دیگر شرکت کننده های خارجی 
نماینده هس��تند که اگر مش��کل تحریم ها حل شود، به طورحتم تعداد 
کش��ورهای ش��رکت کننده افزایش می یابد. گودرزی بااش��اره به اینکه 
معدن ظرفیت بالایی در جذب س��رمایه دارد، گفت: ش��اهد این مدعا، 
تقاضای فراوان برای ش��رکت در نمایش��گاه های معدنی پس از امضای 
برجام اس��ت، به طوری که در دوره کوتاه پ��س از امضای برجام، تعداد 
ش��رکت های خارجی شرکت کننده بیشتر از ش��رکت های داخلی بود. 
گودرزی در پاس��خ به اینکه کش��وری که در زمس��تان گاز ندارد و در 
تابستان برق؛ چطور می تواند در زمینه توسعه معدن به پیشرفت برسد، 
گفت: در بخش معدن و صنایع وابس��ته با ۳ چالش رو به روهستیم؛ اول 
مربوط به اکتش��اف و همه ملزومات آن اس��ت، دیگری به خام فروشی 

تولی��دات معدنی ارتباط می یابد و در نهایت، موضوع عدم رقابت پذیری 
به واسطه تحریم ها مطرح است. وی ادامه داد: رسالت اصلی نمایشگاه ها، 
بررس��ی مشکلات صنعت و صنف اس��ت، بنابراین باتوجه به ۳ چالش 
اصل��ی پی��ش روی معدن، پنل های نمایش��گاه به ش��رح زی��ر طراحی 
ش��ده اند: مس��ئولیت پذیری اجتماعی س��ازمانی در صنع��ت معدن به 
مدیریت طاهره خارس��تانی، مشاور و مدرس بین المللی مدیریت پایدار 
و مس��ئولانه؛ پنل راهکارهای تامین مال��ی در حوزه معدن با مدیریت 
دکت��ر پیمان مولوی، دبیر کل انجم��ن اقتصاددانان ایران؛ چالش های 
توس��عه پایدار در حوزه معادن و صنایع معدن��ی با مدیریت محمدرضا 
بهرامن، رئی��س خانه معدن ایران؛ هوشمندس��ازی، تحول دیجیتال و 
انقلاب صنعتی چهارم در صنایع معدن��ی به مدیریت مجید وفایی فرد، 

رئیس مرکز نوآوری و فناوری بخش 
مع��دن و صنایع معدن��ی )ایمینو( و 
پنل اهمی��ت و جایگاه حمل ونقل و 
ترانزیت در صنایع معدنی با مدیریت 
محمد عیقرلو، دبیرکل فدراس��یون 
ای��ران.  لجس��تیک  و  حمل ونق��ل 

گ��ودرزی اضافه کرد: یکی از گروه های تجاری که از نمایش��گاه بازدید 
خواهد کرد، از کش��ور عربستان اس��ت که باتوجه به پروژه های فراوان 
این کش��ور در مس��یر توس��عه، فرصت خوبی برای صدور مواد معدنی 
ایجاد می ش��ود. وی گفت: این هیات ها از س��وی مرکز تحول سیاست  

ریاست جمهوری از مجموعه حدید به کشور می آیند.

ویژگی�های�کان�مین�هفدهم

گیتا جاودانی 
editor@smtnews.ir

به وضع موجود عادت نکنیم!
رئیس�خانه�معدن�در�نشست�خبری�»کان�مین«:

هفدهمی�ن دوره نمایش�گاه بین الملل�ی ای�ران 
کان مین ۲۰۲۳، بزرگ ترین نمایشگاه ماشین آلات 
و صنع�ت معدن از 1۳ آبان به مدت ۴ روز در محل 
نمایشگاه های بین المللی تهران برگزار خواهد شد.
م�رور تاریخچ�ه ای�ن روی�داد نش�ان می ده�د 
ای�ن روی�داد س�الانه، که با ه�دف عرض�ه و ارائه 
توانمندی ه�ای کش�ور و همچنین ایج�اد فرصت 
برای جذب س�رمایه گذاران داخل�ی و خارجی در 
بخش معدن و صنایع وابس�ته شکل گرفته بود، با 
مشارکت ش�رکت آلمانی IMAG راه اندازی شد و 
تداوم یافت، اما پس از 1۶دوره برگزاری در سال ۹۹ 
دچار توقف شد. اما پس از بازنگری اهداف و تغییر 
برگزارکنندگان رویداد کان مین این نمایش�گاه از 
زمستان امسال حیات مجدد خود را از سر گرفت. 
آنچه در ادامه می خوانید، گزارش  از نشست 
خب�ری این رویداد اس�ت که با حض�ور محمدرضا 
بهرامن، رئیس خانه معدن ایران، ش�هنام سپاسدار 
و حس�ام گودرزی، رئی�س و مع�اون هیات مدیره 
بانیان امید، ش�رکت برگزارکننده نمایشگاه برگزار 

شد.

سخن�پایانی
ایران از نظر ذخایر معدنی جزو ۱۰ کشور نخست جهان و نخستین 
کشور خاورمیانه است و طبق گزارش مرکز پژوهش های مجلس، ۷ 
درصد ذخایر معدنی جهان در ایران جای دارد. آمارها نشان می دهد 
ک��ه علاوه بر ۶ هزار معدن فعال با ۷۰ نوع ماده معدنی در کش��ور، 
۱۵ه��زار محدوده امیدبخش معدنی با ۴۰ میلیارد تن ذخایر قطعی 
به ارزش بیش از ۷۷۰ میلیارد دلار شناسایی شده است. روشن است 

که کشوری بااین همه منابع غنی همراه با نیروی تحصیلکرده جوان 
و جویای کار، نباید در رکود بماند و تنها کافی است به این منابع با 
دیدی ملی و مسئولیت پذیر نگاه کرده و همگرایی واقعی ایجاد شود.

کارشناس��ان ب��اور دارن��د برگزاری نمایش��گاه تخصص��ی یکی از 
راهکارهای بس��یار مهم برای گشودن درهای مراودات و توسعه های 

بین المللی است.

وقت��ی بی نظمی و هرج و م��رج در فضای کلی معدن 
حاکم اس��ت، نمی توان انتظار داش��ت هیچ خطایی رخ 
نده��د و افزای��ش مش��کلات اقتصادی و گس��ترش فقر 
و بی��کاری به طبع تاثی��ر تش��دیدکننده ای بر معضلات 
بخ��ش معدن دارد. البته تکلیف از افرادی که براس��اس 
نیاز دس��ت به اقدامی می زنند، ساقط است و حرجی بر 
آنها نیس��ت. چنین افرادی معم��ولا برای برطرف کردن 
نیازه��ای اولیه زندگی خ��ود و از روی ناچاری، مرتکب 
اعمال غیرقانونی می ش��وند. برای مثال، وقتی به کس��ی 
که در نهایت اس��تیصال قرار دارد، پیش��نهاد می ش��ود 
بدون بیمه یا قرارداد وارد کار شود، به دلیل عسر و حرج 
می پذیرد. مشکل اصلی ناشی از شیوه مدیریت و نظارت 
بر کار و ساماندهی آن است. به طبع وقتی فضا مغشوش 
و بی نظم باشد، پیمانکارها و صاحبان معدن که تمایل به 
انحراف از قانون دارند، از این فضا سوءاستفاده می کنند 
و در مقابل، نمی توان انتظار داش��ت ک��ه بدون برطرف 
کردن احتیاجات اولیه افراد نیازمند به کار، همه مطابق 
اصول قانونی رفتار و برای احقاق حقوق خود پافش��اری 
کنند. پس وجود کارگران فاقد بیمه یا دیگر چالش های 
مربوط به بخش معدن معلول مشکلات مدیریتی است.

اگر بخواهیم از نظر کمی عددگذاری کنیم که چقدر از 
پیچیدگی قوانین و مقررات و محدودیت ها به این بخش 
اعمال می شود، از س��وی بخشنامه هایی که موسسات و 
نهادهای وابس��ته در حوزه معدن ایج��اد می کنند، من 
امتیاز ۸۰ را برای آنه��ا در نظر می گیرم. به عبارت دیگر، 
۸۰ درص��د از این معض��لات از مدیریت در حوزه معدن 
و نظارت بر این حوزه منش��أ می گی��رد. به دلیل قوانین 
ضدونقیض و اجرای س��لیقه ای آنها و نظارت نش��دن بر 
هیچ یک از این موارد و آنچه گفته شده است، همه دست 
به دس��ت هم داده  و فضای معدنی را مغشوش کرده اند و 
به این ترتیب، معدنکار را به این وادی سوق می دهد که 
با تخلف س��ود خود را تضمین کن��د. برای نمونه، وقتی 
برای دریافت قانونی مجوز باید حداقل یک س��ال دنبال 
مجوز بدود و س��لیقه ۱۰ کارشناس را تامین کند تا در 
نهای��ت مجوز موردنظر را بگیرد ی��ا نگیرد، خیلی دور از 
ذهن نیس��ت که ترجی��ح بدهد به ج��ای مراجعه و طی 
مراحل قانونی کاری را که مدنظرش اس��ت، انجام بدهد 
و س��ود بیش��تری هم به جیب بزند و نه با کسی درگیر 
می ش��ود و نه لازم است که سلایق فردی کارشناسان را 
علاوه بر فش��ارهای بخش��نامه ای تحمل کند  و بنابراین 
ترغیب می ش��ود به دنبال راه ه��ای میانبر و خلاف قانون 
برود و به گمان من، ۸۰ درصد این چرخه باطل به واسطه 
س��اختارهای معیوب مدیریتی و نظارتی در حوزه معدن 

است.
نخس��تین اثر مخرب فق��دان نظارت کاف��ی بر بخش 
معدن این اس��ت که آمار و ارقام درستی از برداشت های 
مواد معدنی در کش��ور و در نتیجه گردش مالی در این 
صنعت نخواهیم داشت. این آسیب بر مدیریت و به ویژه 
مدیریت کلان تاثیر بس��یاری دارد، زیرا وقتی دولت، که 
مدیری��ت این بخش را در اختی��ار دارد، اطلاعات و آمار 
درستی نمی گیرد، قادر نیس��ت مدیریت درستی هم بر 
این بخش اعمال کند و دیگر اینکه، منابع دولتی که باید 
از محل حقوق دولتی و مالیات و... اخذ شوند، به درستی 
احصا نمی شوند و به این ترتیب، خسارت زیادی به عموم 
ملت و کل کش��ور وارد می ش��ود، زیرا این برداشت های 
غیرمج��از هم، از نظر مدیریتی ایجاد اش��کال می کند و 
از آنجایی که دول��ت باید این درآمدها را صرف مصارف 
عموم��ی و خدماتی کند تا مردم از آن بهره مند ش��وند، 
س��هم مردم در ای��ن میان گم می ش��ود و اگر بی نظمی 
ادامه پیدا کند، این شرایط به حوزه های دیگر هم تسری 
پیدا می کند و در حوزه تولید هم وقتی که برداشت های 
غیرمج��از اتفاق می افتد، باز در ای��ن بخش آمار و ارقام 
درس��تی نخواهیم داشت. این بی نظمی به ایجاد و رونق 
ب��ازار کالای قاچاق در همه ان��واع تولیدات و محصولات 
و آش��فتگی در بازار منجر می ش��ود و به عبارت دیگر، از 
مرحله تولید در معدن تا بازار و بازارگردانی، یک سلسله 
ناهنجاری ایجاد خواهد ش��د که دولت باید کنترل آن را 

در اختیار داشته باشد. 
نکته دیگر این اس��ت که نظارت ه��ای متکی به افراد، 
س��ال های س��ال است که در دنیا منس��وخ شده است و 
م��ا باید نظارت ه��ای مبتنی بر اب��زار را جایگزین کنیم. 
امروزه ابزار اینقدر توس��عه پیدا کرده  که می توان از راه 
دور و در کس��ری از ثانی��ه بر اتفاقات مح��ل کار، نحوه 
کار پرس��نل و تحرک ماش��ین آلات و.... در جایی دیگر 
نظ��ارت داش��ت. برداش��ت های فضایی و ماه��واره ای و 
پهپادی آنقدر توس��عه پیدا کرده ان��د که مرتب می توان 
برداش��ت در محدوده ه��ای معدنی را کنت��رل کرد. اما 
نمی دانم چ��را این هوشمندس��ازی ها در فضای معدنی 
کشور مورداستفاده قرار نمی گیرد. پس لازم است که در 
حوزه نظارت هوشمندس��ازی اتفاق بیفتد و بعد نظارت 

مدل سازی شود.
آن وق��ت می توان بر همه چیز تس��لط داش��ت و حتی 
تولیدات مواد معدن��ی را به گرم کنترل و همین طور در 
ادام��ه زنجیره تولید می توان آن را رصد کرد و معضلات 
مرب��وط به کارگر و کارفرما و مش��کلات مربوط به بیمه 
و...خودبه خ��ود از بین می رود، زی��را نظارت دقیق انجام 
می گیرد. بنابراین، به گمان من، نخستین قدم حل مشکل 

مدیریتی و استفاده از ابزار در حوزه نظارت است.
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59 .11 درصد

94 .29 درصد



ت
گف
پو

گ

آنوش رهام، کارش��ناس حوزه گمرک در بیان دلایل رس��وب کالا 
در گم��رک به  گف��ت: در کل ۳ عامل مهم در زمینه رس��وب 
کالا در گم��رک وجود دارد؛ روند طولانی تش��ریفات گمرکی و اخذ 
مجوزه��ای مختلف، روند طولانی تخصیص و تامین ارز و متناس��ب 
نبودن هزینه های انبارداری با اس��تانداردهای جهانی. البته رس��وب 
کالا در گم��رک گاهی ش��امل رس��وب عملیاتی اس��ت که اساس��ا 
مفه��وم آن ماندگاری بلندمدت کالا در فرآیند ترخیص اس��ت و در 
 بس��یاری از مواق��ع روند ترخی��ص کالاها حدود یک ت��ا ۲ ماه زمان 

می برد. 
وی با انتقاد از هزینه کم انبارداری در گمرک اظهار کرد: بخشی از 
ماندگاری های طولانی کالا در بنادر و گمرکات از این مس��ئله نشأت 
می گیرد که هزینه نگهداری کالاها در گمرکات کش��ور بسیار پایین 
است و حدود ۳۰ روز انبارداری در گمرک ایران هزینه ای برابر هزینه 
۵ روز انبارداری در بنادر س��ایر کشورها مانند امارات دارد. در نتیجه 
انبار گمرک محیط مناس��بی برای دپو و ذخیره س��ازی کالا اس��ت. 
همچنی��ن به دلیل اینکه قوانین مبارزه ب��ا احتکار در بنادر و مناطق 
ویژه و آزاد اجرایی نمی ش��ود، برخ��ی از واردکنندگان کالاهای خود 
را در بن��ادر دپو می کنند تا در تورمی ترین بازه زمانی آن را به صورت 
قطره چکان��ی وارد بازار کنند که در نتیجه این روند نرخ کالا افزایش 

می یابد.
وی با تاکید بر ضرورت تناس��ب نرخ انبارداری در گمرکات ایران با 

س��ایر کش��ورها افزود: دولت باید هزینه های انبارداری در بنادر ما را 
با هزینه های انبارداری در کش��ورهای دیگر متناس��ب کند تا به این 
واس��طه بنادر محیط نگهداری کالا نش��وند. در واقع باید هزینه های 
انبارداری به گونه ای تعیین ش��ود که صاحب��ان کالا نتوانند بازار را با 
دپو کالا در گمرک، مدیریت کنند. در دنیا هر روز توقف کالا معادل 

یک درصد ارزش کالا هزینه دارد.
بروکراسی��های�اداری�دست�وپاگیر���

این کارش��ناس حوزه گمرک درباره بروکراسی های بسیار زیاد در 
حوزه تجارت نیز بیان کرد: در گذش��ته یک واردکننده می توانس��ت 
چندین بار در س��ال کالا وارد کند، اما اکنون به دلیل بروکراسی بالا 
در بخ��ش تخصیص ارز و عملکرد س��ازمان هایی که مجوز می دهند، 

 این امکان به ۲ تا ۳ بار در سال تقلیل یافته است.
وی اف��زود: در رون��د واردات در اصل برخی مش��کلات ناش��ی از 
پیچ وخم های اداری و تعلل دستگاه های اجرایی است و در این زمینه 
بای��د همه حوزه های مربوطه پای کار بیایند. هنگامی که مدت زمان 
ترخیص کالا در گمرک طولانی می شود، نه تنها هزینه های آن برای 
مصرف کنن��ده افزایش می یابد، بلکه س��ایر هزینه های مربوطه مانند 

حمل ونقل نیز رو به صعود می رود. 
ایران�روند�دیگری�دارد���

رهام با اش��اره به تعلل بانک مرک��زی در تامین ارز کالا بیان کرد: 
متاس��فانه بانک ه��ای عامل در تامین ارز تعل��ل می کنند و صاحبان 

کالا عموم��ا مجبور هس��تند برای 
سفارش کالا پیش پرداخت بدهند. 
در نقط��ه مقابل زمانی فروش��نده 
اس��ناد کالا را آزاد می کند که وجه 
کالا به صورت کامل پرداخت شده 
باشد؛ بنابراین فرآیند طولانی ۳ تا 
۴ماهه تخصیص و تامین ارز توسط 

بانک مرکزی و محدودیت های ارزی ناشی از تحریم نیز عامل مهمی 
در رسوب کالا در گمرک است. 

از�لایحه�پیشگیری�و�مقابله�با�رسوب�کالاها�چه�خبر؟���
این کارشناس حوزه گمرک درباره لایحه پیشنهادی »پیشگیری و 
مقابله با رسوب کالاها در مبادی ورودی کشور و سازمان جمع آوری و 
فروش اموال تملیکی« نیز گفت: در سال ۱۴۰۱ لایحه رسوب کالا با 
نگاه کارشناسی تدوین شد. قبل از تدوین این لایحه نظر کارشناسی 
فعالان گمرک��ی،  تجار و بازرگانان اخ��ذ و در نهایت لایحه ای کامل 
و کارشناسی ش��ده تدوین ش��د، اما در جریان تدوی��ن نهایی نظر بر 
این ش��د که این لایحه در ۲ یا ۳ ماده خلاصه ش��ود و همین لایحه 
خلاصه ش��ده نیز هنوز موفق به اخذ مصوبه دولت نشده است. به این 
ترتیب لایحه پیشگیری و مقابله با رسوب کالاها همچنان بلاتکلیف 
مانده و در صورت تصویب و ابلاغ نهایی آن می توان نس��بت به رفع 

بسیاری از مشکلات موجود امیدوار بود. 

گمرک�یا�انباردار�ارزان�

مجیدرضا حری��ری، رئیس اتاق بازرگانی مش��ترک ایران و چین 
درباره رس��وب کالا در گمرک به  گفت: گزارش های ۲۰ساله 
گمرکات حاکی از آن اس��ت که همیش��ه عددی بین ۲ تا ۴ میلیون 
تن کالا در گمرکات وجود دارد. این امر کاملا طبیعی است و اتفاق 
جدیدی نیس��ت که در خبرهای مختلف به آن بپردازیم. در کل به 

این موضوع به عنوان یک مشکل نگاه نمی کنم.
وی افزود: ممکن اس��ت برخ��ی از واردکنندگان به دلیل انبارداری 
ارزان یا سود بیشتر هنگام توزیع کالا اقدام به دپو کالا در گمرکات 

کنند، اما به هر حال هنگامی که ش��رایطی ۲۰ س��ال پابرجا است، 
نمی توان منافع خاص و شخصی در آن دید. 

رئیس اتاق بازرگانی مش��ترک ایران و چین با اش��اره به انتقادات 
مطرح درباره روند پیچیده ترخیص کالا در کش��ور نس��بت به سایر 
کشورها گفت: اطلاعات دقیقی درباره اینکه میزان و شرایط رسوب 
کالا در سایر کشورها چگونه است، در دسترس نیست و این موضوع 

نیاز به بررسی زیادی دارد. 
در ای��ران نیز درباره رس��وب کالا آمار دقیقی وج��ود ندارد و تنها 

آماره��ای زبانی اس��ت ک��ه اعلام 
می ش��ود. در کل در کش��وری که 
در س��ال بیش از ۵۰ میلیارد دلار 
واردات کالا دارد و بخ��ش بزرگی 
از این کالاها، کالای اساسی است، 
اگ��ر برای ۲ درص��د کالاها چنین 
اتفاقات��ی رخ دهد، موضوع خاصی 

نیست. 

رسوب�کالا�در�گمرک�کاملا�طبیعی�است

سال هاس��ت که یک��ی از چالش ه��ای مهم در تج��ارت خارجی، 
ترخیص کالا از گمرکات است و خواب کالا در انبارها ضربه سنگینی 
به اقتصاد کشور وارد می کند. تحریم ، بی ثباتی سیاست های تجاری 
و ارزی، بی توجه��ی ب��ه آینده نگ��ری و برنامه ری��زی، ممکن نبودن 
رص��د دقی��ق وضعیت کالاه��ای وارداتی و مش��کلات لجس��تیکی 
 مهم ترین عوامل  ترخیص نش��دن به موقع کالاها از گمرکات به شمار 

می روند.
چندی پیش س��ید احسان خاندوزی، وزیر امور اقتصادی و دارایی 
ب��ا بیان اینکه تجار مدت ه��ا معطل مجوز ترخی��ص کالا می مانند، 
گفته بود در صورت تکمیل اس��ناد، ترخی��ص کالا از گمرکات باید 
در کوتاه ترین زمان ممکن صورت گیرد و رس��وب کالا در انبارهای 
گم��رک به کمترین زم��ان ممکن برس��د. این در حالی اس��ت که 
نایب رئی��س کمیس��یون واردات اتاق بازرگان��ی، طولانی  بودن روند 
اخذ مج��وز برای ترخیص را یکی از اصلی ترین دلایل رس��وب کالا 
در گم��رکات می داند. به گفته محمدرضا فاروق��ی، گمرک به عنوان 
متولی اصلی امر ترخیص کالا، همزمان با ۲۰ تا ۳۰ نهاد و س��ازمان 
مجوزدهنده در ارتباط اس��ت که برای ترخیص هر کالایی، باید نظر 
موافق این س��ازمان ها اعلام ش��ود و همین موضوع خود به بالارفتن 

زمان ترخیص کالاها منجر می شود.
از س��وی دیگ��ر مرکز پژوهش های مجلس ش��ورای اس��لامی در 
گزارش��ی به دلایل رس��وب کالا در انبارها پرداخت��ه و صدور مجوز 
ثبت سفارش بیش از سقف، تعلل در تعیین تکلیف کالا، ورود کالا به 
بن��ادر بدون اخذ مجوز و عدم دریافت شناس��ه رهگیری بانکی را از 

مهم ترین دلایل رسوب کالا در گمرک اعلام کرد. 
براساس گزارش این مرکز، برای کاهش رسوب کالا باید اقداماتی 
چون کنترل سیس��تمی س��قف ثبت س��فارش، صدور ثبت سفارش 
پس از تخصیص ارز، اعمال قواعد س��ختگیرانه بر ورود کالای بدون 

ثبت س��فارش به گمرک، صدور سیس��تمی اظهارنام��ه و قبض انبار 
متروکه و اصلاح س��ازکار مالی و عملیاتی سازمان اموال تملیکی در 

دستور کار قرار گیرد. 
در ای��ن بی��ن برخی از فعالان بازار و کارشناس��ان پ��رده از عامل 
دیگری در رس��وب کالا در گمرکات برداشته و معتقدند دولت باید 
هزینه های انبارداری در بنادر را با کش��ورهای دیگر متناسب کند تا 
به این واس��طه بنادر محیط نگهداری کالا نش��وند. به باور این گروه،  
گاهی برخی از افراد برای کسب سود بالاتر، ترجیح را در ماندگاری 

کالا در انبار و توزیع قطره چکانی به بازار می دانند.

مهم�ترین�دلایل�رسوب�کالا�در�گمرک

کیمیا ملکی 
editor@smtnews.ir

حبس کالا در انبارهای ارزان 
کارشناسان�از�پشت�پرده�رسوب�کالا�در�گمرکات�می�گویند�

س�ریال رسوب کالا در گمرک هزاران بار تکرار شده 
و تمام تذکرات و ضرب الاجل های ترخیص نیز تا امروز 
راه به جایی نبرده اس�ت. عده ای معتقدند در موضوع 
رس�وب کالا، مش�کل اصلی ب�ه تخصی�ص ارز و عدم 
همکاری بان�ک مرکزی با تجار و گم�رک بازمی گردد، 
ام�ا برخی س�ناریو را از نگاهی دیگر دنب�ال و دلیل را 
در عملکرد مافیایی جست وجو می کند که برای کسب 
س�ود بالات�ر، ترجی�ح را در مان�دگاری کالا در انبار و 

توزیع قطره چکانی به بازار می داند. 
در هر حال با س�فر اخیر مع�اون اول رئیس جمهوری 
به هرمزگان، آخرین وضعیت کالاهای رسوبی در بنادر 
و گمرکات ش�هید رجایی و ش�هید باهنر موردبررسی 
ق�رار گرفت و دوب�اره مجادله  ترخی�ص و ضرب الاجل 
آزادس�ازی کالا از بنادر تیتر خبرها شد. این بار لوازم 
یدکی خودرو،  کالاهای بهداش�تی، درمانی و تجهیزات 
پزش�کی و خودروه�ای واردات�ی مان�ده در گمرکات، 

بالاترین حجم رسوبی ها را به خود اختصاص داده اند. 
 در این گزارش به پشت پرده رسوب کالاها در 

گمرکات پرداخته است. 

سخن�پایانی
اساس��ا مس��ائل متعددی در زمین��ه دپو، ایس��تایی، کندی انجام 
تش��ریفات گمرکی و رس��وب و انباشته ش��دن کالاها اثرگذار است 
که در گزارش به آنها اش��اره کردیم. جان کلام اینکه میزان رسوب 
کالا در گمرکات کش��ور وضعیت خوبی ندارد، اما به عقیده برخی از 
کارشناس��ان  انباشت برخی از کالاهای وارداتی در بنادر و گمرکات، 
باتوجه  ب��ه ماهیت فرآیندهای واردات امری طبیعی اس��ت. این در 

حالی اس��ت که افزایش غیرمنطقی انباش��ت کالا در مبادی ورودی 
می تواند به اختلال در زنجیره تامین کالاهای وارداتی منجر ش��ود. 
در هر حال رسوب بلندمدت کالا در گمرکات به مشکلی حل نشدنی 
تبدیل ش��ده که هنوز مشخص نیس��ت دلایل آن چیست. موضوع 
تامل برانگیز این اس��ت که نرخ کالای رسوب ش��ده در گمرکات، در 

بازار داخلی بالا می رود.

ساختاربازرگانیکشور
ایراددارد

کیمیا ملکی- یک داس��تان تکراری با چندین و چند 
مقصر. داس��تانی چندکلمه ای که چندس��الی اس��ت به 
گوش می رس��د و حتی گاهی به   دلی��ل یا بهانه ای برای 
کمبود و گرانی کالا در بازار تبدیل می ش��ود؛ »رس��وب 
کالا در گمرک« که به زخمی ناس��ور در تجارت خارجی 
و بازار ایران بدل ش��ده و ظاهرا خیال خوب ش��دن هم 
ندارد. این در حالی اس��ت که به گفته کارشناسان تعلل 
در عرضه کالاهای وارداتی، گاهی مشکلات بازار مصرف 
را چن��د برابر می کن��د و افزایش رس��وب کالا در بنادر 
هزینه ه��ای هنگفتی برای دولت و فع��الان اقتصادی به 
همراه دارد. البته همه قوای حاکمیتی نیز در زمینه رفع 
مشکل رس��وب کالاها در گمرک اقداماتی انجام داده اند 
که تدوین لایحه »پیش��گیری و مقابله با رس��وب کالاها 
در مبادی ورودی کش��ور و سازمان جمع آوری و فروش 
ام��وال تملیکی« در دولت از جمله این اقدامات اس��ت؛ 
هرچند این لایحه از دی ۱۴۰۱ تا امروز هنوز به تصویب 
نهایی هیات دولت و پس از آن تصویب مجلس ش��ورای 

است. نرس��یده   اسلامی 
 به منظور بررس��ی 
بیش��تر این موض��وع به 
ی��دالله  ب��ا  گپ وگف��ت 
س��ابق  رئیس  صادق��ی، 
معدن  صنعت،  س��ازمان 
تهران  اس��تان  تجارت  و 

پرداخت. 
به نظر ش�ما پشت پرده رس�وب کالا ها در گمرک  �

چیست؟ 
واردات کالا از مهم ترین بخش های اقتصادی کش��ورها به 
حساب می آید و بنا به وضعیت موجودی کالاها دسته بندی 
و انجام می ش��ود. البت��ه باید میان واردکنن��دگان قانونی و 
کسانی که کالاهای ممنوعه را وارد کرده اند و امروز به دنبال 
فش��ار آوردن به گمرک برای ترخیص این کالاها هس��تند، 
تفاوت قائل شد، چراکه عده ای از این آشفته بازار بهره برداری 
می کنند. وقتی ساختار گمرکی و بازرگانی کشور ایراد دارد 
و این ایرادات تحت تاثیر تحریم ها مضاعف ش��ده، نمی توان 
مش��کلات را با محاکمه کردن و پاس��کاری مسئولیت بین 
نهادها و ارگان ها حل کرد. ساختارهای فعلی در دولت های 
مختلف عدم کارآیی خود را ثابت کردند. دولت فعلی نسبت 
به رسوب کالا در گمرک، ترخیص طولانی مدت و فساد کالا 
در دوره های گذشته انتقاد بسیاری داشت. اکنون مسئولان 
قضایی آن زمان، مسئولان اجرایی این زمان شدند، اما هیچ 
تفاوتی حاصل نش��ده اس��ت. البته در دوره فعلی رئیس قوه 
قضاییه و دادستان ها به این موضوع ورود می کنند و نظارت 
خوبی دارند، اما متاسفانه باوجود ورود قوه قضاییه، نهادهای 
امنیتی و توجه مس��ئولان ارشد کشور به این موضوع شاهد 
هی��چ اتفاق مثبتی نبوده ایم و ه��ر روز اخباری را در زمینه 

ضایع شدن کالا در گمرکات می شنویم.
تحریم ه�ا چق�در در رس�وب کالا در گم�رکات  �

تاثیرگذار است؟ 
بخش اعظمی از مش��کل رسوب کالا در گمرکات ناشی از 
تحریم است. اگر در چرخه ترخیص کالا از گمرک مشکلاتی 
وج��ود دارد، بخش اعظم آن ناش��ی از تحریم ها اس��ت. در 
واقع تجار به دلیل فش��ارهای ناش��ی از تحریم نتوانستند از 
روند قانون��ی، واردات کالا را پیگیری کنند و به فرآیندهای 
فرع��ی در واردات روی آوردند. بی ش��ک تاثی��ر تحریم ها بر 
اقتصاد، گمرک و ترخیص کالاه��ا که افزایش ناجوانمردانه 
نرخ تمام شده کالا و در نتیجه افزایش تورم ناشی از واردات 

است، در جامعه و سفره های مردم نمایان می شود.
در ح�ال  حاضر امکان افزای�ش واردات را داریم؟  �

بنادر م�ا می توانند رون�د ترخی�ص را به خوبی انجام 
دهند؟ 

ترخیص بدون وارد آمدن خسارت به کالا تا زمان رسیدن 
به دس��ت مصرف کننده حاصل یک سیستم اداری و قانونی 
منظم اس��ت.  در گذش��ته عادت ب��ه واردات از گمرکات و 
بنادر داش��تیم، این در حالی اس��ت که اکنون برای واردات 
ضروری تری��ن کالاها نی��ز اقداماتی انجام نمی ش��ود.  بدنه 
گمرک و دستگاه های اجرایی مانند وزارت صمت، بهداشت 
و... کاملا توانایی مهندسی و بازمهندسی روش های واردات 
و صادرات را با همین ش��رایط تحریم��ی دارند و می توانند 
هزینه های مربوط به واردات را ارزیابی کنند و ریس��ک آن 
را ب��ه پایین ترین حد ممکن برس��انند، ام��ا باید اراده ای در 

دستگاه های مسئول وجود داشته باشد.
برای تدوین و تصوی�ب قوانین جدید از نظر تجار  �

استفاده می شود؟ 
باید از نظرات بخش خصوصی در سیاست گذاری در زمینه 
روند ترخیص کالا اس��تفاده کرد. نهادهای خصوصی مانند 
اتاق بازرگانی، انجمن ها و تش��کل های صنفی دخیل در امر 
تولید و صادرات می توانند کمک های خوبی به دستگاه های 
تصمیم گی��ر کنند، اما اس��تفاده درس��تی از این ظرفیت ها 
صورت نمی گیرد؛ در حالی که تاجر باید در مش��کلاتی که 
پیش می آید پاسخگو باشد. این در حالی است که به عقیده 
م��ن تجار هیچ تقصی��ری ندارند و در پیچ وخم بروکراس��ی 

اداری گیر کرده اند.
لایحه پیشنهادی »پیش�گیری و مقابله با رسوب  �

کالاها در مبادی ورودی کشور و سازمان جمع آوری و 
فروش اموال تملیکی« به کجا رسید؟ 

هر لایحه و برنامه ای اگر با نظر بدنه کارشناس��ی دستگاه 
مربوطه و مهم تر از آن نظرات بخش خصوصی آماده ش��ده 
باش��د، تاثیرگذار اس��ت. در واقع اگ��ر در تدوین این لایحه 
از نظ��رات بخش خصوصی واقعی اس��تفاده ش��ده باش��د، 
بی ش��ک تاثیرگذار است، اما متاسفانه بسیاری از نظرات نیز 

دستکاری می شوند.

میزانرسوب
کالادربنادر
سایرکشورها
روشننیست
واینموضوع
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۱6 ش��هریور معاون اول رئیس جمهوری در س��فری چندساعته 
به هرم��زگان، آخری��ن وضعیت کالاه��ای رسوب ش��ده در بنادر 
 و گم��رکات ش��هید رجایی و ش��هید باهنر را مورد بررس��ی قرار 

داد. 
مخبر در بازدید از بندر ش��هید رجای��ی از محموله بزرگ لوازم 
یدکی خودرو که بیش از یک س��ال است در گمرک مانده، بازدید 
کرد و علت رسوب این کالا را جویا شد و درباره زمان ثبت سفارش 
و وضعی��ت تخصی��ص ارز این کالاها به طور دقی��ق از هر کدام از 
مس��ئولان مربوطه پرس وجو ک��رد. مخبر دس��تور داد هر کالای 
بلاتکلیف در بنادر بعد از ۲ ماه متروکه اعلام ش��ود و درباره باقی 
ماندن پاره ای از کالاها در اموال تملیکی نیز از مس��ئولان مربوطه 

خواستار توضیح دقیق شد.

مع��اون اول رئیس جمهوری درباره محموله کاغذ مانده در بنادر 
نی��ز دس��تور تخصیص ف��وری ارز ظرف یک هفت��ه را صادر کرد. 
وی همچنی��ن در تماس تلفنی با وزیر بهداش��ت از وی خواس��ت 
تا جواب اس��تعلام اس��تاندارد برخی کالاهای بهداشتی و درمانی 
و تجهیزات��ی موج��ود در بنادر و گمرکات ظ��رف یک هفته صادر 
ش��ود؛ در غیر این صورت پس از ی��ک هفته جواب مثبت قلمداد 
می شود و مس��ئولیت آن با وزارت بهداشت است. مخبر همچنین 
در بازدید از بندر ش��هید باهنر درباره خودروهای سواری وارداتی 
هیوندا و ۴۳ دس��تگاه اتوبوس موجود در این بندر دس��تور داد تا 
تاییدیه های اس��تاندارد فورا صادر شود و این خودروها ظرف یک 

ماه ترخیص شوند.
معاون اول رئیس جمهوری با تاکی��د بر بازنگری برخی مقررات 

و دس��تورالعمل ها برای تس��ریع در ترخیص گفت: بعضی از موارد 
مطرح شده در بنادر و گمرکات قابل تحمل نیست و استانداری باید 

تا حصول نتیجه نهایی، موضوع را پیگیری کند. 
به دنب��ال دس��تور مخب��ر ب��رای تعیین تکلی��ف رس��وبی ها روز 
گذشته مدیرعامل س��ازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی از 
تعیین تکلیف ۲۰۷ دس��تگاه خودرو رسوبی در بندر شهید رجایی 
تا مهرماه در صورت دریافت مجوزهای اس��تاندارد، خبر داد. سید 
عبدالمجید اجتهادی در گفت وگو با ایرنا با اشاره به تعیین تکلیف 
کالاهای رس��وبی در بنادر و گمرکات شهید رجایی نیز گفت: این 
کالاها عمدتا از س��ال های خیلی دور رس��وب شده و قسمتی نیز 
برای س��ال ۱۴۰۰ تا ۱۴۰۲ بوده و تا ۳ م��اه آینده تعیین تکلیف 

خواهند شد. 

استاندار�موظف�به�پیگیری�تا�حصول�نتیجه�است�
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متاسفانه عملکرد صنعت ساختمان کشور ما در مقایسه 
با معیارهای جهانی بسیار وضعیت بغرنجی دارد و در حال 
طی کردن ترازهای منفی اس��ت. اکن��ون در زمینه منابع 
انسانی، حمل ونقل، مدیریت، قانون گذاری و سرمایه ای به 

بهره وری مناسب نرسیدیم.
بیش��ترین عاملی که باعث این موضوع ش��ده، قوانین و 
اس��تانداردهای غلط اجرایی اس��ت که روند توس��عه را از 
صنعت س��اختمان به دور نگه داش��ته و می��زان صنعتی 
بودن ش��یوه های س��اختمانی، میزان کاربرد مصالح بومی 
و بهینه سازی ش��ده، میزان عمر مفی��د، پایایی و پایداری 
س��اختمان ها، بهینه س��ازی مصرف انرژی، بهینه س��ازی 
تاسیس��ات مکانیک��ی و برق��ی و... موضوعاتی اس��ت که 
نیاز به بررس��ی و برنامه ریزی دارد ت��ا با بهره وری بهتری 
مورداس��تفاده ق��رار گی��رد. در کنار موضوعات یادش��ده، 
بس��یاری از تکنولوژی های ب��ه روز دنیا به علت تحریم های 
غرب و قیمت های سرس��ام آور ب��رای کارگاه های تولیدی 
به صرفه نیست و حتی اگر بودجه تجهیز کردن کارگاه های 
ساختمانی موجودباشد، موضوع آموزش به کارگران برای 
اس��تفاده از این تجهیزات معضل دیگری است که نیاز به 

همفکری و چاره اندیشی بخش خصوصی و دولت دارد.
در ح��ال  حاضر ج��ز چند کلانش��هر ب��زرگ، در بقیه 
اس��تان ها، مصالح س��اختمانی از ش��هرهای دیگر آن هم 
با فاصله بس��یار زیاد انتقال پی��دا می کند که این موضوع 
نی��ز با بهره وری در تضاد اس��ت. همچنی��ن، به علت نبود 
نیروی کار متخصص، بس��یاری از کارگران س��اختمانی از 
مهاجران کش��ورهای اطراف هستند که هیچ تخصصی در 
امر ساخت وس��از ندارند و اگر سازه ای بخواهد این گونه بنا 
شود، مسلما با ایراداتی همراه است. در حالی که مهندسان 
س��ازه، نقش خود را به خوب��ی ایفا کنند و از تخصص لازم 
برخوردار باش��ند که اگ��ر غیر از این باش��د، دیگر کار به 
ایرادات ک��م و زیاد ختم نمی ش��ود، چراکه س��اختمانی 
ساخته می شود که نه مهندسان و نه کارگران هیچ  دانشی 
برای ساخت وس��از ندارند و چه بسا چنین ساختمان هایی 
در همان ابتدای س��اخت ریزش می کنند و خسارت های 

مالی و جانی زیادی بر جای می ماند.
در بحث س��اختمان و مسکن، دولت باید زمین را با نرخ 
مناسب یا به صورت اقس��اط در اختیار مردم و سازندگان 
ق��رار ده��د تا با کاه��ش هزینه ه��ای س��اخت به کمک 
تولید و بهره وری ساخت وس��از کمک کن��د؛ اما این اقدام 
نیز با وقفه های پی درپی به س��رانجام نرس��ید، چراکه به 
دلای��ل مختلف، بیش��تر زمین های مناس��ب و بلامعارض 
از دس��ترس خارج شده اس��ت. در بیشتر کشورهای دنیا، 
دول��ت برای ساخت وس��از تنها نقش نظارت��ی و حمایتی 
دارد و به طورمستقیم در ساخت حضور پیدا نمی کند، اما 
متاسفانه در کش��ور ما بعد از این همه سال کشمکش بر 
سر تولید مس��کن، هنوز به باور دولتمردان نرسیده است 
که س��اخت مسکن برعهده دولت نیس��ت و این کار باید 
به دس��ت انبوه سازان، س��ازندگان و در نهایت، خود مردم 
اجرایی شود نه اینکه با وضع قوانین غلط و مداخله جویانه، 
تولید و ساخت وس��از با رکود مواجه ش��ود. زمانی که بازار 
بزرگی مانند مس��کن به چالش می خ��ورد، عوامل زیادی 
در آن دخیل هس��تند، بنابراین هم مشکلات اقتصادی و 
هم سوءمدیریت، تاثیر زیادی در شرایط فعلی گذاشته اند. 
زمانی که تولید جایگاه خود را در اقتصاد از دست می دهد، 
تورم عمومی و در نهایت رش��د نرخ نهاده های ساختمانی 
منجر به رش��د نرخ تمام ش��ده و نرخ مسکن می شود. این 
موضوع نه  تنها امس��ال بلکه در تمام سال های گذشته نیز 

رخ داده است و موضوع جدیدی نیست.
صاحبان کس��ب وکارها در صنعت ساختمان، در صورتی 
که بخواهند سطح کارآیی خود را به حداکثر برسانند، باید 
خود را ملزم به افزایش کارآیی در عملیات بدانند، چراکه 
شرایط کارگاه های ساختمانی غیرقابل پیش بینی است و در 
یک روند منظم، اقدامات باید در زمان درست اعمال شوند 
تا بتوانند بهره وری در عملیات را به حداکثر برسانند. همه 
افراد درگیر در پروژه نیز باید هنگام اعمال سیاس��ت های 
جدید از خود انعطاف نش��ان دهن��د، زیرا کارگران ممکن 
اس��ت در زمینه هر پیش��نهادی عکس العمل منفی نشان 
دهند. هدف از تمامی اس��تراتژی هایی که موردبحث قرار 
گرفت، افزایش در کارآیی کلی پروژه است. زمانی که این 
گام ها توسط یک تیم پرتلاش و باانگیزه عملی شوند، این 
قابلیت را پیدا می کنند تا هر پروژه ای را س��رعت بخشند 
و نتایجی به مراتب بهتر و مناس��ب تر ارائه دهند و در عین 

حال در زمان و هزینه صرفه جویی کنند.
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یک راه برای برون رفت مش��کلات بازار مس��کن وجود دارد. آن هم 
مش��ارکت دادن مردم در فرآیند تولید مس��کن است و ساخت وساز با 
مشارکت جمعی محقق می شود تا نقدینگی ها در جامعه به سمت تولید 
حرکت کند. با جمع ش��دن نقدینگی و سرمایه های سرگردان و سوق 
دادن آن به سمت تولید، موفق به مهار تورم می شویم. اگر می خواهیم 

در راستای تحقق شعار سال حرکت کنیم، باید سرمایه های سرگردان 
جامعه را که باعث رش��د پولی کشور شده و نقدینگی را افزایش داده، 
به س��مت تولید هدایت کنیم تا هم ناترازی بین تولید و عرضه جبران 
ش��ود و هم نقدینگی سرمایه های س��رگردان در سطح جامعه تعدیل 
ش��وند تا با برنامه ه��ای کوتاه مدت و بلندم��دت ضعف های موجود را 

جبران کنیم، وگرنه هر جایی که بازار رها ش��ود و برنامه ای اندیشیده 
نشود، کاری از پیش برده نمی شود. اکنون همان مقطع تاریخی است 
که باید ساختارها و تشکل های مردم نهاد، پر و بال بگیرند. دولت باید 
با حمایت این بستر را فراهم کند تا نهادهای مردمی شعار سال را در 
حوزه مسکن محقق کنند و شرایط را بیش از پیش سروسامان دهند.

رویکرد س��اخت مس��کن اقتصادی و ارزان ن��رخ در روزهای اخیر 
بازتاب گس��ترده ای در بازار مس��کن داش��ته و این اق��دام 2 جبهه 
مخالف و موافق را روبه روی یکدیگر قرار داده اس��ت. اینکه خانه های 
کوچک مقیاس در ش��أن شهروندان نیست و خارج از چارچوب طرح 
تفصیل ش��هرداری اس��ت، نکته ای قابل تامل اس��ت ک��ه تاحدودی 
می ش��ود از آن دفاع کرد، اما در جای دیگر، داس��تان کاهش قدرت 
خری��د م��ردم و معطل مان��دن پروژه های دولت��ی رخ می نماید که 
سرنوش��ت نامعلومی دارد. در این ش��رایط که عرضه و تقاضای بازار 
به کلی برهم خورده و بیش��تر دهک های جامعه از بازار مسکن خارج 

ش��ده اند، طرح خانه های اقتصادی، بس��یار مناسب و منطقی به نظر 
می رسد و در ش��رایطی که هیچ برنامه درستی برای خانه دار کردن 
م��ردم اجرایی نش��ده، مخالفت با این طرح بی معنی اس��ت. به گفته 
مهدی چمران، رئیس ش��ورای ش��هر تهران »شهرداری به هیچ وجه 
برای ساخت خانه های 2۵متری پروانه صادر نخواهد کرد. خانه های 
2۵مت��ری یعنی خانه های تک نفره و س��اخت ای��ن خانه ها، تبعات 
اجتماع��ی بالایی خواهد داش��ت و نتیجه خوبی ن��دارد. فرهنگ ما 
اجازه نمی دهد که در چنین فضاهایی زندگی کنیم.« از سوی دیگر، 
»قائم مقام وزیر راه و شهرسازی در امور مسکن بیان کرده که دولت 

نه تنها با ساخت مس��کن کوچک مقیاس موافق نیست، بلکه مخالف 
ساخت چنین واحدهای مسکونی است، زیرا عدم تناسب متراژ با نیاز 
خانواده، آس��یب های گس��ترده ای اجتماعی بر جا خواهد گذاشت.« 
برخی از کارشناسان معتقدند چنین مخالفت هایی زمانی وارد است 
که وزارت راه و شهرس��ازی و ش��هرداری برای خانه دار کردن مردم 
فکر بهتری داشته باشند و تنها به ارائه چند طرح و سیاست گذاری 
بس��نده نکنند. این طرح در صورت مخالفت، باید با اقدامات بهتری 
جایگزین ش��ود والا اگر نمی توان گرهی از مشکلات بازار مسکن باز 

کرد، حداقل نباید چوب لای چرخ طرح های دیگر هم گذاشت.

خروج دهک های پایین جامعه از بازار مسکن

س: 
عک

حدود ۴ س�ال قب�ل که موض�وع س�اخت آپارتمان های 
۲۵متری توسط ش�هرداری تهران مطرح شد، واکنش های 
منف�ی را به دنبال داش�ت تا اینکه با نوس�ان ن�رخ زمین و 
مس�کن برخی مس�ئولان دولتی از لزوم ساخت واحدهای 
کوچک متراژ س�خن گفتند که باوج�ود نگرانی های برخی 
از افراد نس�بت به کاهش کیفیت زندگ�ی در آپارتمان های 
کوچک مت�راژ، این طرح اجرایی نش�د. به تازگ�ی اتحادیه 
تعاونی عمرانی ش�هر ته�ران در اقدام�ی خودجوش طرح 
مس�کن اقتصادی را در قال�ب واحدهای ۲۵ ت�ا ۳۵ متری 

دوباره مطرح کرد و قصد دارد با یک برنامه ریزی ۲.۵ساله ، 
صفر تا 100 این پروژه ها را اجرایی کند. پروژه ساخت هزار و 
800 میکروآپارتمان ۲۵متری قرار است به زودی در منطقه 
1۹ ته�ران کلنگ زده ش�ود و بنا به گفته مدی�ر این طرح، 
نرخ واحدها با تجهی�زات کامل کمتر از یک میلیارد تومان 
اس�ت که به صورت مبله و با اثاثیه اولی�ه زندگی در اختیار 
متقاضیان قرار می گیرد. مس�احت زمی�ن این طرح 11هزار 
مترمربع اس�ت که حدود هزار و 800 واحد با مس�احت ۲۵ 
تا ۳۵ متر در این زمین س�اخته می ش�ود. به گفته خشایار 

باقرپور، مدیرعامل اتحادیه تعاونی های عمرانی تهران، این 
واحدها دارای نشیمن، آشپزخانه، اتاق خواب، سرویس حمام 
و دستش�ویی، پارکینگ و انباری به صورت دلخواه، مبلمان 
متناسب با سایز واحد و اثاثیه کامل منزل است. سالن های 
پذیرایی اش�تراکی که س�اکنان می توانند از آن اس�تفاده 
کنند، س�الن ورزش�ی، سالن اجتماعات و رس�توران نیز از 
جمله امکانات رفاهی این پروژه محسوب می شود.  در 
این گزارش زوایای مختلف طرح ساخت مسکن ۲۵متری را 

از نگاه کارشناسان بررسی کرده است.

ایمان رضوانی، کارش��ناس معماری و شهرسازی در رابطه با طرح 
ایج��اد میکروآپارتمان به  گف��ت: در مجموع، اجرای این طرح 
قابل قبول اس��ت و به ش��خصه آن را می پسندم، چراکه یک طرح کل 
به جزء بوده و باتوجه به تورمی که در کش��ور موجود است، می تواند 
کمک کننده باش��د. از طرف دیگر، شرایط به گونه ای رقم خورده که 
تهیه خانه برای زوج های جوان و حتی افراد مجرد سخت شده و این 

اقدام با بودجه اقشار کم درآمد تاحدودی سازگارتر است.
وی در ادامه افزود: ساخت مسکن کوچک متراژ می تواند یک گزینه 
عالی برای افرادی با نیازها و محدودیت های خاص باشد. ساخت این 
واحدها هزینه کمتری نسبت به س��اخت یک مسکن بزرگ تر دارد. 
هزینه های ساخت، نگهداری و تعمیرات آن نیز کاهش می یابد و افراد 
می توانند به صورت کلی از هزینه های کمتری برای ساخت و نگهداری 

مسکن خود استفاده کنند.
ای��ن کارش��ناس بیان ک��رد: س��اخت خانه ه��ای کوچک متراژ در 
کشورهای پیشرفته نیز، چند سالی است که شروع شده و کشورهایی 
نظیر ژاپن، ایتالیا و چین بازتاب بسیار مثبتی از این اقدام گرفته اند. 
البته این تجربه ها بسته به ویژگی ها و نیازهای هر کشور ممکن است، 
متفاوت باشد. البته، مس��کن کوچک نه تنها در شهرهای پرجمعیت 
بلکه در مناطق روستایی و با محدودیت فضایی نیز مورداستفاده قرار 

می گیرد. وی خاطرنش��ان کرد: ساخت مسکن کوچک در کشورهای 
دنی��ا، به وی��ژه در ش��هرهای پرجمعی��ت و ب��ا محدودی��ت فضایی، 
رون��ق بس��یاری دارد. باتوجه به محدودیت فضای ش��هری و نیاز به 
بهره برداری بهینه از فضا، س��اخت مسکن های کوچک به عنوان یک 
راه حل مورداستفاده قرار می گیرد؛ مفهوم هایی مانند مسکن کپسولی 
و آپارتمان های میکرو در ژاپن رواج دارد که به ش��کل های فشرده ای 

طراحی می شوند و استفاده از فضا را به حداکثر می رسانند.
رضایت متقاضیان در نظر گرفته شود �

رضوان��ی افزود: این طرح به نوعی خریدوفروش مس��کن را اجرایی 
می کند و اشخاص چه با نیت مصرفی و چه سرمایه گذاری؛ می توانند 
از آن بهره مند ش��وند. ضمن اینک��ه ملک های بزرگ کم کم جذابیت 
خ��ود را از دس��ت می دهد و مردم ناگزیر به واحده��ای متراژ پایین 

روی می آورند.
وی در زمینه علت مخالفت وزارت راه و شهرس��ازی و ش��هرداری 
با این طرح عنوان کرد: طرح هایی مانند طرح جامع مس��کن و طرح 
تفصیلی ساخت مسکن مربوط به سال های قبل است و نگاهی پشت 
این تفکرات وجود داش��ته است که در شرایط فعلی بهره وری خاصی 

ندارد و عملی نیست.
خانه 2۵متری هیچ مش��کلی برای زندگی افراد ایجاد نمی کند و با 

یک ساخت وس��از مرتب و مناسب 
می تواند هم در نما و هم س��اختار، 
بس��یاری از نیازهای شهروندان را 
برطرف کند. مسلما ساخت چنین 
واحدهایی باید به گونه ای باشد که 
متقاضیان با رضایت کامل اقدام به 
خری��د این خانه ها کنند. این طرح 

اگ��ر با در نظر گرفتن تمام اصول اس��تحکام، معماری، شهرس��ازی، 
نوآوری و مهندس��ی س��اخته ش��ود، می تواند تا حد زیادی به کمک 

بازار مسکن بیاید.
وی در پای��ان گفت: مهم ترین نکته در س��اخت مس��کن کوچک 
این اس��ت که طراحی و برنامه ریزی مناسب انجام شود تا از کاربری 
بهینه فضا و ایجاد راحتی و آس��ایش برای س��اکنان اس��تفاده شود. 
س��ازندگان این خانه ها باید در نظر بگیرن��د که این واحدها به خاطر 
ش��رایط مت��راژی خاص��ی که دارن��د، اگر اصولی س��اخته نش��وند، 
می توانن��د منجر به نارضایتی س��اکنان ش��وند و حتما ضرورت دارد 
با بالا بردن کیفیت این س��اختمان ها، مس��یری باز شود که مردم با 
 تمایل بیشتری به سمت وسوی این واحدها بیایند و با مشکلی روبه رو 

نشوند.

طرحی کارساز برای خانه دار شدن

شهریار ش��قاقی، تحلیلگر و کارش��ناس بازار مسکن و شهرسازی 
در زمینه س��اخت خانه ه��ای کوچک متراژ به  گفت: زمانی که 
نرخ زمین سرس��ام آور است و مردم توان مالی برای خرید واحدهای 
مناس��ب را ندارند، دولت مجبور اس��ت به چنین ساخت وس��ازهایی 
رغبت نش��ان دهد. البته چنین واحدهای��ی متقاضیان زیادی دارد و 
اقش��ار کم درآمد مایل هستند برای خانه دار شدن به سراغ واحدهای 
کوچک متراژ بروند. چنین موضوعاتی در ش��هری مثل تهران که نرخ 
زمین بسیار بالا است و مسکن روزبه روز افزایش نرخ را تجربه می کند، 
اجتناب ناپذیر است. وی در ادامه افزود: سال هاست که در برابر طرح 
س��اخت میکروآپارتمان در کش��ور مقاومت هایی انجام می گیرد، اما 
اتفاق��ی که در نهایت می افتد، این اس��ت که مخالف��ان این طرح با 
ساخت چنین واحدهایی کنار می آیند. در حال  حاضر، قشر عظیمی 
از جامعه به ویژه زوج های جوان با مش��کل مس��کن روبه رو هستند و 
چنین طرح هایی می تواند کمک بزرگی به تعادل در عرضه و تقاضای 

بازار مس��کن کند. این کارش��ناس بیان کرد: دولت یا باید با اصلاح 
نظام اقتصادی کش��ور درآمد سرانه مردم را بالا ببرد تا مردم بتوانند 
خانه های مناس��ب تر و بزرگ تری خریداری کنند یا باید با حمایت از 
چنین طرح هایی، بس��تر عرضه خانه ه��ای حداقلی و کوچک متراژ را 

فراهم کند که باتوجه به اوضاع فعلی راه دوم منطقی تر است.
بازار مسکن نیاز به اطلاعات به روز دارد �

 این اس��تاد دانشگاه بیان کرد: اکنون ش��هرداری یکی از مخالفان 
این طرح اس��ت و ساخت خانه های 2۵متری را خلاف طرح تفصیلی 
می دان��د، در صورتی که طرح تفصیلی مس��کن مربوط به دهه های 
گذش��ته است و زمانی مطرح ش��د که هیچ کس وضعیت فعلی بازار 
مسکن را پیش بینی نمی کرد.  به طورکلی یکی از مشکلات طرح های 
جامع و تفصیلی، بلندمدت بودنش است که در همه جای دنیا منسوخ 
ش��ده، چراکه بازار مسکن به صورتی نیست که ما بخواهیم به قوانین 
2۰ س��اله پایبند باش��یم. اکنون اگر ش��هرداری می خواهد برمبنای 

طرح تفصیل��ی 2 دهه قبل درباره 
وضعی��ت فعلی ب��ازار مس��کن به 
نتیجه برسند، کار درستی نیست و 
خود،  تصمیم گیری های  برای  باید 
شرایط فعلی بازار مسکن را در نظر 
بگی��رد. وی در پایان یادآور ش��د: 
بخش خصوصی هشیارتر از بخش 

دولتی می تواند به کمک بازار مس��کن بیای��د، زیرا بخش خصوصی 
برای کسب درآمد بیشتر تمام زوایا و چالش های طرح موردنظر خود 
را می س��نجد و براس��اس واقعیتی که در جامعه حکمفرماست، تمام 
جوانب کار را ب��ا برنامه ریزی منظم پیش می برد،بنابراین دولت باید 
با نظارت و قانون گذاری مناس��ب بر عملکرد بخش خصوصی نظارت 
داش��ته باشد تا بحران بازار مسکن برای همیشه از بین برود و مردم 

بیشتر از این با مشکل مسکن دست وپنجه نرم نکنند.

جامعه به سمت خرید خانه های کوچک می رود

عملکرد ضعیف 
صنعت ساختمان

سعید آسویار � نایب رئیس 
هیات مدیره انجمن صنفی 
انبوه سازان

دندان اسب پیشکشی را نباید شمرد!
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تجارت صنعت
گزارش

بررسی   از زوایای مختلف طرح ساخت میکروآپارتمان



کشمکش بر سر طرحی جنجالی!
طرح احداث واحدهای ۲۵متری با موافقت و مخالفت های متعددی روبه رو شد

محمد انوشه ئی: بازار مسکن در سال های اخیر با شوک های بسیاری روبه رو بوده و به دلیل افزایش نرخ مسکن همچنین متناسب نبودن 
عرضه و تقاضا در این حوزه، خرید یا اجاره مسکن برای بسیاری از خانواده ها به یکی از بزرگ ترین چالش ها تبدیل شده است.

در ش�رایط موجود، کش�مکش هایی درباره س�اخت آپارتمان های کوچک متراژ )۲۵متری( وجود دارد. این در حالی اس�ت که اتحادیه 
تعاونی های عمرانی تهران به عنوان مجری این طرح اعتقاد دارد که خانه های کوچک می تواند باتوجه به نرخ مناسب، نیاز اقشار پایین به 
تامین مسکن را برآورده سازد، از این رو در حال رایزنی با مجلس و دولت برای تحقق اجرای طرح واحدهای ۲۵متری است. در حالی که 
مخالفان اجرای این طرح، احداث و زندگی در واحدهای ۲۵متری را مغایر با فرهنگ ما می دانند و حتی رئیس شورای شهر بر عدم  ارائه 

مجوز شهرداری به احداث این واحدها تاکید دارد.  در این گزارش به ابعاد مختلف اجرای این طرح پرداخته است.

هاجر چنارانی، نماینده مجلس شورای اسلامی در واکنش به طرح ساخت 
مسکن کوچک متراژ گفت: واحدهای مسکونی کوچک متراژ فرصت مناسبی 
برای رهایی از معضلات اجاره نشینی و خانه دار شدن جوانان است. باتوجه به 
تورم افسارگسیخته بازار مسکن و پایین بودن تمکن مالی جوانان برای خرید 
مسکن، ساخت مسکن کوچک متراژ فرصتی است تا جوانان ما بتوانند صاحب 
مسکن شوند و از شرایط سخت زندگی اجاره نشینی رهایی پیدا کنند. ساخت 
واحدهای مس��کن کوچک متراژ به معنای حرکت به س��مت س��اخت مسکن 
براساس اس��تانداردها و الگوهای جهانی اس��ت. به گزارش ساختمان آنلاین، 
وی در ادام��ه صحبت در واکنش به موض��وع عملکرد دولت در طرح نهضت 
ملی مس��کن نیز خاطرنشان س��اخت: دولت قادر نش��د به تعهدات خود در 
حوزه مسکن مبنی بر ساخت یک میلیون واحد مسکونی در سال عمل کند. 

البته باوجود گذش��ت 2 س��ال و اندی از 
عمر دولت سیزدهم، دولت توانسته است 
در راس��تای اجرای تعهدات خود در طرح 
نهضت ملی مس��کن، یک س��ری اراضی را 
شناس��ایی کند و این امر بیانگر آن است 
که دولت قادر ش��ده به بخشی از تعهدات 

خود در حوزه مسکن عمل کند، اما این امر به منزله این نیست که از عملکرد 
دولت در حوزه مس��کن راضی هس��تیم. نماینده مجلس تصریح کرد: دولت 
نس��بت به وعده هایی که در بخش مس��کن داده بود، عملکرد مثبتی نداشته 
است و امیدوار هستیم که در زمان باقی مانده، به  تعهدات بازار مسکن عمل 

شود و شاهد نوعی رضایتمندی در بازار مسکن باشیم.

مدیرعامل اتحادیه تعاونی های عمرانی شهر تهران به عنوان مسئول اجرای این طرح 
در واکنش به نظرات مختلف به طرح مذکور به  گفت: طرح مس��کن اقتصادی 
اتحادی��ه تعاونی های عمرانی یک ایده پردازش ش��ده در بخش تعاون و محصول این 
اتحادیه بوده است و هیچ ارتباطی با طرح های مسکن دولت در وزارت راه وشهرسازی 
ن��دارد، بنابراین تکذیب یا تایید این موضوع در وزارت راه وشهرس��ازی برای مان قابل 

درک نبوده و نیست.
خش��ایار باقرپور درباره اعلام موضوع عدم صدور پروانه س��اخت از سوی شهرداری 
تهران نیز بیان کرد: در هیچ گزارش و مصاحبه ای از صدور پروانه س��اختمان توسط 

ش��هرداری تا این مرحله صحبت به می��ان نیاورده ایم. به عنوان یک مجموعه فعال در 
صنعت ساختمان به ضوابط صدور پروانه های ساختمانی آشنایی داریم و نکته مغفول 
در این میان، ابتکار اتحادیه در اس��تفاده از موازین صدور پروانه ساختمان با کاربری 
هتل آپارتمان بوده اس��ت. در ش��رایط فعل��ی و منطبق بر ضواب��ط مندرج در طرح 
تفصیلی ش��هر تهران، برای احداث واحدهای آپارتمانی ب��ا متراژ 2۵متر، تنها روش 
موجود توسل به استفاده از این ساختار است که هیچ منعی برای این اتحادیه ایجاد 

نمی کند.
باقرپ��ور پیش از آن نیز، با بیان اینکه ایده س��اخت مس��کن اقتصادی به زودی در 

پایتخت اجرایی می شود، گفته بود: پس از مطالعات 
تقریبا 2.۵س��اله روی طرح مس��کن اقتصادی، در 
روزه��ای آین��ده قرارداد نخس��تین پ��روژه در این 
قال��ب در منطق��ه ۱۹ش��هرداری ته��ران منعقد و 
طی هفته های آینده به عملیات اجرایی می رس��د. 
مساحت زمین این طرح ۱۱هزار مترمربع است که 

حدود هزار و 800 واحد با مساحت 2۵ تا ۳۵متر با هزینه کمتر از یک میلیارد تومان 
به ازای هر واحد احداث و به صورت مبله با اثاثیه کامل تحویل متقاضیان می شود.

عبدالمطهر محمدخانی، س��خنگوی شهرداری تهران در واکنش به خبر 
ساخت میکروآپارتمان 2۵متری در تهران گفت: نه در منطقه ۱۹ و نه در 
هیچ منطقه ای از شهرداری تهران، پروانه ساخت هیچ واحد مسکونی با این 

متراژ صادر نشده است و نخواهد شد.
میکروآپارتم��ان  س��اخت  موض��وع  اس��اس  از  ک��رد:  اظه��ار  وی 
 2۵مت��ری در ته��ران، خ��لاف ضواب��ط صری��ح ط��رح تفصیل��ی اس��ت.

به گزارش ایس��نا، محمدخانی افزود: براس��اس قانون، س��رانه هر مترمربع 
واح��د مس��کن در طرح تفصیلی برای ه��ر فرد ۱۷.۵متر مربع اس��ت که 
برای یک زوج جوان برابر ۳۵متر می ش��ود. البت��ه که صدور پروانه هایی با 
ای��ن مت��راژ )حدود ۳۵ متر( نی��ز مطلقا در تهران متداول نیس��ت و بلکه 
 تنها در ش��رایط اضطرار آن هم در بافت فرس��وده به ن��درت احتمال دارد.

وی بااش��اره به پروژه های انبوه سازی در 
قرارگاه جهادی مسکن شهرداری تهران، 
تاکید کرد: در این پروژه ها نیز، چه آنها که 
توسط سازمان نوسازی ساخته می شود، 
چ��ه آنها که با مش��ارکت ش��هرداری یا 
در تفاه��م ب��ا دیگر دس��تگاه ها در حال 

 س��اخت اس��ت، هیچ واحدی زیر 80 متر طراحی یا س��اخته نشده است.
براس��اس گزارش روابط عمومی ش��هرداری تهران، محمدخانی در خاتمه 
ابرازامیدواری کرد: تداوم فعالیت های ش��هرداری در قالب قرارگاه جهادی 
مسکن، موجبات رونق صنعت ساختمان و رضایتمندی شهروندان تهرانی 

را فراهم آورد.

مسکن کوچک متراژ، فرصت مغتنم خانه دار شدن

مسکن ۲۵متری ربطی به طرح های دولت ندارد

ساخت آپارتمان ۲۵متری خلاف ضوابط است

سخن پایانی
ب��ا این اوص��اف، مواضع دس��تگاه ها، 
ارگان ه��ا و بخش ه��ای دخی��ل در این 
بخش به صورت شفاف مطرح شده است 
و ح��الا باید منتظر مان��د و دید که آیا 
طرح مسکن اقتصادی یا میکروآپارتمان 
آن طور که پیشنهاددهندگان این برنامه 
اعلام کرده اند، به مرحله اجرا می رس��د 

یا خیر؟

واقعیت این اس��ت که بازار خریدوفروش مس��کن در چند سال گذش��ته تورم بی سابقه ای را پشت سر 
گذاشته است و اکنون مردم دیگر نه  تنها قدرتی برای خرید خانه ندارند، بلکه تامین هزینه های مربوط به 
اجاره بها نیز هر روز برای آنها سخت تر می شود. در سمت دیگر نیز، سازندگان مسکن گرفتار تورم مصالح 

س��اختمانی، رشد نرخ زمین و بروکراسی پیچیده دولت هستند. به دنبال طرح موضوع مسکن 2۵متری، 
وزارت راه وشهرسازی اعلام کرد که چنین برنامه ای در دستور کار این وزارتخانه نیست. شهرداری تهران 
هم از عدم صدور مجوز س��اخت برای چنین پروژه ای خبر داده اس��ت. گروهی ساخت چنین واحدهایی 

را به آلونک و قفس تش��بیه ک��رده و زندگی در این نوع آپارتمان ه��ا را منجر به کاهش کیفیت زندگی 
دانس��تند. در سوی مقابل، برخی با اس��تناد به اجرای چنین طرح هایی در سایر کشورهای جهان، تولید 

میکروآپارتمان را در تعادل بخشی به بازار مسکن موثر عنوان کردند.

موافقان و مخالفان چه می گویند؟

 
س: 

عک
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توس��عه یافتگی بخش مالی زمینه مس��اعدی اس��ت ک��ه تخصیص بهینه 
منابع، نظارت بهتر و رش��د اقتصادی بیش��تر، ممکن شود. این خلاصه نگرش 
اقتصاددان��ان دست راس��تی و مداف��ع بانکداری خصوصی اس��ت. آنها گاهی 
بانکداری را صنعتی در مرکز رش��د اقتصادی معرفی می کنند. نکته مهم برای 
مدافعان این تئوری در مالکیت نهادهای پولی منعکس می ش��ود، زیرا از نظر 
آنه��ا، ن��وع مالکیت به طور قابل توجه��ی بر رفتار یک بانک اث��ر می گذارد. در 
مقابل، مالکیت دولتی بانک ها می تواند با اهدافی غیراقتصادی، چاره ای برای 
جبران کمبودها پیدا کند. پس از بحران ۲۰۰۸ میلادی در نظام بانکی امریکا 
و چند کش��ور دیگ��ر، ایرادات ذاتی نظام بانکداری خصوص��ی، خود را نمایان 
ک��رد که به مل��ی کردن برخی از آنها در غرب منجر ش��د. بی ثباتی ذاتی نظام 
بانکی، عامل دیگری بر تاکید بانکداری دولتی است. بانک ها به دلیل نقشی که 

به عنوان واسطه ایفا می کنند، بالقوه نهادهای بی ثباتی هستند.
از دی��دگاه مخالفان بانک��داری خصوصی، بانک ه��ا در صورتی که عملکرد 
صحیح و مطابق با وظایف خود داشته باشند، در صورت دولتی بودن، عملکرد 
بهت��ری از بانک خصوصی خواهند داش��ت. آنها با بکارگی��ری عوامل موثر بر 
ایجاد و تقویت تعهد سازمانی، به افزایش تعهدات سازمانی کارکنان بانک های 
دولتی کمک کردند. تعهد س��ازمانی فقط وفاداری به س��ازمان خود نیس��ت، 
بلکه فرآیند مستمری است که از طریق آن، کارکنان سازمان علاقه خود را به 

اهداف و ارزش های آن اعلام می کنند.
بخشی از طرفداران بانک های دولتی معتقدند که بانک های خصوصی برای 
جذب سپرده های بیشتر، سود بیشتری می پردازند، بنابراین ناچار می شوند تا 
س��رمایه های خود را در فعالیت های زودبازده متمرکز کنند که منجر به رواج 

فعالیت های نامولد و دلالی می شود.
اهمیت�نظام�بانکی��

تاریخ بانکداری خصوصی دراز و از قرن هفدهم در انگلستان آغاز شده است. 
تعداد بانک های خصوصی ش��ده جهان در دهه ۷۰ میلادی، نشان می دهد که 
چگونه مالکیت خصوصی بانک ها از طرف سیاس��ت گذاران مطلوب تصور شد. 
خصوصی سازی بانک ها بیش از هر چیز یک مسئله سیاسی است. به طورمثال، 
برزی��ل بزرگ ترین و پیچیده ترین نظام بانکی امریکای لاتین را دارد و به دلیل 
اس��تفاده سیاس��ی از منابع این بانک ها، بانک های خصوصی تاثیری مثبت بر 
بهره وری داش��ته اند. در بسیاری از کش��ورهای در حال توسعه و در شرایطی 
ک��ه هنوز بانک ها تحت کنترل دولت هس��تند، ناکارآمدی و اغلب انگیزه های 
سیاس��ی در بخش بانکی، موجب ناامیدی از دس��ت یافتن به توسعه می شود. 

در چن��د دهه گذش��ته تعداد فراوان��ی از راه حل های نظ��ری و عملی در دفاع 
از بانک��داری خصوصی مطرح ش��دند ک��ه در همه آنها بر ۲ دس��ته راهکارها 
چون س��اختار معاملاتی و موفقیت پس از خصوصی س��ازی تاکید شده است. 
به طورکل��ی، بانک ها با جذب س��پرده های مردم و به جری��ان انداختن وجوه 
جمع آوری شده، کارکرد خود را نش��ان می دهند. چنانچه جذب، تخصیص و 
به جریان انداختن این منابع، به صورت کارآ انجام گیرد، می تواند بس��تر لازم 
را برای دس��تیابی به رشد و توس��عه اقتصادی فراهم کند،اما اگر شیوه جذب 
و بکارگیری س��پرده ها، به ش��کل نامطلوب انجام گیرد، نه تنها موجب توسعه 
نخواهد ش��د، بلکه باعث بروز بحران در جامعه می ش��ود. در این راستا، گفته 
می ش��ود بانک ها با مالکی��ت بخش خصوصی می توانن��د گام های موثری در 

تخصیص منابع بخش خصوصی برای سرمایه گذاری بردارند.

توسعه�مالی�و�خصوصی�سازی�نظام�پولی

با نگاهی به رویکرد موافقان و مخالفان بانکداری خصوصی، نمی توان به یک نتیجه واحد دس��ت پیدا کرد. 
تجربه کشورها در زمینه بانکداری خصوصی به گونه ای است که این جمع بندی از نتایج تجربی عملکرد آنها 
قابل اس��تخراج نیس��ت. برخی کشورها، بس��یار مفید از ظرفیت بانکداری خصوصی بهره جستند و در مقابل، 
بسیاری از کشورها نه تنها بر چالش های خود فائق نیامدند، بلکه به دلیل شکست در خصوصی سازی بانک ها، 
با مش��کلات جدیدتر هم مواجه ش��ده اند. به همین سبب در ادبیات اقتصادی، خصوصی سازی بانک ها نیازمند 
رعایت پیش شرط هایی چون ثبات اقتصاد کلان، ساختار حقوقی مناسب و اطلاعات مالی دقیق همراه است. 

عقلایی بودن وضع مقررات بانکی، نکته مهمی در بحث خصوصی س��ازی اس��ت. به طورکلی، ۲ هدف عمده 
لازمه ذاتی تمام مقررات گذاری ها در نظام بانکی اس��ت. در گام نخس��ت، حمایت از مصرف کننده باید ملاک 
باشد که در اینجا سپرده گذاران هستند. در گام دیگر، مسئله باید ثبات نظام بانکی باشد. در خصوصی سازی 
بانک ها، کارآیی و ایجاد فضای رقابتی بانکی نیز مطرح می ش��ود، زیرا کلید نظریه فرآیند خصوصی س��ازی 
بانک ها این اس��ت که کارآیی بخش پولی ارتقا یابد. بررس��ی های انجام  ش��ده نشان می دهد که در کشورهایی 
با س��ابقه کمونیس��تی مانند بلغارس��تان، جمهوری چک، کرواسی، مجارستان، لهس��تان و رومانی؛ عملکرد 

بانک های خارجی به مراتب کارآتر بوده است. نتیجه مطالعه صادی )۱۳۹۱( در تاثیر بانک های خصوصی بر 
کارآیی اقتصادی صنعت بانکداری جمهوری اس��لامی، عنوان ش��ده که حذف مقررات ورود با هدف افزایش 
کارآیی در سیس��تم بانکی از طریق تئوری رقابت قابل توجیه اس��ت.  یعنی انتظار می رفت که با لغو مقررات 
ورود، رقابت بیش��تر ش��ود و صنعت بانکداری رشد کند. با این همه، تصمیم درباره اینکه آیا یک بانک دولتی 
باید خصوصی شود یا خیر و چه زمانی برای این کار مناسب است، متضمن دلایل اقتصادی، حقوقی و به ویژه 

سیاسی است و دولت احتیاج دارد که منافع و هزینه های خصوصی سازی را به طورجدی مدنظر قرار دهد.

موافقان�و�مخالفان�چه�می�گویند؟

س: 
عک

امیر عباس آذرم وند: برخی نظریه های اقتصادی که بر رابطه مثبت میان توسعه مالی و بخش حقیقی اقتصاد تاکید دارند، خصوصی سازی بازارها و نهادهای 
مالی و توسعه حضور بخش خصوصی را روشی برای دستیابی به توسعه مالی می دانند. عملکرد بانک های خصوصی در همه کشورها چنین چیزی را تایید 
نمی کند و نتایج یک مطالعه نشان می دهد که توسعه مالی یا همان خصوصی سازی بانک ها در ایران به طورمنفی بر بخش تولید اثر گذاشته و بر دشواری های 

موجود افزوده است.
به گزارش  به نقل از گزارشی تحلیلی با عنوان »تاثیر بانکداری خصوصی بر تولید« که بهنام عزتی در نشریه پژوهش های اقتصادی منتشر کرده بود، 
در ایران و برای توسعه مالی گفته می شد که خصوصی سازی بانک های دولتی در کنار صدور مجوز ایجاد بانک های خصوصی، با تعمیق بازارهای تامین مالی 
و تخصیص بهینه پس اندازها در قالب اعتبارات به بخش های تولیدی اقتصادی صورت گرفت تا بتواند آثار مثبتی بر شاخص های کلان داشته باشد. بررسی 

عملکرد بانک های خصوصی در ایران نشان می دهد که اهداف و نتایج به دست آمده، تفاوت های اساسی با هم دارند.

چنانچه س��هم بانک های 
خصوص��ی از کل اقتص��اد 
نمی توانس��تیم  بود،  ناچیز 
تمرکز  فعلی  بر مش��کلات 
کنیم و انگش��ت اته��ام را 
با  بگیری��م.  آنها  به س��مت 
این همه، بررس��ی ها نشان 
این  ک��ه س��هم  می ده��د 
بانک ها ب��ه ۸۰ درصد کل 
منابع بانکی کش��ور رسیده 
بنابرای��ن، می توان  اس��ت. 
گف��ت عملک��رد بانک های 
خصوص��ی تاثیر پررنگی بر 

عملکرد اقتصاد داشته اند.

نکت��ه مه��م دیگ��ر این 
ک��ه  بانک های��ی  اس��ت؛ 
هن��وز بخ��ش قابل توجهی 
اختی��ار  در  سهام ش��ان  از 
به عنوان  اس��ت هم،  دولت 
غیردولت��ی  بانک ه��ای 
ش��ناخته می ش��وند که در 
و  توزیع تس��هیلات  زمینه 
سایر عملیات بانکی، پس از 
عرضه سهام، تفاوت رفتاری 
بانک ه��ای خصوص��ی  ب��ا 

نداشته اند.

بررس��ی ترکیب دارایی بانک های غیردولتی موید این نکته است که از سال 
۹۱ و ب��ا افزایش نرخ ملک، ام��لاک در زیرمجموعه »س��ایر دارایی« بانک ها 
رشدی چشمگیر راتجربه کرد. همزمان با رکود بازار مسکن در سال های ۹۳ و 
۹۴، به دلیل فروش نرفتن این اموال، مقدار خالص س��ایر دارایی ها به اوج خود 
رسید. از یک سو، منابعی از نظام بانکی در بخش مسکن بلوکه شد که قرار بود 
در خدمت تولید و رش��د اقتصادی باش��د. از سوی دیگر، با سرازیر شدن منابع 
بانک ها به بازار املاک، این بازار بزرگ شد و باتوجه به بازدهی بالای این بخش، 
به شکل همیشگی دلالی را تقویت می کند. بررسی خالص دارایی های خارجی 
نظ��ام بانکی نش��ان می دهد که بانک ه��ای تجاری و تخصصی نوس��انی تر از 
بانک های غیر دولتی بوده اند. خالص دارایی های خارجی بانک های غیردولتی 
و موسس��ه های اعتباری از نظر رقم مطلق، از سال ۹۱ به بعد، همیشه بیش از 
بانک های دیگر بوده، اما موضوع مهم، افزایشی بودن فاصله خالص دارایی های 

خارجی بانک های غیردولتی با سایر بانک ها است.

باتوجه به اینکه امروز بیش از ۸۰ درصد تسهیلات بانکی توسط بانک های خصوصی توزیع می شود، آمار ارائه شده گویای 
آن اس��ت که بانک های کش��ور به ویژه بانک های خصوصی، بخش صنعت و کش��اورزی را که کالاهای اقتصادی را تامین 
می کنند، به اندازه بخش��ی چون خدمات موردحمایت قرار ندادند. رش��د سهم مانده تسهیلات اعطایی به بخش مسکن 

نیز گویای همراهی بانک ها با فعالیت های سوداگرانه و نقش این نهاد در پرش های بی سابقه قیمتی در این بخش است.
بررس��ی های متعدد نشان می دهند که چرا افزایش سهم بانکداری خصوصی در ایران به کاهش تولید ناخالص داخلی 
منجر ش��ده اس��ت. این به آن معنی نیس��ت که امروز باید فعالیت این بانک ها را یکسره تعطیل کرد، بلکه باید در راستای 
فراهم س��ازی نهاده��ا و بس��ترهای لازم فعالیت این بانک ها را در ریل درس��ت قرار داد. بانک مرک��زی می تواند به عنوان 
تنظیم گ��ر بازار پولی با تدوین قوانین مناس��ب و اقدامات نظارتی م��واردی از فعالیت بانک های خصوصی را که به اقتصاد 

آسیب می زند، کنترل کند.

بررسی جزئیات نشان می دهد که خالص دارایی های خارجی بانک های 
غیردولتی، همواره رش��دی چند برابر رشد نرخ دلار در بازار آزاد را تجربه 
می کردن��د. برای بانک ه��ای تجاری نیز جز س��ال های ۹۱ و ۹۵ همواره 
خالص دارایی های خارجی بیش از رش��د نرخ دلار بازار رسمی و آزاد بوده 
که نشان دهنده نقش بانک های تجاری در افزایش تقاضای ارز است. ورود 
به بازار ارز مانند ورود به بازار مسکن از ۲ جنبه قابل بررسی است؛ نخست 
اینکه بخشی از منابعی که باید صرف تامین مالی شود، در این حوزه به کار 
گرفته می ش��ود. همچنین، ورود بانک ها به بازار ارز و روانه شدن سرمایه 
قابل توج��ه، جنب��ه دلالی بازار ارز را افزایش می دهد و این س��رمایه های 
س��رگردان کش��ور را نیز روانه این بخ��ش می کند. نکت��ه تعیین کننده 
این اس��ت که در س��ال ۹۱ دارایی های خارج��ی بانک های خصوصی به 
یک باره ۲۲۶ برابر شد که این اجازه را نمی دهد که حتی برای آن، نمودار 

قابل مشاهده ترسیم شود.

بانک های  س��هم  بررسی 
مختلف در تامین تسهیلات 
در س��ال ۹۶ نشان می دهد 
تجاری  بانک های  که سهم 
بیشتر تسهیلات  روزی  که 
کش��ور را می پرداختند، به 
کمترین حد ممکن رسیده 
و در مقابل، سهم بانک های 
مجم��وع  از  خصوص��ی 
در  پرداخت��ی  تس��هیلات 
چشمگیری  به شکل  کشور 

افزایش یافته است.

سهم ۸۰ درصدی بانک های خصوصی از کل منابع بانکی
��از�»تاثیر�بانکداری�خصوصی�بر�تولید«�نشان�داد تحلیل�

در سال ۹۱ 
دارایی های خارجی 

بانک های خصوصی به 
یک باره ۲۲۶ برابر شد

با افزایش نرخ ملک، 
املاک در زیرمجموعه 

»سایر دارایی« 
بانک ها رشدی 

چشمگیر راتجربه کرد

در س��ال های گذش��ته، ضری��ب 
ش��اخص توس��عه مالی در کش��ور 
مثبت و ضریب ش��اخص بانکداری 
خصوصی منفی شد که نشان از اثر 
مثبت توسعه مالی و اهمیت کیفیت 
توسعه مالی دارد. این مهم است که 
توس��عه مالی به چ��ه کیفیتی ارائه 
می ش��ود، زیرا گس��ترش نامناسب 
بازاره��ای مال��ی می توان��د اث��رات 
مثبت توس��عه مالی را خنثی کند. 
برآوردها نشان می دهند هرچه سهم 
بانک های خصوصی از شبکه بانکی 
بیش��تر، اثر منفی آن بر روی رشد 

اقتصادی هم نمایان تر شده است.

سهم�بانک�های�خصوصی�در�ارائه�تسهیلات
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نرخ یک لیتر بنزین از یک لیتر آب کمتر است
کارشناس اقتصاد در گفت وگو با 

امیرعباس آذرم وند: مهدی پازوکی، کارشناس بودجه درباره وضعیت نرخ بنزین می گوید: »از سال ۹۸ تاکنون اقتصاد ایران درگیر 
بالاترین سطوح تورم بوده و در همین مدت نرخ بنزین هیچ تغییری نکرده است. در این مدت دستمزد کارگران و حقوق کارمندان 
هرچند کمتر از نرخ تورم اما افزایش یافته است. برای برقراری تعادل در ساختار اقتصاد، بهتر بود به همین اندازه هم نرخ انرژی در 

این سال ها پله پله بالا می رفت که اکنون میان نرخ واقعی و نرخ رایج انرژی چنین شکافی نباشد.«
آنچه در ادامه می خوانید متن کامل گفت وگوی صمت با این کارشناس بودجه است.

مدتی  اس�ت موض�وع »ح�ذف قیمت گ�ذاری دس�توری« به  �
عناوین مختلف مطرح می ش�ود و در این بین همیش�ه نرخ بنزین 
و حامل های انرژی در صدر موضوعات موردبحث اس�ت. به عنوان 

مدیری که نگاه بودجه ای دارید، این اقدام را مناسب می دانید؟
تعیین اصولی نرخ هر لیتر بنزین مانند تعیین نرخ هر کالای دیگر نیاز به 
بررسی های گوناگون دارد. با این حال اگر نگاهی اجمالی هم داشته باشیم، 
نرخ 1500 تومانی هر لیتر بنزین در 5 س��ال گذشته ثابت بوده است. در 
همین مدت مشخص، قیمت هر بطری نیم لیتری آب آشامیدنی از 500 
تومان به 5 هزار تومان رسیده است؛ به این اعتبار می توانیم بگوییم در 5 
س��ال گذشته تورم چنان ش��دت گرفته که نرخ هر لیتر بنزین از هر لیتر 
آب ارزان تر ش��ده است. از س��وی دیگر دولت مجبور به پرداخت یارانه در 
حوزه انرژي اس��ت و درباره بنزین این یارانه به کالایی تعلق می گیرد که 
مصرف آن موجب آلودگی های ش��دید محیط زیس��تی می شود و در عین 
حال از جمعیت ۸5 میلیون نفری ایران تنها ۳0 میلیون نفر خودرو دارند. 
به این ترتیب وقتی یارانه پرداختی به شکل اصولی به جامعه هدف برخورد 

نمی کند، ادامه وضعیت فعلی را نمی توان مطلوب ارزیابی کرد.
شما پرداخت سوبسید به کدام کالاها را درست می دانید؟ �

مثلا برای کالایی مانند ش��یر که بسیار برای سلامت جامعه مفید است، 
در داخل کش��ور تولید می ش��ود و افزایش تقاض��ای آن به افزایش عرضه 
منجر می ش��ود و اشتغال بالا می رود، اگر سیاست ارائه رایگان به اکثریت 
جامعه اجرایی شود، اقدامی قابل دفاع است که با کاهش برخی بیماری ها 
در س��نین بالا می تواند هزینه های بهداش��ت و س��لامت را در میان مدت 
کاهش دهد، اما بنزین کالایی است که مصرف بیشتر آن به آلودگی بیشتر 

شهرهای کشور منجر می شود.
به این ترتیب شما مدافع افزایش نرخ بنزین هستید؟ �

ب��دون ش��ک افزایش ن��رخ بنزی��ن حساس��یت های بالای��ی دارد، اما 

ش��وک درمانی نیز هیچ وقت نتیجه بخش نبوده است. مسئله این است که 
از س��ال ۹۸ تاکنون اقتصاد ایران درگیر بالاترین س��طوح تورم بوده و در 
همین مدت نرخ بنزین هیچ تغییری نکرده اس��ت. در این مدت دستمزد 
کارگران و حقوق کارمندان هرچند نه به اندازه تورم موجود، اما به هر روی 
افزایش داشت؛ پس بهتر بود به همین اندازه هم نرخ بنزین را بالا می بردند 
تا اکنون میان نرخ واقعی و نرخ رایج در پمپ بنزین ها چنین شکافی وجود 
نداشته باشد. در 5 سال گذشته از ارزش پول ملی کاسته شد؛ به نحوی که 
قیم��ت هر دلار امریکا از کمتر از 5 هزار تومان به بیش از 50 هزار تومان 
هم رس��ید. با این همه نرخ بنزین مانند س��ال ۹۸ به ازای هر لیتر 1500 
تومان است. این شرایط موجب می شود همچنان تقاضای بنزین در کشور 
بالا باش��د و قاچاق سوخت هم روز به روز گسترش پیدا کند. ضمن اینکه 
خودروساز وطنی هم ترجیح می دهد با همین شرایط به تولید ادامه دهد 
و هیچ تلاش��ی برای کاهش مصرف بسیار بالای خودروهای تولید داخلی 
انجام ندهد؛ بنابراین در تصمیم گیری ها ضمن اینکه مس��ئله رفاه عمومی 
را مدنظر داریم، باید این نیز مورد توافق باش��د که بنزین کالایی اس��ت با 
ویژگی های متعدد که نیاز است از جنبه های گوناگون در قیمت گذاری  آن 

وارد شد و در نهایت بهترین سناریو را انتخاب کرد. 
مصرف بالای بنزین یکی از توجیهات مطرح در دفاع از افزایش  �

نرخ آن اس�ت. با افزایش نرخ بنزین، باوجود زیرساخت حمل ونقل 
عمومی شهرها، چقدر می توانیم به کاهش مصرف دل ببندیم؟

من فکر می کنم باید مسئله را این طور ببینیم که اگر افزایش نرخ بنزین 
به اندازه ای باشد که قاچاق آن دیگر به کشورهای همسایه صرفه اقتصادی 
نداشته باشد، حتما افزایش نرخ به کاهش مصرف منجر خواهد شد. ضمن 
اینکه به واقع زیرساخت های عمومی شهرها به وضعیت ناگواری رسیده اند. 
باید برای کنترل آلودگی محیط زیست، حمل ونقل عمومی ارزان و کارآمد 
برای شهروندان کلانشهرها ایجاد شود و در دسترس همه شهروندان قرار 

گی��رد، به همین دلیل دول��ت نباید به افزایش نرخ بنزین مانند یک منبع 
درآم��د برای تامی��ن هزینه های جاری خود بنگ��رد و در اصل تمام منابع 

حاصل از افزایش نرخ بنزین باید صرف توسعه حمل ونقل عمومی شود.
در چند س�ال گذش�ته تقریبا تمام کالاهای مصرفی با افزایش  �

نرخ مواجه ش�ده و همچن�ان نرخ بنزین ثابت اس�ت. این تناقض 
محصول چیست؟

افزایش نرخ بنزین با حساسیت های قابل درکی مواجه است. مسئله نرخ 
بنزین پیچیده تر از کالاهای دیگر اس��ت؛ با ای��ن همه امروز کار به جایی 
رسیده که اس��تفاده از ابزارهای غیرقیمتی در کلانشهرهایی چون تهران 
در کاهش مصرف بنزین یا کاهش آلودگی هوا موثر نیس��ت. به این توجه 
کنیم که امروز خودرو فرسوده از ناوگان کشور بیرون نمی رود، زیرا سهمیه 
بنزین ارزان دارد؛ به بیان دیگر مش��وق هایی تعریف ش��ده که حتی باعث 
می ش��ود خودروهای مس��تهلک را از رده خارج نکنیم. این امر در نهایت 
به س��ود کشور نخواهد بود.  از س��وی دیگر به گفته سخنگوی کمیسیون 
ان��رژی مجلس، قاچاق بنزین در روز به بیش از 5۶ میلیون لیتر رس��یده 
که این رقم تکان دهنده است. ما امروز از یک طرف با آلودگی کلانشهرها 
مواجهیم و از طرف دیگر بخش مهمی از بنزین کشورمان که در نوع خود 
ارزان ترین در جهان هم هس��ت به کشورهای همسایه قاچاق می شود، به 
همین دلیل من فکر می کنم باید به موضوع نرخ بنزین فراتر از چند عامل 

نگریست و جوانب مختلف آن را در نظر گرفت. 
بسیاری یکی از پیش نیازهای افزایش نرخ بنزین و حذف یارانه  �

این بخش را توسعه حمل ونقل شهری می دانند. فلسفه هدفمندی 
یارانه ها نیز همین بود، اما توس�عه حمل و نقل عمومی مدت هاست 

به شکل حرف در دستور قرار دارد. مشکل کجای کار است؟
ش��اید موفق ترین ط��رح حمل ونقل عمومی که پ��س از انقلاب به اجرا 
در آمد، مترو تهران اس��ت. امروز دیگر نمی توانی��م حمل ونقل در تهران 

را ب��دون خطوط مت��رو و البته 
در حال توسعه آن تصور کنیم. 
حمل ونقل شهری پایتخت امروز 

تا حد زیادی وابس��ته به قطارهای زیرزمینی اس��ت. درباره سایر وسایل 
حمل ونقل عمومی مانند اتوبوس و تاکس��ی و... مش��کلات و کاستی های 
جدی وجود دارد که بیش��تر نشأت گرفته از شرایط مالی و نگاه مدیریتی 

مسئولان هر بخش است. 
باتوجه به موارد یادش�ده به ج�ز افزایش قیمت، چاره دیگری  �

برای حل مشکلات موجود حامل های انرژی نمی شناسید؟
این تنها راهی است که در کوتاه مدت می توان متصور شد؛ ضمن اینکه 
برای موفقیت در این مسیر باید همزمان با افزایش نرخ حامل های انرژي، 

به مسائل دیگر اقتصاد کشور به طور جدی پرداخت. 
کمااینکه ما در س��ال های گذش��ته بارها اقدام ب��ه افزایش نرخ بنزین 
و دیگ��ر حامل ه��ای انرژی کردی��م، اما به دلیل عدم کنت��رل نرخ تورم و 
کاهش ارزش پول ملی، باز هم پس از چندی با مش��کلات مشابه مواجه 
و دوباره مجبور به افزایش قیمت ها ش��دیم. به نظر می رس��د برای تعیین 
نرخ واقعی حامل های انرژی باید یکس��ری نس��بت را در مقایسه با جهان 
مبنای محاس��به قرار داد. به طور مثال در کش��ورهای توسعه یافته غربی 
نسبت نرخ بنزین به نرخ اتومبیل، 10 هزار است؛ یعنی اگر فردی معادل 
10 هزار لیتر بنزین داشته باشد، می تواند یک خودرو متوسط تهیه کند، 
اما در ایران این نسبت به ۳00 هزار لیتر رسیده؛ یعنی در ایران شاخص 
نس��بت نرخ بنزین به خودرو ۳0 برابر کشورهای غربی توسعه یافته است. 
همچنین در ژاپن ارزش ۳0 لیتر بنزین معادل ارزش ۳ پرس غذا اس��ت 
و در ایران ۳0 لیتر بنزین معادل یک س��اندویچ فلافل هم نیست. به این 
ترتیب هر متر و معیاری را که برای بررسی نرخ بنزین به میان می کشیم، 

می بینیم نرخ فعلی توجیه ندارد.
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نزدیک به یک دهه می ش��ود که انس��ان در تلاش است با 
دخل و تصرف عامدانه در طبیعت با حداقل آسیب رس��انی، 
از آن بهره ب��رداری هدفمند داش��ته باش��د. به ای��ن روند، 
ژئواینجینیرینگ می گویند که کاربران به واسطه فناوری در 
طبیعت مهندس��ی می کنند. هدف تعدیل آثار تغییر اقلیم 
اس��ت. افراد می خواهند با اس��تفاده از فناوری های مختلف 
و دس��تکاری در طبیعت با حداقل آسیب از آن بهره مندتر 
ش��وند، اما واقعیت این اس��ت که زمان��ی متوجه خطاهای 
انس��انی می ش��ویم که طبیعت پیامدهای آن را با گذش��ت 
زمان نش��ان دهد. در واقع، هنوز نمی دانیم که چه تاثیراتی 
بر محیط زیست دارد. برای مثال، بارورسازی ابرها راهکاری 
اس��ت که به نوع��ی دخل و تصرف در چرخه آب محس��وب 

می شود.
ای��ن فرآیند، تراز چرخه آب در طبیع��ت را برهم می زند، 
حال اینکه چق��در تاثیر منفی بر طبیعت دارد، هنوز معلوم 
نیست که ایجاد باران مصنوعی چه پیامدهایی در بلندمدت 
خواهد داش��ت. گفتنی اس��ت، تاکنون به عنوان یک راهکار 
پرهزینه به آن پرداخته شده که تبعات محیط زیستی حادی 
هم نداش��ته اس��ت. در نهایت، با کمک فناوری می توان از 
تنش های حاد زیس��ت محیطی رهایی جست. امیدواریم که 
بتوان با صرف هزینه و کاربرد فناوری از آثار زیانباری که بر 
طبیعت تحمیل کردیم، جان سالم به در ببریم. تغییر اقلیم 
مقیاس وس��یعی را در بر می گیرد و اگر بخواهیم از فناوری 
برای جب��ران خس��ارت های آن بهره بگیری��م، هزینه های 
زیادی را باید صرف کنیم. بنابراین، بسیار به صرفه تر خواهد 
بود که از بروز آنها پیشگیری کنیم، نه اینکه بعد از به وجود 

آمدن آن بخواهیم آثار آن را با توان فناوری تعدیل کنیم.
برای مثال، بر اساس برآوردهای آژانس آب سازمان ملل، 
روزان��ه حجم عظیمی از آب های آل��وده )۸۰درصد کل آب 
مصرف شده در جهان( پس از مصرف در بخش های خانگی، 
کشاورزی و صنعتی وارد محیط زیست می شوند. این آب ها 
که هرکدام به شکلی آلوده شده اند، مشکلات مختلفی ایجاد 
می کنند. از س��وی دیگر، منابع آب شیرین در جهان بسیار 
محدود است. پس باید از این آب های آلوده دوباره استفاده 
کرد، اما چگونه؟ اینجاس��ت ک��ه تکنولوژی های مفید برای 
محیط زیس��ت به کمک ما و محیط زیست می آیند. به کمک 
فناوری هایی مانند فیلتر غش��ایی و س��لول های س��وختی 
میکروبی می توان آب آل��وده را تصفیه و دوباره وارد چرخه 
مصرف کرد. این طوری هم محیط زیس��ت از گزند این آب ها 
در ام��ان می ماند و هم نیاز ما به آب تامین می ش��ود. البته 
این فناوری ها محدود و اندک اند و باید برای گس��ترش آنها 

بیشتر سرمایه گذاری کرد.
تنش های زیست محیطی شبیه بیماری است و از آنجایی 
ک��ه همیش��ه پیش��گیری بهتر از درم��ان ب��وده، روندهای 
پیش��گیرانه هزینه کمتری را تحمیل می کنند تا روندهایی 
ک��ه رویک��رد درمان��ی دارن��د. به عبارت دیگ��ر، هزینه های 
پیش��گیری، یک نهم هزینه های جبران خس��ارت ها اس��ت. 
به همین دلیل، در حوزه تغییر اقلیم راهکارهای پیش��گیرانه 
منطقی تر و سازگارانه تر از درمان است. زمان مولفه ای است 
که برای جبران خس��ارت ها و پیگیری روندهای پیشگیرانه 
اهمیت زیادی دارد. به همین س��بب، اگر در زمان مناس��ب 
رفتار استانداردی با طبیعت نداشته باشیم، باید برای درمان 
هزینه بیش��تری کنیم. علاوه بر آن، لازم اس��ت از تش��دید 

شرایط هم در آینده بکاهیم.
خس��ارت های آنی تغییرات اقلیمی باعث ش��ده است که 
نس��ل امروز بش��ر بیش��تر به فکر زمان حال و اکنون خود 
باش��د و تلاش��ی برای بهبود وضعیت برای نس��ل های آتی 
نکند. در واقع، بیش��تر تصمیم گیران معتقدند نس��ل آینده 
فکری به حال خودش می کند و ما امروز مس��ئول خودمان 
هستیم. چنین موضوعی نیز مسئله مهم احزاب و گروه هایی 
 اس��ت ک��ه رویکرده��ای مختلف��ی در بحث تغیی��ر اقلیم 

دارند.
تاکنون فناوری کارنامه درخشانی از خود بر جای گذاشته 
است. برای مثال، زمانی که بیشتر جوامع در آستانه بحران 
غذایی بودند، با تولید کودهای ش��یمیایی و زیس��تی، این 
بح��ران تا حد زیادی حل ش��د یا در مثال دیگ��ر، وقتی با 
س��وراخ ش��دن لایه ازن مواج��ه بودیم، با کم��ک فناوری 
توانس��تیم آنها را رفع و رجوع کنیم. بنابراین، موفقیت هایی 
هم وجود داشته اس��ت که توانسته شرایط طبیعی را برای 
نسل بشر راحت تر کند و او را از بحران نجات دهد و جلوی 
بدتر ش��دن ش��رایط را بگی��رد. در کل، این ی��ک واقعیت 
اس��ت که بش��ر می تواند با ابزارهای فناوران��ه در مواجهه با 

محدودیت ها و تنش های طبیعی سازگاری داشته باشد.
ک��ه  اس��ت  عرصه های��ی  از  یک��ی  پس��ماند  مدیری��ت 
تکنولوژی ه��ای مفی��د برای محیط زیس��ت به پیش��رفتش 
کم��ک کرده ان��د، به وی��ژه در بخ��ش بازیاف��ت زباله ها که 
کش��ورهای توس��عه یافته ای مانند آلمان عملک��ردی عالی 
داشته اند. فناوری هایی مانند سامانه های هوشمند نگهداری 
و حمل ونقل زباله، س��امانه های ردیاب��ی و تفکیک خودکار 
زباله ه��ا به کمک ربات ه��ا در کارخانه ه��ای بازیافت نمونه 
تکنولوژی های مفید برای محیط زیس��ت هس��تند. علاوه بر 
اینها، پیشرفت در زمینه تجزیه شیمیایی این امکان را به ما 
داده اس��ت که پلاستیک ها و سایر زباله های بازیافت پذیر را 
به عناصر اولیه سازنده آنها تجزیه کنیم و برای تولید مجدد 

مواد پلاستیکی به کار بگیریم.
به طورقطع، در آینده، انتش��ار گازهای گلخانه ای کمتر از 
امروز خواهد بود، چراکه فناوری روزبه روز در حال پیشرفت 
اس��ت. بنابراین، می توانیم امیدوار به فن��اوری برای کمک 
به خودمان در مواقع بحرانی باش��یم، ام��ا اینکه از فناوری 
انتظار پیش��گیری از بحران را داشته باش��یم، در حالی که 
بهره برداری از منابع طبیعی رو به افزایش باشد، امری محال 
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ال نینو پدیده ای اقلیمی اس�ت که هر چند س�ال یک بار 
باعث ایجاد ناهنجاری های بزرگی در آب وهوای سراسر کره 
زمین می شود و گفته ها حاکی از آن است که پاییز امسال، 
طبق پیش بینی ها قرار اس�ت پاییز و زمس�تان پربارشی را 

برای ایران رقم بزند. 
در واق�ع، به گفت�ه فیروز قاس�م زاده، س�خنگوی صنعت 
آب ایران، بررس�ی نتایج پیش بینی های فصلی برای پاییز 
و زمس�تان پیش رو، نشانگر این اس�ت که جز در جنوب و 

جنوب شرق کش�ور در اس�تان های سیستان وبلوچستان، 
کرمان، هرمزگان، فارس، خراس�ان جنوبی و یزد که دارای 
شرایط بارش�ی نرمال و اندکی بالاتر از نرمال خواهند بود، 
سایر بخش های کشور با افزایش بارش و شرایط فوق نرمال 

روبه رو خواهند بود.
 برخی بر این باورند که در س�الی ک�ه آثار پدیده ال نینو 
در کش�ور نمود می کند، دیگر خشکس�الی اقلیمی در آن 
س�ال نداریم؛ در واقع باید منتظر ش�روع سال آبی جدید، 

ب�ه عنوان یک س�ال پربارش و با وقوع س�یلاب به ویژه در 
ماه های پایانی زمس�تان و ابتدای بهار باشیم. این در حالی 
است که برخی از کارشناسان معتقدند ال نینو یکی از ده ها 
عامل تاثیرگذار بر پدیدهای جوی ایران است و نمی توان با 
وقوع این پدیده، نوید ترس�الی را به مردم داد. این پرسش 
ک�ه ال نینو چیس�ت و چه تاثیری بر الگوه�ای جوی ایران 
دارد، موضوعی اس�ت که  در گ�زارش پیش رو به آن 

پرداخته است.

صادق ضیائی��ان، رئیس مرکز ملی پیش بین��ی و مدیریت بحران 
مخاطرات وضع هوا در گفت وگ��و با  گفت: به طورکلی عوامل 
متعددی در جو روی الگو و سیس��تم های ب��اران زا تاثیر می گذارند 
و پدیده ال نینو یکی از ده ها عاملی اس��ت که نقش محسوس��ی در 
میزان بارش در کش��ورهای حوالی ۳۰ درجه ک��ره زمین دارد. این 
 پدیده در میزان بارش های ای��ران به ویژه در فصل پاییز هم اثرگذار

 است.
به گفته رئیس مرکز ملی پیش بین��ی و مدیریت بحران مخاطرات 
وضع هوا، نق��ش ال نینو در میزان بارش های پاییزه ایران حدود ۵۰ 
تا ۶۰ درصد است. بنابراین، عوامل دیگری هم در این بارش ها تاثیر 
دارند. در نتیج��ه، نباید اتکای زیادی روی ال نینو به منظور ش��روع 
دوران ترس��الی در کش��ور داشته باش��یم، چراکه همه سیستم های 

بارشی ایران متاثر از ال نینو نیستند.
امسال�بارش�های�پاییزی�نرمال�است��

وی بااش��اره به اینکه همواره انتظار م��ی رود در فصل پاییز اغلب 
مناطق کش��ور بارش های نرمالی را تجربه کنند، گفت: اغلب مناطق 
کشور از جمله حاشیه زاگرس مرکزی و شمال  شرقی کشور در نیمه 
دوم سال بارش های نرمالی را تجربه می کنند. منظور از بارش نرمال 

یعنی اینکه میزان بارش به میانگین بارش ۳۰ س��ال گذشته برسد. 
بیش��تر مناطق کشور معمولا چنین بارشی را در سه ماهه سوم سال 
تجربه می کنند و عوامل متعددی در افزایش این بارش نقش دارند.

وی گفت: با وقوع پدیده ال نینو نمی توانیم به طور صددرصد، وقوع 
دوران ترس��الی را نوید بدهیم، چراکه همبس��تگی میان بارش های 
ایران با این پدیده ۶۰ درصد است و این رقم در پیش بینی عملکرد 

سیستم های جوی عدد بالایی نیست.
ضیائیان در ادامه بااش��اره به وقوع احتمال سیلاب در پاییز امسال 

گف��ت: وق��وع س��یلاب تحت تاثیر 
عوام��ل متع��ددی از جمله حجم 
آب ذخیره ش��ده در س��دها است. 
بنابراین، نمی توان از چند ماه قبل، 
وقوع سیلاب ها را پیش بینی کرد. 
گفتنی اس��ت، در اغلب کشورهای 

دنیا، وقوع س��یلاب از چند روز قبل پیش بینی می ش��ود. پیش بینی 
سیل مولفه ای نیست که از چند ماه قبل امکان پذیر باشد.

ال�نینو�به�معنای�ترسالی�نیست

احد وظیفه، رئیس مرکز ملی اقلیم سازمان هواشناسی در گفت وگو 
ب��ا  درباره خاس��تگاه ال نینو گفت: ال نین��و در منطقه حاره ای 
اقیان��وس آرام رخ می ده��د و تاثیرش به طورمس��تقیم در ش��رق و 
غ��رب این اقیانوس نمایان می ش��ود. به عبارت واضح تر، اگر دمای آب 
اقیانوس آرام تا عمق ۲۰۰ متری تنها نیم درجه گرم تر یا س��ردتر از 
نرمال ش��ود، تاثیر مستقیمی بر آب وهوا و میزان بارندگی کشورهای 

امریکای جنوبی تا فیلیپین و استرالیا می گذارد.
به گفته وی، باتوجه به اینک��ه دما در اقیانوس ها به ویژه در مناطق 
حاره ای نوسان زیادی ندارد، تغییر حداقلی دما موجب بروز تغییراتی 
در آب وهوای کش��ورهای آن منطقه می شود که اقلیم شناسان به این 

پدیده ال نینو می گویند.
رئیس مرکز ملی اقلیم س��ازمان هواشناسی افزود: در واقع کاهش 
نی��م درجه ای دم��ای اقیانوس موجب ب��روز پدیده لانینو )ش��رایط 
طبیعی( و افزایش نیم درجه ای آن ال نینو را نمایان می کند. گفتنی 
اس��ت، تغییرات دمایی آب با تغییرات گردش هوا در س��طوح زیرین 
اتمس��فر در ارتباط است؛ یعنی در ش��رایط ال نینو که دمای آب نیم 
درجه گرم تر ش��ده است، گردش آب در اقیانوس ها و گردش هوا در 
لایه ه��ای اولیه جو تغییراتی را از خود نش��ان می دهند که در میزان 

بارندگی ها بسیار موثر هستند.
تاثیر�غیر�مستقیم�ال�نینو�بر�ایران��

وی در ادام��ه درب��اره نقش ال نینو در الگوه��ای جوی ایران گفت: 
حال باتوجه به منش��أ ال نینو باید گفت این پدیده برای ایران و دیگر 

کشورهای خاورمیانه یک عامل »دورپیوند« است و تاثیر مستقیمی 
بر اقلیم ایران ندارد. در واقع، ایران و کش��ورهای خاورمیانه مش��ابه 
منطقه امریکای جنوبی و کش��ورهای شرق آس��یا از این پدیده متاثر 
نمی ش��وند. بنابراین، در هنگام وقوع ال نینو این کش��ورها می توانند 
دقیق ت��ر پیش بینی کنند که چ��ه میزان بارندگی خواهند داش��ت. 
گفتنی اس��ت، در ش��رایط ال نینو منطق��ه امریکای جنوبی بارندگی 
بیشتر از نرمال و در استرالیا بارندگی کمتر از حد نرمال خواهد بود.

با�ال�نینو�خشکسالی�را�هم�تجربه�کردیم��
وظیف��ه گفت: در نتیج��ه، ال نینو دلیل محکمی ب��رای افزایش یا 
کاهش میزان بارندگی نیس��ت. با بررس��ی آمار بارندگی س��ال های 
گذش��ته می توان گفت که در ایران تجربه این را داشتیم که باوجود 
پدیده ال نینو ش��رایط بارندگی در اغلب مناطق کش��ور کمتر از حد 
نرمال و حتی در بعضی سال ها هم همزمان با پدیده ال نینو بارندگی 
در ای��ران بیش��تر از حد نرمال بوده اس��ت. به همین دلیل، باید گفت 
عوامل دیگ��ری وجود دارند که در میزان بارندگی های کش��ور موثر 
هستند. بر این اساس، نمی توانیم تنها با وقوع ال نینو و لانینو بگوییم 

که شرایط ما کاملا مطلوب یا نامطلوب است.
خوشبین�باشیم��

رئیس مرکز ملی اقلیم س��ازمان هواشناس��ی در ادامه تاکید کرد: 
آمار بلندمدت بارندگی در کش��ور نش��ان می دهد که به طورنس��بی 
در س��ال هایی که ال نین��و رخ داده، بارندگی در خاورمیانه مطلوب تر 
بوده، اما همیش��ه این روند ثابت نبوده اس��ت. در نتیجه، باید گفت 

همبس��تگی اقلیم ای��ران با ال نینو 
ی��ا لانینو آنق��در زیاد نیس��ت که 
بگوییم تاثیر مس��تقیم ب��ر میزان 

بارندگی های کشور دارد.
به گفته وظیفه مکانیس��م ال نینو 
و لانین��و در اقلیم کره زمین هنوز 

به طورکامل برای دانشمندان و علم اقلیم شناسی شناخته شده نیست. 
در واقع، هنوز علم پاسخی برای دلیل وقوع این پدیده ندارد.

وی گفت: نوسان های ال نینو و لانینو از ۳ تا ۷ سال طول می کشد. 
امس��ال هم در ش��رایط ال نینو قرار داریم که در پاییز و زمس��تان به 
اوج دامنه خود می رس��د و انتظار تغییراتی در الگوهای بارشی ایران 
وجود دارد، اما بهتر اس��ت به این پدیده در افزایش میزان بارندگی ها 
دلخوش نباش��یم و عوامل دیگری را که تاثیر مستقیم تری دارند، در 

نظر بگیریم و موردارزیابی قرار دهیم.
وظیفه افزود: باتوجه به نقش��ه های آب وهوایی می توان پیش بینی 
کرد که بیش��تر بارش های کشور در پاییز و زمستان فراتر از نرمال و 
بیشتر از سال گذشته باشد. این را هم باید در نظر بگیریم که وقتی 
صحبت از بارش نرمال یا فراتر از نرمال می ش��ود، نسبت به میانگین 
بارشی هر منطقه موردس��نجش قرار می گیرد. برای مثال، میانگین 
بارش استان گیلان ۹۶۴ میلیمتر است، در حالی که میانگین بارش 
یزد ۹۰ میلیمتر است. حال وقتی بارندگی فراتر از نرمال رخ می دهد، 

نسبت به عددهای گفته شده اندازه گیری می شود.

فقط�نیم�درجه�تغییر

مهندسی طبیعت 
به دست بشر

 حسین خواجه پور 
کارشناس تغییر اقلیم 

سخن�پایانی
تجربه نشان داده است، خشکسالی ها و ترسالی ها با شدت و ضعف 
و با دوره های بازگشت مختلف در هر اقلیمی تکرار می شوند. هرچه 
خشکس��الی ها و ترسالی ها ش��دیدتر و قوی تر باشند، دوره بازگشت 
طولانی تری دارن��د. باوجود اینکه چرخه های خورش��یدی یا تعداد 
لکه های خورشیدی دوره ۱۱ساله دارند، اما تعداد آنها در هر رخداد 
به طوردقیق ش��بیه چرخه قبل یا بعد از خود نیس��ت. گاهی تعداد 

لکه ه��ا به عدد ۲۰۰ در زمان اوج چرخه نزدیک می ش��ود، در حالی 
که در اوج چرخه دیگر به ۵۰ لکه هم نمی رسد. بنابراین، پدیده های 
ج��وی در عین اینکه قابلیت تکرار دارند، اما به طوردقیق ش��بیه هم 
نخواهند بود. ع��لاوه بر فعالیت های خورش��یدی، پدیده های جوی 
دیگری نیز با تاخیر کوتاه یا بلندمدت بر آرایش س��امانه ها، بر روند 

خشکسالی ها و ترسالی ها موثر هستند.

ال نینو چیس��ت؟ این سوالی اس��ت که با خواندن اخبارهایی نظیر 
تاثیرگ��ذاری آن ب��ر بارش ه��ای ای��ران در ذهن عم��وم مردم نقش 
می بن��دد، چگونه یک رفتار نامنظم جوی در حوالی امریکای جنوبی 
و اقیان��وس آرام می توان��د ب��ر بارش ه��ای این طرف س��یاره زمین و 
خاورمیانه اثر بگذارد؟ پیش از پاسخ به این سوال خوب است، بدانید 
سیس��تم های ج��وی زمین در ارتفاعات بالای اتمس��فر در ارتباط با 
یکدیگر هس��تند و نتیجه این همبس��تگی آن است که اگر یک الگو 
یا سیس��تم جوی در یک بخش ک��ره زمین تغییر کند، نقش و تاثیر 
مستقیم و غیرمستقیمی بر دیگر الگوها دارد. ال نینو هم یکی از این 

سیستم ها است.
 اگ��ر از ماهیگی��ران بوم��ی غرب قاره امریکا در قرن های گذش��ته 
می پرسیدید؛ ال نینو را پسر بچه ای بازیگوش طبیعت می دانستند که 

رونق ماهیگیری را از آنها گرفته بود، اما در مفاهیم علمی ال نینو یک 
ناسازگاری به حساب می آید، چراکه در حالت طبیعی هوا در منطقه 
اس��توا به دلیل دریافت انرژی بیش��تر از خورشید تمایل به صعود در 

عرض های بالاتر زمین دارد.
ای��ن ه��وای گرم و کم فش��ار در مواجهه با هوای پرفش��ار و س��رد 
عرض ه��ای ۳۰ درجه ش��مالی و جنوبی ن��زول می کند و تحت تاثیر 
حرکت وضعی زمین دوباره به س��مت اس��توا برمی گردد. این جریان 
هوا در حوالی اس��توا که از ش��رق به غرب اقیانوس آرام می وزند؛ به 
جریان های همرفتی یا بادهای تجاری معروف هستند؛ این باد کمک 
ش��ایانی به انس��ان در صنعت دریانوردی کرده اس��ت. آب های گرم 
س��طح اقیانوس آرام را به غرب نزدیک نواحی س��احلی جنوب شرق 
آسیا، استرالیا و اقیانوسیه می رانند و در سمت شرقی اقیانوس آرام، 

آب های س��رد از اعماق اقیانوس به بالا می آیند تا جایگزین آب های 
گرمی ش��وند که به غرب رفته اند. بنابراین، همین بالا آمدن آب های 
س��رد در سمت ش��رق اقیانوس آرام است که در فصل های سرد مواد 
مغذی و ماهی ها را به سطوح بالایی آب می رساند تا شرایط مطلوبی 
برای ماهیگیران کشورهای پرو و شیلی مهیا کند. در حالت برعکس 
موقعیت گفته شده به دلیل یک تغییر بسیار کوچک در دما و در نتیجه 
در فش��ار جوی اقیانوس آرام وزش بادهای تجاری قطع می شود و از 
ورود آب های س��رد به سواحل کش��ورهای پرو و شیلی جلوگیری  و 
صنعت شیلات این کشورها را با اختلال روبه رو می کند. به این فرآیند 
ال نینو می گویند. در شریط ال نینو، اختلاف دما و الگوهای آب وهوایی 
متداول از بین می رود و طبق پیش بینی های انجام گرفته، پاییز امسال 

باید شاهد بارش های فوق نرمال باشیم.

پسر�بچه�ای�که�اقلیم�زمین�را�به�هم�می�ریزد

نویدبارانمیآید
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امنی��ت غذای��ی یک��ی از اصلی تری��ن کارویژه های  
دولت هاس��ت. این مهم بعد از جنگ روسیه و اوکراین 
بی��ش از پیش برای دولت ها حائزاهمیت ش��د، چراکه 
ای��ن جنگ کاهش عرضه کالاهای اساس��ی و افزایش 
قیمت این محص��ولات در بازارهای جهانی را به دنبال 
داش��ت؛ از این  رو بسیاری از کش��ورها اقدام به دپو و 

برنامه ریزی برای تولید این محصولات کردند.
 دولت س��یزدهم با هدف جراحی اقتصادی اقدام به 
ح��ذف ارز ترجیحی کرد و این جزو مهم ترین اقدامات 
اقتص��ادی ای��ن دولت تلقی ش��د. به نظ��ر بنده حذف 
این ارز بیش��ترین آس��یب را به تولیدکنندگان بخش 
کش��اورزی وارد کرد. اصلی تری��ن پیامد حذف این ارز 
افزایش قیم��ت نهاده های دام��ی و کاهش توان مالی 
تولیدکنندگان بود ک��ه این موضوع در نهایت افزایش 
قیمت نهایی تولید را به همراه آورد و از آنجایی که این 
افزایش قیمت با کاهش ت��وان خرید مصرف کنندگان 
همراه ش��د، تولیدکنندگان بی��ش از پیش در تولید با 

چالش مواجه شدند.
صنع��ت دام و دامپروری بع��د از حذف ارز ترجیحی 
ب��ا چالش های ج��دی مواجه ش��د. در ۲ س��ال اخیر 
خشکس��الی های پیاپی امکان تغذیه دام در مراتع را از 
دامداران گرفت و آنها به ناچار تغذیه دس��تی برای دام 
انجام می دادند. حذف یاران��ه نهاده های دامی، جهش  
قیمت��ی این محصولات را به همراه آورد و این موضوع 
در نهای��ت نرخ تمام ش��ده تولید را افزای��ش داد و در 
نتیجه شاهد بالا رفتن نرخ گوشت قرمز در بازار داخلی 
بودیم. تولیدکنندگان این حوزه بر این باورند که دولت 
بعد از گذشت یک سال از حذف ارز ترجیحی نتوانست 
سیاست های حمایتی خود را اجرا کند و صنعت دام و 

طیور را با مصائب جدی درگیر کرد. 
 دولت بارها از خرید تضمینی گوشت قرمز خبر داده 
اما تا امروز خرید تضمینی گوش��ت انجام نشده است. 
براس��اس ماده ۱۴ قانون تاس��یس وزارت کشاورزی و 
ماده ۲۰ قانون نظام دامپروری دولت موظف اس��ت هر 
سال اقدام به خرید تضمینی گوشت قرمز کند، اما در 

عمل این اتفاق رخ نداده است.
 هرچن��د مس��ئولان خرید گوش��ت قرمز در س��ال 
گذش��ته را تضمینی عنوان می کنن��د، اما طبق قانون 
تضمین محصولات کش��اورزی باید نرخ محصولات در 
ش��ورای قیمت گذاری تعیین ش��ود؛ در حالی که نرخ 
خرید گوشت قرمز در ش��ورای قیمت گذاری استان ها 
تعیین شد؛ از این رو آن خرید تضمینی و قانونی نبود.

متاس��فانه واردات قاچاق گوس��اله از پاکستان زیاد 
ش��ده و برخی ت��اش دارند گوس��اله های لاغ��ر را از 
مجاری قانونی و غیرقانونی از پاکس��تان وارد اس��تان 
سیستان وبلوچستان کنند. حجم گوساله های وارداتی 
قابل توجه اس��ت و در نظر دارند که این گوس��اله ها را 
پ��روار و در بازار عرضه کنند و از آنجایی که پاکس��تان 
ج��زو آلوده تری��ن نقاط دنی��ا از نظر ام��راض دامی و 
بیماری های مش��ترک انس��ان و دام است، این نگرانی 
وج��ود دارد که این موضوع به ش��یوع بیماری دامی و 

بیماری های مشترک انسان و دام منجر شود.
مرک��ز آمار ایران جمعیت دام س��نگین را ۵ میلیون 
۳۰۰ ه��زار رأس و جمعیت دام س��بک را ۶۸ میلیون 
رأس اعام کرد. درس��ت است که جمعیت دام سبک 
کاه��ش پیدا کرده، ام��ا با کاهش مصرف س��رانه این 
حجم می تواند پاس��خگوی نیاز داخل باشد؛ از این  رو 
چندان نیازی به واردات گوش��ت از کش��ورهای دیگر 

نداریم.
نرخ تمام شده تولید دام در کشور بالاست. در بخش 
تولید و تامین مش��کلی وجود ندارد و دولت باید مردم 
را ب��رای خرید گوش��ت قرم��ز توانمند کند ی��ا اینکه 
سیاس��ت های حمایتی را در پی��ش بگیرد تا در نهایت 

نرخ تمام شده تولید کاهش پیدا کند.
هزینه ه��ای تامین خوراک و نهاده ه��ای دامی، بعد 
از ح��ذف ارز ترجیحی افزایش یاف��ت. تولیدکنندگان 
هیچ مش��کلی در تامین دام سبک و س��نگین ندارند 
و تولید به راحتی جوابگوی نیاز کش��ور است. به جرات 
می توان گفت حذف ارز ترجیحی بدون در نظر گرفتن 
برنامه های جایگزین مناس��ب، بزرگ ترین ضربه را به 
صنعت دام و طیور کش��ور وارد کرد و ش��اهد افزایش 

نرخ گوشت مرغ و گوشت مرغ در بازار هستیم.
به نظ��ر می رس��د سیاس��ت های دولت در راس��تای 
خرید تضمینی محصولات اساس��ی نتوانس��ت رضایت 
کش��اورزان و فع��الان این بخش را جل��ب کند و لازم 
اس��ت برای تامین امنیت غذایی با جدیت بیشتری به 

موضوع پرداخت.

  حذف 
 خرید تضمینی 
گوشت قرمز

 افشین صدردادرس
 رئیس اتحادیه دام سبک

سیرآنوش موسوی
editor@smtnews.ir

س�ریال تعیی�ن نرخ خری�د تضمینی گن�دم، در س�ال زراعی 
1402-1401طولان�ی ش�د. گندمکاران تلاش زی�ادی برای مجاب 
ک�ردن دول�ت ب�ه پرداخت یاران�ه تحویل گن�دم کردن�د، اما در 
نهای�ت باوجود هم�ه پیگیری ها، اصلاح قیمت ص�ورت نگرفت و 
به نظر می رس�د پرونده خرید گندم در س�ال زراعی که گذش�ت 
ب�ا هم�ان ن�رخ کیلویی 15 ه�زار تومان بس�ته ش�د. مطابق آمار 
ارائه شده دولت توانست حدود 10 میلیون و 2۹1 هزار تن گندم از 
کش�اورزان خریداری کندکه از این میزان هزینه حدود 71 درصد 
از مطالب�ات کندمکاران را پرداخت کرده اس�ت. به نظر می رس�د 

ش�ورای قیمت گذاری تلاش دارد در س�ال زراع�ی جدید قیمتی 
را ب�رای خرید تضمینی گندم پیش�نهاد بدهد ت�ا بتواند رضایت 
کش�اورزان جلب کند. کارشناسان حوزه کشاورزی بر این باورند 
ک�ه دولت باید برای جلب رضایت کش�اورزان برای ادامه کش�ت، 
بای�د قیمتی را تعیین کند که کش�ت گندم برای کش�اورز توجیه 
اقتصادی داش�ته باشد و به سمت کشت محصولات دیگر متمایل 
نش�ود. ش�ورای قیمت گذاری در خرید تضمینی گندم تبصره ای  
جا داده که با اس�تناد به آن اگر تورم بیش�تر از عدد پیش�نهادی 
ش�ود قیمت افزایش و اگر تورم پایین آمد از آن کس�ر ش�ود. هر 

چند در روزهای گذشته  نرخ تضمینی گندم در برخی از رسانه ها 
منتشر شد اما عطاالله هاشمی رئیس بنیاد ملی گندمکاران ایران 
در گفت وگو با  ضمن تکذیب نهایی شدن نرخ خرید تضمینی 
گندم، شورای قیمت گذاری را تنها مرجع رسمی اعلام نرخ خرید 
تضمینی گندم معرفی کرد و افزود: نرخ خرید تضمینی گندم باید 
از سوی وزیر کشاورزی به صورت رسمی اعلام شود و وی هنوز در 
این باره اظهار نظر نکرده، در س�ال جاری گندمکاران تجربه سال 
گذشته را تکرار نمی کنند و بر قیمتی که هزینه های کشاورزان را 

تامین کند اصرار خواهد کرد.

دولت در 
سال زراعی 
جاری حدود 

۱۰ میلیون و 
۳۰۰ هزار تن 

گندم به صورت 
تضمینی 

خریداری کرد که 
این عدد نسبت 
به سال گذشته 
حدود ۳ میلیون 
تن بیشتر است

کشاورز نباید 
از جیب هزینه 

تورم را بپردازد 
و باید محصول 
نهایی متناسب 

با تورم، از 
کشاورزان 

خریداری شود

علیقل��ی ایمان��ی، مدیرعامل بنیاد ملی گندم��کاران در گفت وگو با 
، ب��ا تاکید بر اینکه تجدیدنظر درباره نرخ خرید تضمینی گندم 
در س��ال زراعی گذش��ته متنفی ش��ده، گفت: در حال  حاضر شورای 
قیمت گ��ذاری بر تعیین نرخ خرید تضمینی در س��ال جدید متمرکز 
اس��ت و اقدامات کارشناس��ی برای تعیین نرخ خرید تضمینی گندم 

انجام شده است.
وی با اش��اره به چالش های دولت در تامی��ن منابع خرید تضمینی 
گن��دم، گفت: دولت در تامی��ن منابع خرید تضمینی گندم با نرخ ۱۵ 
هزار تومان با چالش مواجه اس��ت و بعید به نظر می رس��د که بخواهد 
افزایشی برای این نرخ در نظر بگیرد و در نهایت با همان کیلویی ۱۵ 
هزار تومان با کش��اورزان تسویه حس��اب خواهد کرد. تا امروز دولت 
حدود ۳۰ درصد مطالبات کش��اورزان را پرداخت نکرده، این در حالی 
است که برخی از کشاورزان در مناطق سردسیر در حال کشت گندم 

پاییزه هستند. 
به گفت��ه ایمان��ی دولت در س��ال زراع��ی ۱۴۰۲-۱۴۰۱ حدود ۱۰ 
میلی��ون و ۳۰۰ هزار تن گندم به ص��ورت تضمینی خریداری کرد که 

حدود ۳ میلیون تن بیشتر از سال گذشته است. 
مدیرعام��ل بنیاد ملی گندمکاران میزان نیاز وارداتی گندم را حدود 
۲ میلیون تن دانس��ت و افزود: کشاورزان امیدوار بودند که نرخ خرید 
تضمینی در سال زراعی که گذشت اصاح شود، به همین دلیل گندم 
خود را به دول��ت تحویل دادند. عمده خریدار گندم تولیدی در ایران 

دولت است، چراکه کشاورزان امکان صادرات ندارند. همچنین بخشی 
از گندم موردنیاز کارخانه های آرد ازس��وی دولت تامین می شود؛ پس 
در عمل غیر از سیس��تم دولتی راهکاری پیش روی گندمکاران برای 

فروش گندم نیست.
وی ضم��ن اب��راز امیدواری نس��بت به تعیین ن��رخ خرید تضمینی 
گندم در س��ال زراعی جدید، خاطرنشان کرد: قیمت های جدید باید 
به گونه ای تعیین ش��وند که انگیزه کشت را در کشاورزان تقویت کند. 
اگر نرخ نهایی نظر کشاورزان را جلب نکند، در نهایت به سمت کشت 
محصولات با بازدهی اقتصادی بیشتر خواهند رفت. در این میان نقش 
وزارت کشاورزی در جلب اعتماد کشاورزان و توزیع به موقع سم و کود 

بسیار اهمیت دارد. 
قاچاق�گندم�توجیه�اقتصادی�ندارد��

ایمان��ی با بیان اینک��ه قاچاق گندم توجیه اقتص��ادی ندارد، گفت: 
قاچاق یک یا دو کیسه گندم از نظر مالی برای فرد سود ایجاد نخواهد 
کرد؛ مگر اینکه در ش��هرهای مرزنشین به صورت کولبری چند کیسه 
از این محصول جابه جا ش��ود. دس��ت کم باید ۲ تا ۳ هزار تن گندم از 
مرزهای کش��ور خارج ش��ود تا برای قاچاق کننده سود در پی داشته 
باشد، اما باتوجه به بازرسی های دقیقی که در مرزها وجود دارد خروج 

این حجم از گندم از مبادی رسمی ممکن نیستد. 
مدیرعامل بنیاد ملی گندمکاران تعیین نرخ جدید گندم را متناسب 
با فاکتورهای قانونی دانس��ت و افزود: عواملی ن��رخ بازارهای جهانی، 

هزین��ه حمل ونق��ل و هزین��ه تولید 
در تعیین ن��رخ خرید تضمینی موثر 
هستند. مطابق آمار گمرک تا پایان 
سال ۱۴۰۱ گندم از مبادی مختلف 
از جمله فرانس��ه، آلمان، س��نگاپور، 
قزاقس��تان، روس��یه و... وارد کشور 
شد و میانگین قیمت گندم وارداتی 

حدود ۴۴۰ دلار در تن بوده که اگر این نرخ را در کیلو محاسبه کنیم 
قیمت هر کیلو گندم وارداتی ۲۰ هزار تومان تمام خواهد  شد. 

بنا بر اظهارات ایمانی، گندم وارداتی با این نرخ وارد بنادر می شوند 
و هزینه های مختلف چون تخلیه، بارگیری، عوارض گمرکی و... نیز به 

این نرخ اضافه خواهد شد.
وی ب��ا تاکی��د بر اینکه س��ود واردات بیش از تولید اس��ت، تصریح 
کرد: حمایت از تولید در حد ش��عار شده و در عمل کمتر تحقق پیدا 
می کند، این در حالی است که بارها رهبر معظم انقاب بر حمایت از 

تولید داخلی اصرار کردند.
 ایش��ان بر این باورند که اگر کالایی در کش��ور تولید شده که نرخ 
تمام ش��ده آن نس��بت به مش��ابه خارجی بیشتر اس��ت، باید از تولید 
داخلی حمایت ش��ود و ت��ا آنجا که ام��کان دارد از واردات جلوگیری 
شود، اما از آنجایی که سود واردات برای یک عده خاص بیشتر است، 

چندان از تولید داخلی حمایت نمی شود.

قاس��م پیشه ور، مشاور اتاق اصناف کش��اورزی ایران در گفت وگو 
، گفت: کمیس��یون کش��اورزی موضوع تعیی��ن نرخ خرید  با 
تضمینی را موردبررس��ی قرار داده و به یک جمع بندی نهایی برای 
نرخ خرید تضمینی کالاهای اساس��ی دس��ت پیدا کرده است. سال 
گذشته کمیس��یون کش��اورزی برای اصاح قیمت خرید تضمینی 
گندم تاش بسیاری کرد، اما در نهایت دولت با همان نرخ ۱۵ هزار 
تومان پرونده خرید تضمینی را بست، اما هم اکنون چکش کاری های 
خوبی در زمینه تعیین نرخ خرید تضمینی انجام شده که امیدواریم 

بتواند رضایت کشاورزان را جلب کند.
وی ب��ا بی��ان اینکه مبال��غ تخصیصی براس��اس مصوبه ش��ورای 
قیمت گذاری پرداخت می ش��ود، خاطرنش��ان ک��رد: نباید پرداخت 
مطالب��ات گندم��کاران طولان��ی ش��ود و دولت باید سیاس��ت های 
حمایتی خود را ادامه بدهد و یارانه تحویل را حذف نکند. همچنین 
بذر و کود را به موقع به کش��اورزان تحویل بدهد تا انگیزه کش��ت از 

کشاورزان سلب نشود. 
مشاور اتاق اصناف کشاورزی ایران نرخ پیشنهادی خرید تضمینی 
در س��ال زراعی جدید را حدود ۲۰ ه��زار تومان اعام کرد و افزود: 
ای��ن عدد باتوج��ه به تورم موجود در کش��ور می توان��د تا حدودی 

پاسخگوی نیاز کشاورزان باشد. 
ش��ورای قیمت گذاری تبصره ای در قیم��ت خرید تضمینی گندم 
در نظ��ر گرفت��ه مبنی بر اینکه اگر عدد تورم بیش��تر ش��د به نرخ 
پیش��نهادی اضافه شود و اگر تورم پایین آمد از این عدد کسر شود، 
چراکه نمی دانیم تا پایان سال چه اتفاق هایی در سطح کشور و دنیا 

رخ خواهد داد. 

عبور�خرید�تضمینی�از�مرز��10میلیون�تن��
پیش��ه ور ادامه داد: در س��ال زراعی گذشته بس��یاری از کشاورزان 
تمایل نداشتند محصول خود را به دولت بفروشند. یکی از رسالت های 
اتاق اصناف کش��اورزی ترغیب و جلب اعتماد بیش��تر کش��اورزان به 
دولت اس��ت. در نهایت کش��اورزان نرخ ۱۵ ه��زار تومان را پذیرفتند، 
اما انتظار داش��تند دولت ۲ هزار تومان یاران��ه تحویل را هم بپردازد. 
پیش بینی می شد امسال خرید تضمینی به حدود ۸ میلیون تن برسد، 
اما به استناد این اعتماد خرید تضمینی از مرز ۱۰ میلیون تن هم عبور 
کرد. به گفته مشاور اتاق اصناف کش��اورزی ایران، کشاورزان رسالتی 
جز کش��ت وکار ندارند و عدم حمایت دولت باعث خواهد ش��د انگیزه 

کشت در آنها کم شود.
وی با اش��اره ب��ه تاخیر دول��ت در پرداخت مطالب��ات گندمکاران، 
افزود: گندم محصولی اس��ت که عمده خریدار آن دولت است و حتی 
فروش این محصول از اس��تانی به اس��تان  دیگر دش��وار است. امسال 
برخی فرماندهان اس��تان ها اجازه فروش گندم تولیدی استان خود به 

استان های دیگر را ندادند. 
مشاور اتاق اصناف کشاورزی تورم موجود در کشور را افسارگسیخته 
توصیف کرد و گفت: کش��اورز نباید از جیب هزین��ه تورم را بپردازد. 
تورم در س��طح بازار حدود ۵۰ تا ۶۰ درصد اس��ت و باید متناسب با 
این نرخ تورم، محصول نهایی از کش��اورزان خریداری شود. اگر چنین 
نش��ود کشاورزان به سمت کش��ت هایی که مشکات اقتصادی آنها را 
حل می کند، خواهند رفت؛ محصولاتی مانند صیفی جات، میوه و... اگر 
حمایت ها جدی ش��ود کش��اورزان باور ملی و مذهبی به کشت گندم 

دارند و به تولید خود ادامه می دهند.

وی با اش��اره به کش��ت گندم در 
دیمزاره��ا، گف��ت: کش��ت گندم در 
دیمزاره��ا به عوامل جوی بس��تگی 
دارد و بارش ه��ا تعیین کنن��ده زمان 
کش��ت و عوامل محیطی در تعیین 
میزان کش��ت موثرند. از آنجایی که 
می��زان بارندگی ها در س��ال جاری 

خوب بود، افزایش تولید را س��بب ش��د، اما اگر ب��ذر به موقع تحویل 
داده نشود، هر میزان هم کشت مناسب باشد، انتظار تولید قابل توجه 
معقول نخواهد بود؛ از این  رو وزارت کش��اورزی باید کشت قراردادی 
گندم را انجام و یارانه آن را تخصیص دهد و توزیع کود را آغاز کند تا 

کشاورزان به کشت خود در سال زراعی جدید ادامه بدهند. 

منتفی�شدن�اصلاح�قیمت�گندم�

هدف�جلب�رضایت�کشاورزان�است

ش��ورای قیمت گذاری و اتخاذ سیاس��ت های حمایتی محصولات 
اساس��ی کش��اورزی متشکل از ۹ عضو اس��ت؛ ۴ عضو از نمایندگان 
تشکل های مختلف کشاورزی )بنیاد ملی گندمکاران، نظام مهندسی 
کش��اورزی، نظام صنفی کشاورزی و اتحادیه تعاونی های روستایی و 

کشاورزی ایران(، دو کشاورز خبره در محصولات مختلف کشاورزی 
و ۳ عضو دولتی )وزیر جهاد کشاورزی، وزیر امور اقتصادی و دارایی 
و رئیس سازمان برنامه و بودجه( و همچنین دو نماینده از کمیسیون 
کشاورزی، آب و منابع طبیعی مجلس شورای اسامی به عنوان عضو 

ناظر که حق رای ندارند. ریاس��ت شورا برعهده وزیر جهاد کشاورزی 
است. به نظر می رسد بعد از اینکه شورای قیمت گذاری متولی تعیین 
قیمت کالاهای اساس��ی ش��د، می��زان خرید تضمین��ی محصولات 

استراتژیک ازسوی دولت افزایش پیدا کرد. 

عوامل�موثر�بر�تعیین�قیمت�تضمینی�

سخن�پایانی
مبل��غ خری��د تضمینی گندم ح��دود ۱۵۳ هزار میلی��ارد تومان 
)هم��ت( در نظر گرفته ش��د ک��ه از این عدد ح��دود ۱۱۰ همت 
یعن��ی معادل ۷۱ درصد آن پرداخت ش��د و هن��وز ۴۳ همت آن 
پرداخت نشده است. البته مسئولان بر این موضوع تاکید دارند که 
روزهای آینده این بدهی پرداخت خواهد ش��د. کارشناس��ان حوزه 
کشاورزی بر این باورند که دولت با تعیین نرخ مناسب برای خرید 
تضمینی گندم می تواند انگیزه کشت این محصول استراتژیک را در 
کش��اورزان حفظ کند؛ این گونه امنیت غذایی ما تامین می ش��ود و 

وابستگی به واردات تقلیل پیدا خواهد کرد. 
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تجارت صنعت
کشاورزی

نرخ خرید تضمینی گندم متناسب با تورم باشد
درخواست�گندمکاران�برای�تعیین�قیمت�خرید�تضمینی�سال�زراعی�پیش�رو�:



 تولید »بدون کارخانه« 
نیازمند ظرفیت سازی

مج��وز تولیدات ب��دون کارخانه عنوان م��دل جدیدی از 
کس��ب و کار اس��ت که در سال های گذش��ته توسط برخی 
تولیدکنندگان مورد توجه قرار گرفته که با اتخاذ استراتژی 
برون  سپاری کامل بخش ساخت و توجه به بخش های دیگر 
زنجیره تولید که ارزش بیشتری برای بنگاه دارند، سودآوری 
مناسبی را برای کسب و کار خود ایجاد کرده اند.مجوز تولید 
بدون کارخانه در واقع سیس��تمی ایج��اد می کند که برای 
تولی��د یک محصول احتیاجی به س��رمایه گذاری جدید در 
زمین، تاسیسات و ماش��ین آلات نیست و از زیرساخت های 
موج��ود با تبدی��ل  ظرفیت ه��ای بالقوه موجود ب��ه بالفعل 
اس��تفاده می گردد. تاکنون، آمار دقیقی از صدور مجوزهای 
مربوط به تولید »بدون کارخانه« در استان خوزستان وجود 

ندارد.
رئی��س ات��اق بازرگان��ی، 
صنایع، معادن و کشاورزی 
ب��دون  »تولی��د  اه��واز 
کارخان��ه« را هدف گذاری 
برای راه ان��دازی و فعالیت 
از  بزرگ ت��ری  بخ��ش 
تولی��د صنای��ع  خط��وط 
دانس��ت و گفت: حمایت، 
تقویت و ظرفیت سازی در 
این راس��تا ضروری اس��ت تا از این طریق این سیاس��ت به 
مکمل��ی برای »پروژه افزایش عمق س��اخت داخل« تبدیل 

شود.
محم��د جواد امانی در گفت وگو با ایرنا با اش��اره به اینکه 
وزارت صنع��ت، معدن و تجارت اصول کل��ی »تولید بدون 
کارخانه« را طی س��ال های گذش��ته ابلاغ کرده است بیان 
کرد: بر اس��اس دستورالعمل مربوط به تولید بدون کارخانه 
که از سوی این وزارتخانه ابلاغ شده، واحدهای تولیدکننده 
می توانند بخش��ی از خطوط تولی��د راکد یا فعال خود را در 
اختیار متقاضیان فعالیت در حوزه تولید بدون کارخانه قرار 
دهن��د. وی ادامه داد: توس��عه این نوع کس��ب و کار علاوه 
بر رش��د اقتصادی به کاهش نرخ بیکاری در اس��تان، کمک 

قابل توجهی خواهد کرد.
رئیس ات��اق بازرگانی، صنایع، معادن و کش��اورزی اهواز 
اظهار کرد: از فروردین ماه سال ۱۴۰۰، وزارت صمت شروع 
به ص��دور مجوزهایی تح��ت عنوان گواه��ی فعالیت تولید 
ب��دون کارخانه کرد، همچنین وزارت جهاد کش��اورزی در 
کن��ار این موضوع، به ص��دور مجوزهایی تحت عنوان تولید 
قراردادی اقدام کرد که این مجوزها در راستای فعالیت های 
تولید بدون کارخانه اس��ت. امان��ی ادامه داد: واحدهایی که 
برن��د ثبت کرده و نمی خواهند س��رمایه گذاری زیادی روی 
سخت افزارها داشته باشند، می توانند در قالب قرارداد با یک 
واح��د تولیدی، از ظرفیت این نوع فعالیت اس��تفاده کنند؛ 
اما اکنون با گذش��ت ۲س��ال، گرفتاری برخی از واحدهای 

تولیدی آغاز شده است.
وی اف��زود: طبق بند ۳ آیین نامه اجرایی ماده ۱۳۲ قانون 
مالیات های مس��تقیم، پروانه بهره برداری ملاک استفاده از 
معافیت ه��ای مالیاتی اس��ت و مجوزهای تولی��د قراردادی 
برای س��ازمان امور مالیات��ی به عنوان مج��وز بهره برداری 
محس��وب نش��ده و واحدهایی که به تولید ب��دون کارخانه 
رو آورده اند، عملا مش��مول معافیت ه��ای مالیاتی نخواهند 
ش��د. امانی با اشاره به لزوم ارائه پیش��نهاد به دولت جهت 
اص��لاح برخی قوانین و برخ��ورداری واحدهای تولید بدون 
کارخان��ه از برخی معافیت های مالیاتی، ادامه داد: تهیه این 
پیشنهادات از سوی کمیسیون های تخصصی اتاق بازرگانی 
اه��واز و همچنی��ن دبیرخانه ش��ورای گفت وگ��وی دولت 
و بخ��ش خصوصی در دس��تور کار اس��ت. وی در خصوص 
واحدهای��ی ک��ه از مج��وز تولید ب��دون کارخانه اس��تفاده 
می کنند بیان کرد: اگر به این واحدها معافیت مالیاتی تعلق 
گیرد، نرخ تمام ش��ده محصولات این واحدها بسیار پایین تر 
از سایر واحدها خواهد بود و این موضوع و پیشنهاد آن باید 

سنجیده و کارشناسی شده باشد.

خانه مسافرها بلای جان بوم گردی ها 
به گفته نایب رئیس جامعه حرفه ای اقامتگاه های بوم گردی 
اس��تان کرمانشاه، این واحدهای گردش��گری امسال تابستان 
شلوغی نداشته اند. یاور عبیری در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به 
فعالیت حدود ۶۰ اقامتگاه بوم گردی در کرمانشاه، اظهار کرد: 
متاس��فانه اقامتگاه های بوم گردی کرمانش��اه تابستان امسال 
ش��رایط خوبی را پشت س��ر نگذاشتند و در رکود به سر بردیم. 
وی یکی از مهم ترین دلایل این رکود را فعالیت روزافزون خانه 
مس��افرهای غیرمجاز عنوان کرد و ادامه داد: خانه مس��افرهای 
غیرمج��از بلای ج��ان اقامتگاه ه��ای بوم گردی ش��ده اند و با 
فعالی��ت خ��ود به اعتبار و کار ما آس��یب می زنند. نایب رئیس 
جامعه حرفه ای اقامتگاه های بوم گردی کرمانش��اه افزود: تنوع 
جاذبه های گردش��گری در استان کرمانشاه این بستر را فراهم 
کرده تا بتوانیم تعداد قابل توجهی اقامتگاه بوم گردی داش��ته 
باشیم، اما این امر مستلزم این است که فعالیت خانه مسافرهای 
غیرمج��از برچیده ش��ود. وی س��طح کیفی ارائ��ه خدمات در 
اقامتگاه های بوم گردی کرمانش��اه را مطلوب دانس��ت و گفت: 
خوش��بختانه اقامتگاه های بوم گردی کرمانشاه در سطح قابل 
قبولی از نظر کیفیت ارائه خدمات هس��تند، به گونه ای که در 
اخیرا ۲ واحد از آنها در س��طح کشور خوب درخشیدند. رئیس 
جامعه حرفه ای اقامتگاه های بوم گردی کش��ور اضافه کرد: در 
س��طح کشور حدود ۲ هزار اقامتگاه بوم گردی داریم که اخیرا 
برای نخس��تین بار یک س��یمنار ملی آموزشی و تجربی برای 
آنها در سطح کشور برگزار کردیم که حدود ۱۸۰ اقامتگاه بوم 
گردی در آن شرکت کردند. وی در ادامه با تاکید براینکه ارتقای 
کیفیت سایر اقامتگاه های بوم گردی استان در دستورکار است، 
افزود: در این راس��تا طرح درجه بندی اقامتگاه های بوم گردی 
اس��تان با ارزیابی آنها آغاز ش��ده و به نظر می رسد حدود ۳ ماه 

این ارزیابی ها ادامه داشته باشد. 
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اردبیلبهریلسراسریمتصلمیشود
چالشابرپروژهریلیکشوردرآستانهگرهگشایی

پ�روژه کهن راه آه�ن اردبیل گرچه در س�ال های ابتدایی 
آغ�از عملی�ات اجرای�ی نوید ت�ردد ام�ن و ایم�ن را برای 
مردم اردبیل م�ی داد، اما با تغییر چندی�ن دولت هنوز هم 
در پیچ و خم وعده ها گرفتار ش�ده و قطار توس�عه اردبیل 
در ایس�تگاه های وعده ترمز بریده اس�ت.باوجود آنکه طی 
س�ال های متمادی افتتاح راه آهن اردبیل از مطالبات مردم 

اس�تان بود، اما موضوع سرعت بخش�یدن به روند اجرایی 
پ�روژه راه آه�ن اردبیل-میانه در این دول�ت به اصلی ترین 
مطالبه مردم اس�تان تبدیل ش�د، آن گونه که در نخستین 
س�فر رئیس جمهوری ب�ه اردبیل در اوایل تش�کیل کابینه 

دولت سیزدهم این موضوع مطرح شد. 
بع�د از تم�ام بدقولی ه�ا و ک�ش و قوس ه�ا در ۱۶ س�ال 

 گذشته و نیز سرعت لاک پش�تی عملیات اجرایی راه آهن
 اردبیل-میان�ه، آخری�ن بار در س�فر رئیس�ی به اس�تان 
اردبی�ل بود که تصمیمات بزرگ و مهمی در خصوص تعیین 
تکلی�ف این پروژه گرفته و مقرر ش�د تا ب�ا همکاری دولت 
و وزارتخانه ه�ا، خط ریل�ی اردبیل از این پس لنگ اعتبار و 

بودجه ملی نباشد. 

اس��تاندار اردبیل درباره آخرین وضعیت پروژه راه آهن اردبیل-میانه 
تصریح کرد: ش��اید ب��ه جرأت بتوان گفت که راه آه��ن اردبیل-میانه 
س��خت ترین پروژه ریلی کشور اس��ت که با حجم بسیار بالای کار و 
س��ازه های کلان در مسیر این خط آهن، دلیل این همه سال دیرکرد 
در انجام و افتتاح آن مشخص شود، هر چند نمی توان از عدم همکاری 
دولت ه��ای قبلی در تخصیص اعتبار در ش��أن این پ��روژه کلان نیز 

چشم پوشی کرد.
س��ید حامد عاملی در گفت وگو ب��ا مهر با بیان اینکه اتمام عملیات 
اجرای��ی ۶۲ تونل و پل های بزرگ و س��ازه های عظیم اعتباری کلان 
می طلبی��د، اضافه کرد: مردم اس��تان اگر یکبار از ای��ن پروژه بازدید 
داشتند به این مسئله واقف می شدند که تمام مسیرهای سهل الوصول 
و آس��ان پروژه عظیم راه آهن اردبیل -میانه طی س��ال های گذش��ته 
ب��ا اعتبارات قطره چکانی تمام ش��ده ب��ود و آنچه که ب��رای اتمام و 
بهره برداری به س��ال های اخیر منتهی ش��د گلوگاه هایی بود که طی 

سال های گذشته هیچ توجهی به آنها نشده بود.
جبرانسالهایبربادرفته�

اس��تاندار اردبیل بیان کرد: بعد از س��فر رئیس جمهوری به استان 
اردبی��ل منابعی که از این محل تزریق ش��د برای زیرس��اخت های ما 
به خصوص راه آهن اردبیل بس��یار راهگشا بود به طوری که در سال 
۱۴۰۰ در ح��دود ۲۰۰ میلی��ارد تومان اعتبار، در س��ال ۱۴۰۱ بالغ 
ب��ر یک هزار و ۳۵۰ میلیارد تومان به این پروژه به صورت منس��جم 

اختصاص یافت و همین موضوع منجر به شتاب پیشرفت آن شد.
عاملی کل اعتبار سفر را از محل اعتبارات سازمان برنامه و بودجه، 
وزارتخانه ه��ا و تهاتر نفت ۷ هزار میلیارد تومان عنوان و تصریح کرد: 
با توجه به اینکه هم اکنون ۷۰ درصد مصوبات سفر محقق شده است 
و س��هم راه آهن اردبیل از این اعتب��ارات نیز تخصیص یافته اما هنوز 
هم برای تکمیل صد درصدی پروژه نیازمند تأمین اعتبار هستیم. در 
حالی که میانگین پیش��رفت سالانه پروژه راه آهن اردبیل-میانه طی 
۱۶ س��ال گذش��ته حدود ۴.۵ درصد بود حالا در دولت س��یزدهم با 
رسیدن به ۱۲ درصد پیشرفت طی یک سال رشد بیش از ۲.۵ برابری 

میانگین سالانه را تجربه کرد.
به گفته عاملی از آغاز امسال تا به امروز حدود ۴۵۰ میلیارد تومان 

اعتبار به پروژه اختصاص یافته اس��ت که تا پایان ش��هریور جاری از 
محل تهاتر هم ۳۰۰ میلیارد تومان دیگر به پروژه تزریق می شود. 

اس��تاندار اردبی��ل همچنین خاطرنش��ان ک��رد: به دنبال ش��تاب 
قابل توج��ه پروژه ریلی اردبیل و چش��م انداز افزونی اعتبارات، بودجه 
معقول و معینی را از وزیر راه پیگیر بودیم که به دستور وی مقرر شد 
۵۰۰ میلیارد تومان هم از محل وزارتخانه به این پروژه اختصاص یابد.

وی همچنین از افتتاح راه آهن اردبیل تا پایان آبان ماه امسال خبر 
داد و گفت: طبق برنامه ریزی های ما مقرر ش��ده در صورت تخصیص 
به موقع اعتبارات و تلاش مضاعف پیمانکاران این پروژه تا اواسط پاییز 

امسال مورد بهره برداری قرار گیرد.
توپوگرافیمنطقهاجازهپیشرفتنمیداد�

در ادامه کارش��ناس مهندسی راه آهن نیز در گفت وگو با مهر درباره 
س��ختی پروژه اظهار کرد: برخی پیچیدگی های فنی و مهندس��ی و 
برخورداری از شرایط توپوگرافی سخت راه آهن اردبیل هم اکنون یکی 
از پیچیده ترین پروژه های ریلی کش��ور بوده و بیشترین میزان تراکم 

ابنیه های پیچیده و بزرگ را دارد.
مه��دی بایرام زاده عبور این خط ریلی از مناطق رانش��ی را از دیگر 
عوامل دیرک��رد در اجرای راه آهن عنوان کرد و افزود: س��وای وجود 
مش��کلات در حوزه تخصیص اعتبارات باید به ساختار بنیادی پروژه 
توجه داش��ت که به اقرار بسیاری از مهندسان بومی و ملی خط آهن 
اردبیل-میان��ه یکی از دش��وارترین پروژه های ریل��ی و حمل ونقل در 
کشور اس��ت. به گفته این کارشناس پروژه راه آهن اردبیل-میانه بعد 
از تکمیل و بهره برداری س��رعت و ظرفیت تاب آوری این پروژه ۱۲۰ 
کیلومت��ر در حمل بار و ۱۶۰ کیلومتر در حمل مس��افر تخمین زده 
می ش��ود که در سال نخس��ت بهره برداری ظرفیت جابه جایی مسافر 

۷۰۰ هزار نفر و امکان انتقال بار ۹ هزار تن خواهد بود.

ضرورتتخصیصبهموقعاعتبار�
نماین��ده م��ردم اردبیل، نیر، نمین و س��رعین در مجلس ش��ورای 
اسلامی نیز با اشاره به اینکه برای تکمیل صد درصدی پروژه راه آهن 
اردبیل-میانه ۲ هزار میلیارد تومان اعتبار لازم است، گفت: با احصای 
مطالب��ات پیمانکاران و نیز تامین اعتبار م��ورد نیاز اتمام پروژه مقرر 
ش��ده اس��ت که ۲ هزار میلیارد تومان برای این پروژه تامین و تزریق 
ش��ود. علی نیکزاد اضافه کرد: در جلس��ه ای که در ریاست جمهوری 
تشکیل گردید قرار شد بالغ بر ۵۰۰ میلیارد تومان ذوب آهن، ریل به 
پروژه تزریق کرده و به حس��اب فی مابین دولت و ذوب آهن نوش��ته 
ش��ود که در همین رابطه بنیاد مس��تضعفان کش��ور نیز مدعی شد 

میلگرد و سیمان پروژه را به ارزش ۱۵۰ میلیارد تومان تامین کند.
صدیف بدری، نماینده مردم اردبیل، نیر، نمین و سرعین در مجلس 
شورای اسلامی در گفت وگو با مهر اظهار کرد: با پیگیری هایی که در 
کمیسیون تلفیق بودجه س��ال ۱۴۰۱ داشتم، درنهایت موفق شدیم 
نام اردبیل را به پروژه با عنوان قبلی راه آهن بس��تان آباد - س��راب که 
ردیف بودجه ملی هم داشت، اضافه کنیم و در نتیجه این طرح تحت 
عنوان پروژه اتصال ریلی اردبیل و سراب به راه آهن سراسری ثبت شد 
و ردی��ف بودجه ملی برای آن در نظر گرفته ش��د. وی گفت: از محل 
تهاتر نفتی یک هزار میلیارد تومان برای تکمیل پروژه های زیرساختی 
اس��تان اردبیل به ویژه راه آهن اردبیل-میانه اختصاص یافته اس��ت. 
وی ب��ا بیان اینکه پروژه راه آهن اردبیل به عنوان طرح ش��اخص این 
اس��تان در سال های اخیر مورد توجه و در اولویت دولت های یازدهم، 
دوازدهم و س��یزدهم بوده اس��ت، تصریح کرد: ع��لاوه بر ردیف های 
بودجه ای س��الانه، راه آهن اردبیل – میانه در این ۲ دهه از فاینانس 
بانکی و منابع مختلف بهره برده و عملیات اجرایی و نهایی س��ازی آن 

درحال حاضر با سرعت قابل قبولی در حال انجام است.

سخنپایانی
اجرای این پروژه بزرگ با تمام سختی ها و گذرگاه های صعب العبورش قریب به ۲ دهه است که نقل محافل شده و با اینکه در تمام این 
س��ال ها مردم اس��تان های همتراز اردبیل از خطوط ریلی مجهز بهره مند ش��ده اند، اما در اردبیل تنها به وعده شنیدن سوت قطار چه بسیار 
جوان هایی که به میان سالی ومیان سالانی که به پیری رسیدند و هیچ صدایی نه تنها از سوت قطار بلکه هیچ محور امن مواصلاتی نشنیدند. 

مدیرعاملشرکتسنگآهنمرکزیایرانخبرداد

پرعیارسازیسنگآهنتایکماهآینده
مدیرعامل ش��رکت س��نگ آه��ن مرکزی ای��ران از بهره ب��رداری مجموعه 
پرعیارسازی ۳ میلیون تن ورودی تا یک ماه آینده خبر داد و گفت: ظرفیت 
ده میلی��ون تنی دیگری نیز تا دو ماه آینده به مجموعه پرعیارس��ازی اضافه 
خواهد ش��د. به گزارش خبرنگار  از استان یزد، مجتبی حمیدیان، طی 
بازدی��دی از مجموعه باطله های معدن چغارت با بیان این مطلب اظهار کرد: 
در فعالیت های معدنکاری ذخایر باطله و سنگ های کم عیاری وجود دارد که 
س��رعت گرفتن پرعیارسازی این سنگ ها از سیاست های شرکت سنگ آهن 

مرکزی برای تامین خوراک در آینده است.
به گزارش مرکز اطلاع رس��انی شرکت سنگ آهن مرکزی ایران، وی افزود: 
همزمان با بهره برداری از مجموعه پرعیارس��ازی ۳ میلیون تن ورودی، طرح 
توس��عه ای دیگ��ری با ظرفیت ۱۰ میلی��ون تن، ظرف دو م��اه آینده به این 
مجموعه اضافه شده و شروع به کار می کند به این ترتیب ظرفیت پرعیارسازی 
مجموع��ه چغارت به رقم قابل توجهی خواهد رس��ید. حمیدیان اضافه کرد: 
شرایط معدنی کشور به لحاظ ظرفیت های غنی و قابل توجه سنگ آهن تغییر 
کرده بنابراین باید به س��مت س��رمایه گذاری های جدید در حوزه اکتشاف، 
بهره برداری، پرعیارس��ازی و تکمیل زنجیره های صنعتی برویم. وی با تاکید 

بر داش��تن نگاهی رقابتی و تحول گرا تصریح کرد: هم اکنون ش��رکت سنگ 
آهن مرکزی ایران اقدامات خوبی در باطله برداری و آماده سازی به خصوص 
 در مع��ادن چغارت، س��ه چاهون، آنومالی ش��مالی و میش��دوان انجام داده

 اس��ت. حمیدیان به باطله برداری در معادن جدید هم اشاره ای کرد و گفت: 
در معدن آریز هم حداکثر باطله برداری انجام شده و به زودی به سنگ آهن 

خواهیم رسید.همچنین ۶ معدن جدید نیز در این دوره فعال شده است.
مدیرعامل ش��رکت س��نگ آهن مرکزی ایران بیان ک��رد: امیدواریم با این 
مجموعه معدنکاری که انجام ش��ده اتفاقات خوبی در حوزه زیرس��اخت های 

معدن��ی رقم بخورد. وی به ذخایر مجموعه آنومالی ش��مالی هم اش��اره کرد 
و اف��زود: این مع��دن با وجود ذخایر خوبی که دارد اما عیار س��نگ آن برای 
اس��تفاده کافی نیس��ت به همین دلیل یک خط پرعیارس��ازی با ظرفیت ۴ 
میلیون تن ایجاد ش��ده و بالای ۵۰ درصد خروج��ی دارد. حمیدیان تصریح 
ک��رد: پی��ش از اجرای ای��ن پروژه با وج��ود تمام هزینه هایی که در مس��یر 
معدنکاری انجام می ش��د سنگ در چرخه اس��تفاده قرار نمی گرفت و حدود 
۷ میلیون تن س��نگ بر روی زمین باقی مانده بود. وی اضافه کرد: این خط 
علاوه بر پرعیارسازی سنگ های آنومالی شمالی موجب سودده شدن شرکت 
معدنی نوظهور ش��ده و آن را از فضای قبل خارج کرده اس��ت به طوری که 
هم اکنون این ش��رکت می تواند علاوه بر تامین خوراک ش��رکت سنگ آهن 
مرکزی و سایر فعالیت های معدنی آن، زیرساخت کنسانتره خود را نیز فراهم 
کرده و به بازیگری فعال در منطقه تبدیل ش��ود. مدیرعامل ش��رکت س��نگ 
آهن مرکزی ایران خاطرنش��ان کرد: با اجرایی ش��دن چند خط پرعیارسازی 
و مجموع��ه فعالیت ه��ای معدنی، صنعتی و زیرس��اختی که صورت می گیرد 
پیش بینی می کنیم که آینده روش��نی در انتظار ش��رکت سنگ آهن مرکزی 

ایران باشد.

طبق برآورد مهندس��ان راه آهن کش��ور کل هزینه این پروژه ۴ 
هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان برآورد شده بود که از این مقدار ۲ هزار 
و ۲۰۰ میلیارد تومان فقط از س��وی دولت اختصاص یافته اس��ت 
و در بررس��ی روند س��ریع ۲ س��ال اخیر پروژه حالا پس از سال ها 
بلاتکلیفی منتظر افتتاح قریب الوقوع این خط ریلی اس��ت. از آنجا 
که مردم استان سال هاست اهمیت استقرار خط آهن در اردبیل را 

یادآور می شوند، شاید نخستین و خطیرترین دلیل آن تولید بالای 
محصولات کش��اورزی و برخورداری از ظرفیت عظیم و گس��ترده 

کشاورزی همچون کشت و صنعت مغان باشد.
باید توجه داش��ت که استان اردبیل با تولید بیش از ۴.۵ میلیون 
تن محصولات کش��اورزی در س��ال، مس��تعد بهره برداری از پروژه 
حمل ونقل ریلی بوده تا بدین ترتیب با ایجاد زیرساخت حمل ونقل 

ریلی زمینه صادرات محصولات کشاورزی از دشت مغان مهیا شود. 
کما اینکه طبق گفته مس��ئولان اس��تانی میزان تولید محصولات 
کش��اورزی این اس��تان با بهره برداری از پای��اب خداآفرین به ۵.۵ 
میلی��ون تن در س��ال خواهد رس��ید و فروش خام ای��ن حجم از 
محصولات کش��اورزی می تواند بزرگ ترین اجحاف در قبال و حق 

کشاورزان و مردم اردبیل باشد.

قطاریکهمنجیکشاورزیاردبیلخواهدبود

15
یکشنبه 
2۶ شهریور ۱402  
اول ربیع الاول ۱445
۱7 سپتامبر 2023
 شماره 2405
پیاپی3723

تجارت صنعت
استان



بینالملل

یکشنبه
26 شهریور 1402- اول ربیع اولال1445 - 17 سپتامبر 2023- شماره 2405-پیاپی3723

طرح: حسین علیزاده

خام
 فروشی

بدون شرح

کارتونروز

س��خنگوی صنع��ت آب و فاضلاب 
کش��ور با بی��ان اینکه س��الانه ۳۰۰ 
کیلومتر از خطوط آبرسانی در شبکه 
آب و فاضلاب کشور اصلاح و نوسازی 
می شود، افزود: میزان واقعی هدررفت 
آب ناشی از فرسودگی شبکه آبرسانی 

۱۵.۷ درصد است.
به گ��زارش ایس��نا، هاش��م امینی 
بااشاره به مفهوم آب بدون درآمد در 

صنعت آب و فاضلاب کشور و میزان واقعی هدر رفت آب در شبکه های 
آب شرب کشور گفت: در صنعت آب و فاضلاب اصطلاحی تحت عنوان 
آب بدون درآمد داریم که معنای آن آب قابل ش��رب و تصفیه ش��ده ای 
است که استحصال می شود، اما بابت آن پولی به صنعت آب و فاضلاب 

کشور پرداخت نمی شود.
وی در ادام��ه اف��زود: از آب بدون در آم��د در جامعه به عنوان اتلاف 
آب شرب یاد می شود که اصطلاح دقیقی نیست و آب بدون درآمد که 
در کل ۳۱.۴ درصد اس��ت ش��امل ۳ بخش هدر رفت واقعی، هدر رفت 

ظاهری و مصارف غیرمجاز می شود.
سخنگوی صنعت آب و فاضلاب کشور در توضیح این موضوعات بیان 
کرد: به صورت بخش��ی از آب ش��ربی که در شبکه های آبرسانی وجود 
دارد به واسطه فرسودگی شبکه و یا حوادث از دسترس خارج می شود 
ک��ه رقم کلی آن ۱۵.۷ درصد اس��ت. بخش��ی از آب ب��دون درآمد که 
اس��تحصال می شود، اما آب و فاضلاب بابت آن پولی دریافت نمی کند، 
ناشی از هدر رفت ظاهری است که شامل مواردی مانند اشتباه ماموران 
در قرائت کنتور، برداش��ت آب توس��ط س��ازمان آتش نشانی، شست و 

شوی مخازن و شبکه است و میزان آن ۱۴.۳ درصد است.
امین��ی همچنی��ن درباره بخ��ش دیگری از آب ب��دون درآمد که در 
صنع��ت آب و فاض��لاب وج��ود دارد و باوجود مصرف پول��ی بابت آن 
دریافت نمی ش��ود، گفت: میزان ۱.۴ درصد از آب ش��رب در شبکه نیز 
به صورت کلی توس��ط بخش های غیرمجاز مصرف می شود که همواره 
همکاران ما در تلاش هس��تند تا ضمن شناس��ایی این موارد نسبت به 

جلوگیری از این گونه برداشت ها اقدام کنند.
وی ب��ا بیان اینکه در مجموع آب بدون درآمد موجود در صنعت آب 
و فاضلاب کشور رقمی معادل ۳۱.۴ درصد است، اظهار کرد: با طراحی 
و تنظی��م بی��ش از ۸۰ پروژه عملیاتی در تلاش هس��تیم تا میزان آب 
بدون درآمد مصرف ش��ده در شبکه های آبرسانی کشور را تا حد امکان 

کاهش دهیم.
س��خنگوی صنعت آب و فاضلاب کشور همچنین تصریح کرد: برای 
جلوگیری از هدر رفت بیش از حد آب در شبکه های آبرسانی مجموعه 
اقدامات��ی مانند مدیریت فش��ار، تعدیل فش��ار و برخورد با انش��عابات 
غیرمجاز نیز در دس��تور کار اس��ت که در مجموع به کاهش اتلاف آب 
در ش��بکه های آبرسانی و افزایش ضریب آبرسانی شبکه های آب شرب 

کشور کمک می کند.

در  روانبخ�ش:  محمدحس�ین 
جام جهانی قطر، زمانی که تیم ژاپن با 
شایستگی به یک هشتم نهایی رسید، 
یک��ی از بازیکنان ای��ن تیم روبه روی 
دوربین خبرنگاران گفت: »هرکس از 
من در مورد قهرمان جهان بپرس��د، 
پاس��خ می دهم ژاپن می تواند قهرمان 
جهان ش��ود«. آن زمان هیچ کس، نه 
در ژاپن و نه در دیگر کشورها به این 

ح��رف نخندید و آن را گزاف ندانس��ت. با اینکه ژاپ��ن فوتبالی در حد 
قهرمان��ی جهان ندارد اما برای همه معل��وم بود آنها چه روندی را آغاز 

کرده اند و هدف گیری دقیق شان کجاست.
ش��بیه به آن س��خن، در س��طحی بالاتر این روزها از زبان بن سلمان 
ولیعهد عربس��تان ش��نیده می ش��ود که گفته اس��ت: »من ب��اور دارم 
خاورمیانه، اروپای جدید خواهد بود. ۵ س��ال دیگه عربس��تان کشوری 
کاملا متفاوت خواهد بود. بحرین، کویت و قطر هم.« این سخن هم نه 
گزاف ارزیابی ش��ده و نه مس��خره. روند رشد اقتصادی عربستان معلوم 

است و البته مختص یک ماه و دو ماه نیست.
همزمان با سال هایی که احمدی نژاد در ایران دولت را در دست داشت 
و همه جانبه حمایت می شد، ملک عبدالله در عربستان حکومت می کرد؛ 
نفت نرخ بالایی پیدا کرده بود و اگر در ایران معلوم نشد ۷۰۰ میلیارد 
دلار درآمد نفتی ظرف ۸ س��ال چه ش��د، عربستان سرمایه گذاری های 
ارزش��مند خ��ود را در هم��ان س��ال ها گس��ترش داد و زمینه س��از 
 حرکتی ش��د که حاصلش آن چیزی اس��ت که امروز بن س��لمان اعلام 

می کند.
بابت آن س��ال ها کس��ی چیزی نمی گوید؛ چه برسد به عذرخواهی؛ 
همچنان که بابت س��ال های بعد، سنگ اندازی در مقابل برجام، اصرار 
بر اینکه تحریم ها نعمت اس��ت و حالا هم تکرار ادعای س��رعت گرفتن 

»لکوموتیو پیشرفت« در روزهایی که حال و روز مردم معلوم است! 
در طول ۱۸ سال گذشته ما »برنامه چشم انداز ۲۰ ساله« داشتیم که 
طبق آن باید در س��ال ۱۴۰۴ از همه نظر برترین کشور منطقه باشیم؛ 
اما امروز اصلا درباره آن حرفی زده نمی شود تا شاید فراموش شود، چه 

رسد به یک عذرخواهی ساده از مردم! 
ج��ام جهانی ک��ه برگزار می ش��د، وقتی تیم ملی ای��ران با کی روش 
جام جهانی را با شکست می گذراند، کسی از مردم عذرخواهی نکرد! در 
همان روزها س��رمربی ژاپن، در حالی که باوجود شایستگی در ضربات 
پنالتی، مغلوب کرواس��ی شدند، در مقابل دوربین های تلویزیونی، رو به 

مردمش تعظیم کرد و از آنها عذرخواهی کرد.
این اس��ت که ما سخنان بن سلمان را می شنویم و تاسف می خوریم و 
باور داریم که فاصله مان روز به روز از دنیا بیش��تر می شود؛ داستانی از 

این غم انگیزتر سراغ دارید؟! 

هدررفتواقعیآبشربکشور
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در میان روزنامه های اقتصادی مقام 2

عضو انجمن مدیران روزنامه های غیردولتی
عضو انجمن مدیران رسانه                                                     

عضو تعاونی مطبوعات

گاز ارزان برای خاورمیانه دردسرساز شد
بررس��ی یک اندیشکده انرژی پاک نش��ان داد گاز ارزان در خاورمیانه، 
رش��د انرژی ه��ای تجدیدپذیر را س��رکوب کرده اس��ت. »گلوبال انرژی 
مونیت��ور« اعلام کرد منطقه خاورمیانه و ش��مال افریق��ا )منا(، ظرفیت 
تجدیدپذیرها را به میزان ۵۰ درصد در س��ال میلادی گذش��ته افزایش 
داد و افزای��ش مش��ابهی را احتمالا در س��ال ۲۰۲۴ خواهد داش��ت اما 
همچنان به افزایش ۲۰ براب��ری تجدیدپذیرها نیاز دارد تا جایگزین گاز 

ارزان کرده و از زیان های اقتصادی سنگین درگذار به سوی انرژی پاک، 
اجتناب کند. طبق گزارش این اندیش��کده، منطقه منا، از ماه مه س��ال 
میلادی گذشته، ۶.۹ گیگاوات پروژه های خورشیدی و بادی را آغاز کرده 
و ۹ گی��گاوات هم احتمالا تا پایان س��ال ۲۰۲۴، تکمیل خواهد ش��د. با 
ای��ن حال، بی��ش از ۵۰۰ گیگاوات نیروی پاک اضافی ضروری اس��ت تا 
جایگزین تولید نیرو از نیروگاهای نفت س��وز و گاز س��وز فعلی شود. در 

گزارش این اندیش��کده آمده اس��ت: ظرفیت انرژی های تجدیدپذیر که 
س��ال میلادی گذش��ته در منطقه منا اضافه ش��د، در مقایسه با مناطق 

دیگر، نسبتا معمولی بوده است. 
امریکای جنوبی ک��ه جمعیت و تولید ناخالص داخلی مش��ابه منطقه 
من��ا دارد، در همی��ن مدت، حداق��ل چهار برابر ظرفی��ت تجدیدپذیر را 
اضافه کرده اس��ت. بر اس��اس گزارش بلومبرگ، منطقه منا خانه برخی 

از بزرگ تری��ن و کم هزینه تری��ن تولیدکنن��دگان نف��ت و گاز در جهان 
اس��ت که احتمالا ادامه تولید نیرو با اس��تفاده از سوخت های فسیلی را 
جذاب خواهد کرد. اما هزینه های انرژی های تجدیدپذیر هم کاهش پیدا 
کرده و این منطقه رکوردهای جهانی را برای انرژی ارزان از تاسیس��ات 
خورشیدی و بادی به ثبت رسانده و این خطر را به همراه آورده است که 
ظرفیت جدید نیروی نفت و گازسوز، به دارایی های بی ارزش تبدیل شود.
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تقاض��ای جهانی ب��رای آب در حال افزایش اس��ت و بس��یاری از 
کش��ورهای جه��ان با تنش آبی مواجه هس��تند. اما کدام کش��ورها 
بیش��ترین آس��یب را از کمبود آب می بینند؟ رتبه ای��ران در بحران 

کم آبی چندم است؟
»موسس��ه منابع جهانی« اعلام کرده اس��ت ک��ه دلایل تنش آبی 
متنوع و پیچیده اس��ت، اما بحران آب وهوا و گرم ش��دن کره زمین 
هر دو تهدید دائمی هس��تند. عوامل دیگری همچون رشد جمعیتی، 
اخت��لالات اقلیمی و کوتاه تر ش��دن فصول مرطوب، آلودگی بس��تر 
رودخانه ها به دلیل فعالیت های صنعتی، س��وءمدیریت انسانی منابع 

آبی و درگیری های مسلحانه نیز دخیل هستند. 
کشورهای فقیر بیشترین آسیب را از تنش آبی می بینند. بر اساس 
آمار های منتشرشده از س��وی موسسات بین المللی، در سوریه بیش 
از نیمی از ش��بکه آب در جنگ آسیب دیده است و در یمن، از زمان 

ش��روع درگیری ها جمعیت بدون دسترسی به آب سالم از ۴۰ درصد 
به ۷۰ درصد افزایش یافته اس��ت. حدود یک پنجم کل کش��ورهای 
جهان تا س��ال ۲۰۴۰ با مشکلات کمبود آب مواجه خواهند شد. بر 
اساس تحلیلی که توسط موسسه منابع جهانی )WRI(، یک سازمان 
غیرانتفاعی که منابع طبیعی س��یاره زمین را بررس��ی می کند، قطر، 
اسرائیل، لبنان، ایران، اردن، کویت، عربستان سعودی، اریتره، امارات 
متحده عربی، س��ان مارینو، بحرین، هند، پاکس��تان، ترکمنستان و 
عمان ار جمله کش��ورهایی هستند که ش��دیدترین وضعیت کم آبی 

را دارند. 
همچنین بر اس��اس این گزارش ها، از ۳۳ کش��وری که احتمالا در 
سال ۲۰۴۰ با تنش آبی و قطع منابع آب مواجه می شوند، ۱۴ کشور 
در خاورمیانه واقع ش��ده اند، منطقه ای با دمای بالا و بارندگی بسیار 
کم که موجب کاهش جریان های رودخانه ای در طول سال می شود.

در حالی که بعید اس��ت اب��ر قدرت های جهانی با 
تنش آبی نگران کننده ای که خاورمیانه را تحت تاثیر 
قرار می دهد، مواجه شوند، اما ایالات متحده، چین و 
هند همچنان باید با مشکلات عمده مرتبط با کمبود 
آب، ب��ه ویژه در مناطق خاص��ی مانند جنوب غربی 
ایالات متحده یا اس��تان نینگش��یا چین، جایی که 
کمب��ود آب می توان��د از ۴۰ درص��د ب��ه ۷۰ درصد 

افزایش یابد ، دست وپنجه نرم کنند.
در امری��کای جنوبی، ش��یلی درحال حاضر یکی از 
کش��ورهای پرمخاطره است که در س��ال ۲۰۱۰ از 
نظر تنش آبی دچار ش��رایط حادتری شده و اکنون 
به عنوان یکی از مکان هایی در نظر گرفته می ش��ود 
که احتمالا تا سال ۲۰۴۰ شاهد تنش آبی بسیار بالا 
خواهد بود، که عمدتا در نتیجه افزایش دما و تغییر 
الگوی بارندگی در منطقه اس��ت. اس��پانیا و یونان با 
پیوس��تن به کش��ورهای همس��ایه خود در ش��مال 
افریق��ا، در صدر جدول کش��ورهای اروپایی متاثر از 
تنش آبی قرار دارند. بنابراین محدود کردن استفاده 
از آب برای فعالیت های خاص، تمرکز روی کاش��ت 
محصولات کارآمد، حمایت از زیرساخت های تصفیه 
آب و نمک زدایی، کاش��ت مج��دد جنگل ها، کاهش 
ضایع��ات م��واد غذای��ی و ترویج رژیم ه��ای غذایی 
پایدارتر از جمله راه های معقول برای کاهش استرس 

آب در منطقه و جهان است.

تنش آبی درحالی در مرکز توجه کش��ورهای جهان قرار گرفته که چندی پیش مرکز 
پژوهش های مجلس شورای اسلامی از پیش بینی بروز تنش آبی در ۴۷۶ شهر کشور خبر 
داد.  براساس گزارش مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی، میزان بارش ها از ابتدای 
سال آبی تا انتهای خرداد امسال نسبت به دوره مشابه بلند مدت ۱۴ درصد کاهش یافته، 
این در حالی است که دمای هوا ۰.۷ درجه سلسیوس نسبت به متوسط دوره مشابه بلند 
مدت افزایش داشته است. با درنظر گرفتن اینکه میزان بارش ها در بازه زمانی یاد شده 
نس��بت به دوره مش��ابه سال آبی گذشته ۱۱ درصد رشد را نشان می دهد، اما در زاگرس 
شمالی، حاشیه دریای خزر، دامنه های جنوبی البرز و شرق کشور با پدیده خشکسالی و 
به صورت پراکنده در استان های چهارمحال و بختیاری، کهگیلویه و بویراحمد و شمال 

فارس، جنوب اصفهان، غرب کرمان و کردستان با پدیده ترسالی روبه رو بوده ایم.
۲۲ استان درگیر کاهش بارش �

بر اساس گزارش فصلی مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی، بررسی شاخص های 
مهم آب و هواشناسی کشور نشان می دهد از مجموع ۳۱ استان کشور، ۲۲ استان دچار 
کاهش بارش ش��ده اند. بنابراین کش��ور با وجود بهبود میانگین نزولات آس��مانی، برای 
س��ومین س��ال پیاپی دچار خشکسالی و کم بارش��ی بوده است. سدهای واقع در جنوب 
غرب کشور و حوضه آبریز دریاچه ارومیه ۶۰ درصد و بالاتر پرشدگی داشته اند، اما شرق 
کش��ور که با بیش��ترین افت بارش ها نیز مواجه اس��ت، در استان سیستان و بلوچستان، 
می��زان ذخی��ره آب چاه نیمه ها که به طور کامل به مناب��ع آب ورودی رودخانه مرزی و 
مشترک هیرمند وابسته هستند به کمتر از ۱۰ درصد رسیده و در شرایط بسیار بحرانی 
قرار گرفته است. در بخش دیگری از گزارش بازوی پژوهشی مجلس آمده؛ به دلیل افت 
محس��وس حجم ذخایر س��دهای واقع در استان های خراسان رضوی، خراسان جنوبی و 
جنوب استان فارس، سهم منابع آب سطحی در تامین مصارف کاهش یافته، همچنین 
افزایش برداشت از منابع آب زیرزمینی و تنش آب شرب در این مناطق به وقوع پیوسته 
اس��ت. در نوار ش��مالی کشور نیز به دلیل افت بارش ها، افت تولید محصولات کشاورزی 
و چالش در تامین نیازهای این بخش بس��یار محتمل بوده و در اس��تان  گلس��تان هم به 

سبب حجم اندک ذخایر سدهای استان و عملا خشک شدن آنها، وقوع تنش آب شرب 
نیز مورد انتظار است.

تخصیص بودجه بخش آب �
تخصی��ص بودج��ه بخش آب در س��ال ۱۴۰۲ مع��ادل ۳ درصد از اعتب��ارات تملک 
دارایی های س��رمایه ای اس��ت، بنابراین برای ۳۲۴ طرح مقابله با تنش آبی تامین اعتبار 
ش��ده، با توجه به ش��اخص های مهم آب و هواشناسی، از ابتدای سال آبی جاری تا اواخر 
خرداد س��ال ۱۴۰۲، باوجود وقوع ترس��الی در مناطقی از کشور به ویژه استان های واقع 
در جنوب غرب، پهنه های بیش��تری از س��طح کشور با خشکسالی مواجه شده اند. شدت 
خشکس��الی در ش��رق کشور بیشتر از سایر مناطق بوده و در غرب کشور نیز خشکسالی 

خفیف رخ داده است.

سایه کمبود آب بر ۲۰ درصد کشورهای جهان

 تاثیر تنش آبی
 بر اقتصادهای بزرگ جهان

پیش بینی بروز تنش آبی در ۴۷۶ شهر کشور

تنش آبی زمانی اتفاق می افتد که میزان حجم آب س��الانه یک کشور 
یا منطقه کمتر از هزارو ۷۰۰ مترمکعب برای هر فرد باشد؛ یعنی بین ۸ 
تا ۹ لیوان آب در روز. بر اساس گزارش سازمان ملل متحد، از هر ۶نفر 
در جه��ان، ی��ک نفر در این وضعیت قرار دارد و ای��ن موضوع را به یک 

مش��کل جهانی تبدیل می کند که به طور فزاینده ای نگران  کننده است. 
از س��وی دیگر پیش بینی های »موسسه منابع جهانی« نشان می دهد تا 
س��ال ۲۰۴۰ میلادی )۱۴۱۸ شمس��ی( بیش از ۴۰ کشور جهان دچار 

تنش آبی در سطحی بالا خواهند بود.

کش��ورهای خاورمیانه و ش��مال افریقا مناطقی هستند که بیشترین 
تن��ش آبی را دارند. بس��یاری از کارشناس��ان علت بروز ای��ن پدیده را 
شهرنشینی سریع، رشد جمعیت برنامه ریزی نشده، تغییرات آب وهوایی 

و سیاست های اقتصادی و توسعه طلبانه کشورها می دانند.

دلایل بروز تنش آبی 

سخن پایانی
بر اس��اس تحلیل Aqueduct، در سطح جهان حدود ۴میلیارد نفر یا نیمی 
از جمعیت جهان، حداقل یک ماه در سال در معرض تنش آبی بسیار زیاد قرار 
دارند. تا س��ال ۲۰۵۰ این رقم می تواند ت��ا ۶۰ افزایش پیدا کند. زندگی با این 
س��طح از اس��ترس آب، زندگی، ش��غل، امنیت غذایی و انرژی مردم را به خطر 
می ان��دازد. آب برای رش��د محصولات زراعی و پ��رورش دام، تولید برق، حفظ 
س��لامت انسان، تقویت جوامع عادلانه و برآورده کردن اهداف آب وهوایی جهان 
نقش اساس��ی دارد. نویسندگان این گزارش می گویند بدون مدیریت بهتر آب، 
رش��د جمعیت، توس��عه اقتصادی و تغییرات آب وهوای��ی، تنش آبی قطعا بدتر 
می شود. بر اس��اس داده های Aqueduct، ۳۱درصد از تولید ناخالص داخلی 
جهان��ی -ب��ه ارزش ۷۰تریلیون دلار- تا س��ال ۲۰۵۰ در معرض تنش آبی بالا 
قرار خواه��د گرفت که این رقم در س��ال ۲۰۱۰، ۲۴درصد )۱۵تریلیون دلار( 

بوده است.

به تازگی آماری نگران کننده از 
ش�هر هایی که در گی�ر تنش آبی 
هس�تند، ارائه ش�ده است. در 3 
ماهه نخس�ت س�ال 1402، حجم 
مص�رف آب ش�رب و صنعت 1.6 
میلیارد مترمکعب است و آن طور 
ک�ه مرک�ز پژوهش ه�ای مجلس 
شورای اسلامی اعلام کرده 476 
ش�هر در معرض تنش آب�ی قرار 
دارن�د. در این میان، این س�وال 
مطرح می ش�ود که تن�ش آبی به 
چه معناس�ت و چ�ه پیامد هایی 
ب�رای کش�ور دارد راه ح�ل ای�ن 
بحران چیست و چگونه می توان 

آن را کنترل کرد؟
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